
 استاد اخلاق حوزه علمیه قم با بیان اینکه پایان چهار 
»یوم  یا  الحسرة«  »یوم  می تواند  مجلس  نمایندگی  سال 
المسرة« باشد، تاکید کرد: مراقب باشیم که پایان این دوره 

یوم الحسرة نباشد. 
آیت الله رضا استادی صبح دیروز در نخستین نشست 

منتخبان مجلس دهم که در ساختمان قدیم مجلس شورای 
به  اشاره  با  سخنانی  در  است،  برگزاری  حال  در  اسلامی 
مهمترین نکات اخلاقی مسئولیت در جمهوری اسلامی اظهار 
داشت: آنچه را که به دیگران می گوییم، ابتدا خودمان عمل 

کنیم، چرا که اگر غیر از این باشد مشکل پیش می آید...

نخستین نشست هم اندیشی فراکسیون امید بعدازظهر دیروز در مسجد سلمان فارسی نهاد ریاست جمهوری با حضور 
منتخبان مجلس دهم برگزار شد و بیش از 167 نفر از منتخبان مجلس دهم در مراسم اصلاح طلبان شرکت کرده  بودند که با 

احتساب تشکیل فراکسیون امید با این تعداد از نمایندگان می توان گفت این فراکسیون اکثرست مجلس خواهد بود...
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محمد رضا عارف: 

هدف ما تشکیل مجلسی توانمند و کارآمد است

در نشست هم اندیشی »فراکسیون امید« چه گذشت؟

فراکسیون  امید 
اکثریت شد

لاریجانی در نشست فراکسیون فراگیر :

نیازی به پدربزرگ های سیاسی نداریم

ماجرای دعوت نامه های »امیرآبادی« ؟!

آیت الله استادی در جمع منتخبان مجلس دهم:

مراقب باشیم پایان دوره نمایندگی 
»یوم الحسرة« نباشد
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روزنامه صبح ایران

 معاون اول رییس جمهوری، دولت و مجلس را دو قوه مستقل و دو بازوی توانای نظام 
توصیف کرد و گفت: پیام انتخابات، اعتدال، عقلانیت، پیشرفت، بازگشت به قانون، مبارزه 

با مفاسد و اعتلای سطح زندگی و معیشت مردم است.
اسحاق جهانگیری در همایش فرایند »قانون گذاری –الزامات و راهکارها« و در جمع 
منتخبان مجلس دهم که در سالن مجلس قدیم برگزار شد، افزود: وظیفه دولت این بود 
که زمینه حضور و اعمال رای همه شهروندان در سراسر کشور و در دورترین نقاط را 
فراهم کند. وی تاکید کرد: از این پس دولت و مجلس به عنوان دو قوه مستقل و دو بازوی 
توانای نظام با هم نظری و هم سویی در انتخابات 92 و 94 وظیفه سنگین تری دارند وآن 

پاسخگویی به مطالبات ملت است. جهانگیری با بیان اینکه دولت در سال 
92 در شرایط بسیار دشواری کار خود را آغاز کرد، افزود: دولت سعی 
کرده طی این سال ها شرایط، مسائل و مشکلات بوجود آمده در عرصه 

های بین المللی و داخلی را حل کند. وی گفت: در عرصه بین 
المللی با انتخاب تیمی حرفه ای و هدایت رهبر معظم 

انقلاب و حمایت مجلس شورای اسلامی بخصوص 
شخص آقای لاریجانی که در مقطعی خاص با گذشت 

از خود، برجام را عملی کردند ...

اسحاق جهانگیری:

پیام انتخابات اعتدال، عقلانیت و بازگشت به قانون است
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مدل روسی جواب داد!
تاج رئیس فدراسیون فوتبال؛ کفاشیان نایب رئیس

2

در نظر دارد اجاره پارکینگ معلم به شرح ذیل به مدت یکسال شمسی و از 

طریق مزایده عمومی به شرکت های دارای شرایط لازم واگذار نماید.

لذا متقاضیان در صورت تمایل می توانند جهت اطلاع از شرایط و دریافت اسناد 

و شرکت در مزایده از تاریخ نشر آگهی به جز ایام تعطیل تا پایان وقت اداری روز 

یکشنبه مورخه 1395/2/19 به نشانی قم، بلوار غدیر، جنب جایگاه گاز CNG و تالار 

آرین، واحد امور قراردادهای سازمان مراجعه و در صورت نیاز با شماره تلفن های 59 

و 32859958 داخلی های 141 و 142 تماس حاصل فرمایند.

توضیحات:

- میزان سپرده شرکت در مزایده مبلغ )به عدد(: 10/000/000 ریال )به حروف(: 

ده میلیون ریال می باشد. 

- شرکت کنندگان باید میزان سپرده شرکت در مزایده را به صورت فیش 

نقدی به حساب سپرده شماره 100789426557 نزد بانک شهر شعبه پایانه های 

مسافربری قم به نام سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم ارائه نمایند. 

- هرگاه برندگان اول و دوم مزایده حاضر به انعقاد قرارداد نشوند، سپرده آنان به 

ترتیب ضبط خواهد شد.

- هزینه درج آگهی به عهده برنده مزایده می باشد.

- سازمان در رد یا قبول هر یک از پیشنهادها مختار است.

پیشنهادات رسیده ساعت 8/30 صبح روز شنبه مورخه 1395/3/1 در محل 

سازمان، در کمیسیون مزایده مطرح و پس از بررسی و کنترل اسناد، برنده 

مزایده اعلام خواهد شد. همچنین حضور پیشهاددهندگان یا نمایندگان آنها در 

کمیسیون مجاز نمی باشد. 

- سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مزایده مندرج است.

سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم

سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم

آگهی مزایده عمومی

بر اساس اصلاحیه جدید قانون مالیات های مستقیم
 مهلت ارائه اظهارنامه مالیات بر درآمد صاحبان مشاغل 

)اشخاص حقیقی( از تیرماه به خردادماه تغییر یافته و مودیان محترم 
بایستی اظهارنامه الکترونیکی عملکرد سال 1394 را از طریق سامانه 

www.tax.gov.ir حداکثر تا پایان خردادماه 1395 ارائه نمایند.

صاحبان محترم مشاغل

روابط عمومی اداره کل امور مالیاتی استان قم

اطلاعیه مهم  مالیاتی

در نظر دارد : پروژه خدمات حمل و نقل )جاری( را از طریق مناقصه عمومی )یک مرحله ای( و پس از ارزیابی کیفی به 
مناقصه گران واجد شرایط واگذار نماید:

الف- شرح مختصر کار:
• تأمین خودرو سواری: پژو ۴۰۵، سمند، پارس، وانت دوکابین مزدا مدل ۹۰ به بالا با راننده مجرب به تعداد ۲۱ دستگاه؛

ب- محل اجرا : استان قم می باشد.
ج- شرایط پیمانکاران متقاضی :

• توانایی انجام کار در مدت ۳۶۵ روز تقویمی.
• دارا بودن گواهی صلاحیت از اداره کار و امور اجتماعی در گروه حمل و نقل

• توانایی ارایه ضمانتنامه بانکی یا وجه نقد )واریزی به حساب شماره ۲۱۷۴۶۳۳۴۰۳۰۰۵ سیبا( به مبلغ ۲۱۸/۰۰۰/۰۰۰ 
ریال به عنوان سپرده شرکت در مناقصه همراه اسناد تحویلی.

• توانایی ارایه انواع ضمانتنامه های بانکی جهت اجرای تعهدات قراردادی.
د- مهلت اعلام آمادگی و دریافت اسناد مناقصه و استعلام ارزیابی کیفی تا تاریخ 1395/02/28 می باشد.

 ـ– مهلت عودت پاکات مناقصه و استعلام ارزیابی کیفی تا پایان وقت اداری مورخ 1395/03/12 می باشد. ه
و- زمان گشایش پاکات ساعت ۱۰:۰۰ روز چهارشنبه مورخ 1395/03/24 می باشد.

مناقصه گران می توانند جهت خرید اسناد مناقصه )به مبلغ ۳۵۰/۰۰۰ ریال با لحاظ مالیات بر ارزش افزوده( به آدرس قم, بین 
میدان امام خمینی و میدان شهید زین الدین کوچه شماره ۱۸ شرکت گاز استان قم، امور قراردادها مراجعه نمایند. در ضمن این 
آگهی از طریق نشانی سایت شرکت گاز استان قم به آدرس:  www.nigc-qpgc.ir یا سایت پایگاه ملی اطلاع رسانی مناقصات 

به آدرس www.spac.ir قابل دریافت است.
نکات قابل توجه : 

•  ارایه مدارک فوق الذکر هیچگونه حقی را جهت متقاضیان ایجاد نخواهد کرد.
•  به این پیمان پیش پرداخت تعلق نمی گیرد.

•  شرکت گاز استان قم در قبول یا رد کلیه پیشنهادها مختار بوده و اعتراضی پذیرفته نخواهد شد.
•  به پیشنهادهای مشروط و مبهم و پیشنهادهایی که بعد از مدت مقرر در آگهی برسد مطلقاً ترتیب اثر داده نخواهد شد.

•  در صورت نیاز به اطلاعات بیشتر متقاضیان می توانند با شماره تلفکس امور قراردادهای شرکت گاز استان قم ۰۲۵-۳۶۶۲۰۰۰۴ 
تماس حاصل فرمایند.

شرکت گاز استان قم 

روابط عمومی شرکت گاز استان قم

آگهی فراخوان مناقصه عمومی) نوبت اول( 

شماره مناقصه: 95-3 شماره مجوز: 678



اخبار یکشنبه - نوزدهم اردیبهشت ماه 1395 - سال نوزدهم - شماره 23995

بزرگی بر بالانشینی نیست 
مردم در هفت اسفند و پس از آن آمدند و به اعتدال با 
چاشنی پر رنگ اصلاحات رای دادند. مهمترین استفاده از 
ظرفیت این انتخاب مبارزه و کنار گذاشتن افراط و افراطی 
گریست؛ نکته ای که متاسفانه گویا از دوسو فراموش شده 
و بوی افراط ازخیمه گاه هر دو سو می آید. موضوع انتخاب 

لاریجانی یا عارف نیست؛ مساله این است با چه رویکردی چه کسی انتخاب می شود. آنچه 
که مشخص است هر دو جریان اصلاح طلبان و اصولگرایان از رفتار افراطی درون جریان 
ضربه خورده و گویا تجربه گذشته نتوانسته چراغ راه آینده شود. مهمترین ضربه اصلاحات 
در گذشته را شاید بتوان مربوط به اتفاقات دوره ششم مجلس عنوان کرد که بسیاری از 
نیروهای ارزشمند انقلاب که می توانستند از بسیاری از انحرافات جدی جلوگیری کنند 
حذف شده و دیگر نتوانستند در ادامه راه تجربه گذشته خود را تقدیم راه دیگران کنند 
و جریان اصولگرایی هم چه در دوره دولت دکتر احمدی نژاد و چه در افراطی گری دوره 
نهم اتفاقی را ورق زدند که نتیجه آن را در انتخابات ریاست جمهوری سال ۹۲ و مجلس 
دهم دیدند. بجز چند چهره انگشت شمار، عمده افراطیون حذف و حتی برخی از نیروهای 
صاحب صلاحیت هم در آتش این افراط سوختند و جامعه از تجربه آنان بی بهره شد، 
همچنانکه نیروهای ارزشمندی از مجلس ششم به بعد حذف شدند که می توانستند کمک 
شایانی به حل بسیاری از تنگناهای گذشته کنند. هر چه بود گذشت ولی آنچه که احساس 
می شود گویا تجربه نمی خواهد به کمک آید. پر واضح است رای عمومی مردم و بالاخص 
مردم تهران و برخی کلان شهرها حکایت از این دارد که آنان طالب ریاست دکتر عارف 
هستند و البته رای نمایندگان یا بعبارتی منتخبین، غبارآلود است و مشخص نیست. از 
سوی دیگر جریان اصولگرایی نمی خواهند آخرین امید خود را از دست دهند و همچنانکه 
شاید برخی از اصلاح طلبان هم فرصت را غنیمت شمرده و مسیر مطلوب خود را ورق می 
زنند. منتخبین و وکلای مردم بدانند آنچه که پس از ۷ خرداد جلوه می کند صداییست که 
از تریبون مجلس بلند می شود. مردم نظاره گر و مطالبه گرند. آنانی که بیرون از مجلس 
تمایل به هدایت نمایندگان دارند )چه اصولگرایان شکست خورده در تهران و چه اصلاح 
طلبان پیروز شده( نیز بدانند مردم مطالباتشان متنوع است و اینگونه نیست که مطالبات 
مردم با خواست سیاسی آنان یکی باشد. قاطبه نمایندگان مردم از حوزه هایی هستند که 
بوی فقر و فلاکت از زندگی موکلینشان بلند است و از ۷ خرداد به بعد فقط صدای مطالبه 
گرایانه موکلینشان را می شنوند. این روزها بوی افراط بلند است. لاریجانی یا عارف مواظب 
باشند در تله افراط نیفتند. لاریجانی بداند آنانی که امروز دست در دست او نهاده اند کسانی 
هستند که تمام تلاش خود را کردند، تحت هر شرایطی او یکبار دیگر بر کرسی سبز مجلس 
ننشیند تا چه رسد به صندلی ریاست. او باید بداند رای اصلاح طلبان چاشنی پیروزی 
او در قم که پایگاه اصولگرایی است شده و اگر این یاری نبود چه بسا او همچون دیگر 
بزرگان اصولگرا امروز در بین ۲۹۰ منتخب مردم نبود. اگر چه مزد رفتار عاقلانه، منصفانه و 
اعتدالگرایانه او بیش از این است ولی تیزهوشی و کیاست او صدای این مطالبه را از جریان 
اعتدالگرای جامعه و حتی اصلاح طلبان بلند می کند که بیش از آنچه که احساس می شود 
باید دقت کند. عارف هم باید بداند روزی او را اصلاح طلب قلابی نامیدند، انتخاب عاقلانه او 
در زمان انتخابات ریاست جمهوری سال ۹۲ از او عارفی دیگر ساخت. شاید آن روز کمتر 
اینگونه تصور می شد که چنین اتفاقی در مجلس دهم و بخصوص در تهران انجام پذیرد. 
صدای عارف صدای مطالبات موکلینش است. حق هم همین است که او می گوید؛ اما چه 
باید کرد؟ بسیاری منجمله حقیر که تجربه مجلس نهم را داریم کابوس افراط آزارمان می 
دهد. از یکشنبه سیاه مجلس تا برجام و استیضاح های زنجیره ای برای ما کابوسی ساخته 
که نگرانمان می کند. رقابت دور از اخلاق دو گروه پیروز که با هر نوع نگاه سیاسی پیروز 
شده و آوای اعتدال را سر دادند بازی دو سرباخت است که پیروزشان می تواند افراط باشد. 
متاسفانه ایران ما هنوز به آن حد نرسیده که بتوانیم بازی دموکراسی و اداره مشارکتی در 

پارلمان را محقق کنیم. 
سفید یا سیاه نگاه کردن، هنوز در رفتار بسیاری از بزرگان احساس میشود. کور سویی 
از رفتار اعتدال در اداره مجلس نهم را میتوان بدلیل نوع نگاه مثبت آقای لاریجانی و راه 
یافتگان معتدل در جریان اصلاحات در مجلس نهم دید. امید داشتیم و داریم این جریان 
قوت گرفته و بوی خوش اعتدال صحن مجلس را سبزتر از آنچه که هست نشان دهد. 
زمان گذشت از خواسته های خود و توجه به مطالبه مردم است. تجربه مجلس دهم 
میتواند نقطه عطفی برای اداره مطلوبتر کشور شود. فرصتی حاصل شده که اگر از آن 
بهره نگیریم پشیمانی به سال دوم مجلس نمی کشد و مردم هم از رده خاطر از انتخابشان 
شده و پشیمان از اصلاح طلبی و اصولگرایی و اعتدال خواهند و شد و مشخص نیست 
چه نسخه ای را انتخاب کنند. بزرگان و منتخبین معتدل، گرد هم نشسته و فارغ از هر 
نوع مطالبه برون نگر آنچه که خیر مردم است انتخاب کرده و نه خیر جریانات سیاسی. 
عارف بزرگمردیست که تجربه بسیار غنی در اداره کشور دارد و لاریجانی نیز کوله باری از 
تجربه نه چندان دور. حیف است اگر روشی اتخاذ گردد که این دو سرمایه بزرگ جریان 
اعتدال آسیب ببینند. نه عارف اگر بر صندلی پایین بنشیند چیزی از او کاسته می شود و نه 
لاریجانی. یادمان نرود روزی بزرگی از این انقلاب بر زمین مجلس نشست تا بگوید بزرگی 

بر بالانشینی نیست.
* نماینده ی اصلاح طلب مجلس شورای اسلامی

آیت الله استادی در جمع منتخبان مجلس دهم:

مراقب باشیم پایان دوره نمایندگی 
»یوم الحسرة« نباشد

 استاد اخلاق حوزه علمیه قم با بیان اینکه پایان چهار سال نمایندگی مجلس می تواند 
»یوم الحسرة« یا »یوم المسرة« باشد، تاکید کرد: مراقب باشیم که پایان این دوره یوم 

الحسرة نباشد.
آیت الله رضا استادی صبح دیروز در نخستین نشست منتخبان مجلس دهم که در 
ساختمان قدیم مجلس شورای اسلامی در حال برگزاری است، در سخنانی با اشاره به 
مهمترین نکات اخلاقی مسئولیت در جمهوری اسلامی اظهار داشت: آنچه را که به دیگران 
می گوییم، ابتدا خودمان عمل کنیم، چرا که اگر غیر از این باشد مشکل پیش می آید. وی 
ادامه داد: کسی که چنین موقعیتی )مسئولیت( برایش پیش می آید، اگر با دیروز خود فرق 
کرده باشد، یعنی مشکل دارد؛ هر چه انسان بالاتر می رود، باید بفهمد که کسی نیست. این 
استاد اخلاق حوزه علمیه با بیان اینکه مجلس جای شور و مشورت است، اظهار داشت: اگر 
تکبر در انسان باشد نظر درست دیگران را نمی پذیرد و این قبول نکردن نظر دیگران، مشکل 
جزئی درست نمی کند؛ بلکه به مملکت ضربه می زند. آیت الله استادی جنبه اصلی تواضع را 
حق پذیری توصیف کرد و با تاکید بر لزوم تسلط بر زبان عنوان کرد: زبان خیلی می تواند در 
صلاح و فساد انسان موثر باشد، پس تلاش کنیم که بر زبانمان مسلط باشیم. وی با تاکید 
بر لزوم مراقبت از بیت المال در دوران مسئولیت، گفت: حتی المقدور اگر کاری از بیت المال 
انجام می دهیم، برای مردم باشد، نه اطرافیانمان. وی با بیان اینکه پایان چهار سال نمایندگی 
می تواند »یوم الحسرة« یا »یوم المسرة« باشد، تصریح کرد: اگر فرد در این چهار سال 
خدمت کرده باشد، خوشحال است و اگر کاری نکرده باشد حسرت می خورد. این استاد 
اخلاق با تاکید بر اینکه مدام باید مراقب باشیم که مسئولیت سنگین است، خاطرنشان کرد: 

معیارمان این باشد که آنچه را انجام می دهیم، اگر علنی شد خجالت نکشیم.

رییس جمهوری سوریه:

برخی کشورهای منطقه 
از تروریست ها پشتیبانی می کنند

رییس جمهوری سوریه گفت: کشورهای غربی و برخی کشورهای منطقه که عامل 
پیدایش تروریسم در سوریه هستند به رغم تلاش ها برای حل و فصل سیاسی بحران پنهان 

و آشکار از تروریست ها پشتیبانی می کنند.
بشار اسد روز شنبه در دیدار با علی اکبر ولایتی مشاور مقام معظم رهبری و هیات همراه 
افزود: جبهه مبارزه با تروریسم شامل سوریه، ایران و روسیه سنگ بنا و مقدمه سرکوب 
تروریسم و خشونت و بازگشت امنیت و ثبات به سوریه و منطقه است. وی بر راهبردی بودن 
روابط سوریه و ایران و هماهنگی همه جانبه دو کشور تاکید کرد. اسد با اشاره به حمایت 
های ایران از ملت و مقاومت مردم سوریه تقدیر کرد و گفت: حمایت های ایران از سوریه در 
جنگ با تروریست ها، روابط ۳۰ ساله و ریشه دار دو کشور را تقویت کرده است. ولایتی نیز 
در این دیدار گفت: پایداری قهرمانانه ملت سوریه و پیروزی های ارتش این کشور، صفحه 
درخشانی را در تاریخ سوریه رقم خواهد زد.وی افزود: ملت و حکومت ایران همواره درکنار 
سوریه خواهد ایستاد و از هیچ کمکی برای تقویت پایداری و مقاومت این کشور دریغ 
نخواهد کرد زیرا ایران می داند که هدف این جنگ تروریستی فقط سوریه نیست بلکه تمام 

ملت های منطقه را هدف گرفته است.

یوسفی مقدم:

حوزه علمیه باید مرکز پرورش 
روشنفکران دینی باشد

رئیس مرکز فرهنگ و معارف قرآن دفتر تبلیغات اسلامی حوزه علمیه قم گفت: آن 
چیزی که دین را حفظ می کند رفتار روشنفکران دینی است چراکه با حضور آن ها مردم 

می دانند که دین متعلق به دیروز نیست بلکه برای تمام زمان ها دین وجود دارد.
حجت الاسلام والمسلمین محمدصادق یوسفی مقدم، اظهار کرد: فرد روشنفکر فردی است 
که بر نیازهای روز جامعه و آینده خود تسلط داشته باشد، یعنی فرد روشنفکر باید نیازهای 
امروز جامعه و نیازهای آینده را بر اساس تحولاتی که رخ می دهد شناسایی کند. یوسفی مقدم 
یادآور شد:  حوزه علمیه باید مرکز پرورش روشنفکران دینی باشد و از دینداران در تمام عرصه ها 
حمایت کند. آن چیزی که دین را حفظ می کند رفتار روشنفکران دینی است که پاسخگوی 
نیازهای مردم جامعه هستند چرا که با حضور آن ها مردم می دانند که دین متعلق به دیروز 

نیست بلکه برای تمام زمان ها دین وجود دارد. 

 رئیس فراکسیون رهروان ولایت مجلس تاکید کرد:

لزوم تعامل جریانات سیاسی در مجلس دهم
رئیس فراکسیون رهروان ولایت مجلس شورای اسلامی با تأکید بر لزوم تعامل جریانات 
سیاسی در مجلس دهم و پرهیز از تندروی به نقش علی لاریجانی در انتخابات ریاست 
جمهوری سال ۹۲ اشاره کرد و گفت که ریاست مجلس دهم باید بر عهده ی کسی باشد 

که در مقابل جریان غیرعقلانی ایستادگی کرده است.
کاظم جلالی در پاسخ به سوالی درباره تحلیل خود از انتخابات دهمین دوره مجلس 
اظهار کرد: حضور مردم در این دوره انتخابات بسیار خوب و چشمگیر بود و بحمدالله مشکل 
امنیتی نیز پیش نیامد و با همه ی مسائلی که قبل از انتخابات وجود داشت کار به خوبی 
پیش رفت. وی انتخاب مردم را نیز هوشمندانه توصیف کرد و افزود: متأسفانه برخی جنجال 
می کنند و می خواهند بگویند که انتخابات به نفع این جناح یا آن جناح بوده اما بسیاری 
از این موضع گیری ها دقیق نیست. مردم هم به دنبال این هستند که مسئولین خصوصاً 
نمایندگان بدون عینک جناحی و گروهی به دنبال حل مشکلاتشان باشند. این نماینده ی 
مجلس خاطرنشان کرد: آنچه نباید به فراموشی سپرده نشود حوادث سالهای ۹۰ و ۹۱ در 
مجلس نهم است که اگرچه اکثریت با اصولگرایان بود اما کار به تشکیل ۲ فراکسیون کشید 
چرا که ما رویکرد دولت را غیر عقلانی می دانستیم اما جمعی از همکاران ما در مجلس از 
این رویکرد حمایت می کردند؛ بنابراین ما فراکسیون رهروان ولایت را تشکیل دادیم تا پرچم 
عقلانیت و میانه روی برافراشته باشد. پس شروع این حرکت در خرداد سال ۹۱ بود. رئیس 
فراکسیون رهروان ولایت مجلس اضافه کرد: البته طرف مقابل نیز کارهای زیادی انجام داد 
و آقای لاریجانی به عنوان پرچم دار عقلانیت و میانه روی در مجلس مورد حمله قرار گرفت. 
نمونه ی آن اتفاقی بود که ۱۵ بهمن ۹۱ در مجلس افتاد و واقعه ی شومی که ۲۲ بهمن ۹۱ 
در حرم حضرت معصومه در قم اتفاق افتاد که در اولی بنابر نابودی آبرو و حیثیت ایشان 
داشتند و چون موفق نشدند دو هفته ی بعد در حرم مطهر حضرت معصومه قصد جان 
ایشان را نمودند و با تلاش مردم و محافظان آن جا هم ناکام ماندند. اگر این ایستادگی ها 
نبود جایی برای امید در میان مردم هم باقی نمی ماند؛ اما سوال این است که آن موقع برخی 
ها که امروز ادعای زیادی می کنند کجا بودند و آیا کسی صدایی از آن ها شنید که حالا 
آقایان در جاده ی صاف شده گاز می دهند. جلالی در ادامه نقش علی لاریجانی در انتخابات 
ریاست جمهوری سال ۹۲ را برجسته توصیف کرد و افزود: من نمی خواهم وارد جزئیات این 
موضوع شوم گرچه روزی گفته خواهد شد. آقای لاریجانی آنجا هم فداکاری های بی منت 
زیادی کردند همچنان که بعد از آن نیز در موضوع برجام مقابل برخی تندروی ها ایستادند. 
وی با تأکید بر اینکه جریانات سیاسی نباید اشتباهات گذشته ی خود را مرتکب شوند ادامه 
داد: البته من اطلاع دارم که عقلای آن ها متوجه شرایط هستند اما اگر کسی فکر کند که 
مجلس ششم تکرار می شود سخت در اشتباه است؛ زیرا نمایندگان در مسیر رهبری انقلاب 
و در راستای تعالی کشور گام برمی دارند. از جانب دیگر برخی فکر می کنند ایام انتقام گیری 
فرا رسیده است یا وقت تقسیم غنائم است آن ها هم برداشت درستی ندارند که انتقام از چه 
کسی و کدام غنائم؟ رئیس فراکسیون رهروان ولایت در پاسخ به سوالی درباره ی ترکیب 
مجلس دهم نیز خاطرنشان کرد: آرای اصولگرایان و اصلاح طلبان در این انتخابات به هم 
نزدیک بود و هیچ یک پیروزی مهمی به دست نیاوردند. البته اصلاح طلبان تلاش می کنند 
اعتدالی ها، مستقل ها و حامیان دولت را نیز جذب کنند تا از این رهگذر اکثریت را به دست 
بیاورند؛ اما به نظر می رسد مستقلین و اعتدال گرایان چندان رغبتی ندارند که مارک جناح ها 
را بپذیرند بلکه به دنبال هویت مستقل هستند. جلالی در پاسخ به این که آیا فرم مربوطه 
به لیست امید را امضا کرده یا خیر خاطرنشان کرد: من فرم لیست امید و هیچ فرم دیگری 
را امضا نکردم ضمن اینکه این لیست ائتلافی بوده و من هم از ناحیه ی دوستان اعتدالی 
معرفی شدم که در این لیست قرار بگیرم. وی درباره ی اینکه چه کسی رئیس مجلس دهم 
خواهد شد نیز تصریح کرد: البته موضع من در این باره روشن است. من در اردوگاه آقای 
لاریجانی هستم اما معتقدم مجلس باید افکار متعادل و متمدنانه ای از خود نشان دهد و از 
گذشته نیز درس بگیرد. این نماینده ی مجلس افزود: ریاست مجلس دهم باید بر عهده ی 
کسی باشد که در مبارزه با جریان غیرعقلانی، منحرف و مخرب ایستادگی کرده و در این 
راه از همه چیز خود مایه گذاشته و کفایت خود را ثابت کرده است و من معتقدم این فرد 
کسی جز آقای دکتر لاریجانی نیست اگرچه قائلم که در این مسیر باید با تعامل پیش رفت 
و از گذشته تجربه آموخت و نباید گذاشت که فضا به نفع افراطی ها یا منحرفین رقم بخورد.

عباس عراقچی:

برجام گرفتار رقابت های جناحی شد
معاون امور حقوقی و بین المللی وزارت امور خارجه گفت: متاسفانه مسئله برجام گرفتار 
مسائل سیاسی داخلی، کشمکش ها و رقابت های درونی و جناحی شده است انتظار ما این 
بود که به عنوان یک موضوع ملی با آن برخورد شود و دستاویز دعواهای سیاسی قرار نگیرد.

سید عباس عراقچی روز گذشته در جلسه شورای اداری استان البرز با اشاره به اینکه 
برجام از پیچ تند نقدها موفق بیرون آمد، اظهارداشت: برجام توانست تایید شورای امنیت 
ملی، مجلس شورای اسلامی و از همه مهمتر تایید رهبر معظم انقلاب اسلامی را بگیرد که 
بدون امضا و تایید ایشان هیچ چیزی در جمهوری اسلامی ایران مشروعیت ندارد. عراقچی 
گفت: رهبر معظم انقلاب اسلامی با نکات، عنایات و شروطی که داشتند برجام را تایید 
کردند و همین تاییدیه یک سند افتخار است چرا که با وجود مشکلات و موانع این مسئله 
ملی مورد تایید مقام معظم رهبری و شورای امنیت ملی قرار گرفت. معاون امور حقوقی و 
بین المللی وزارت امور خارجه در ادامه خاطرنشان کرد: نتیجه این سند ملی ۱۵۰ صفحه 
است که در آن به مسائل پیچیه فنی هسته ای و سیاسی اشاره شده و توانسته تایید مقامات 
ارشد کشور به ویژه رهبر معظم انقلاب را دریافت کند. عراقچی در ادامه با اشاره به اینکه 
برجام کامل نیست و تفاسیر ارائه شده بدین معنا نیست که این مسئله در صحنه اجرا با 
مشکلاتی مواجه نباشد، با طرح این سوال که برجام برای ما چه دستاوردی در سطح کلان 
داشته است، گفت: متاسفانه مسئله برجام گرفتار مسائل سیاسی داخلی، کشمکش ها و 
رقابت های درونی و جناحی شده است انتظار ما این بود که به عنوان یک موضوع ملی با آن 
برخورد شود و دستاویز دعواهای سیاسی قرار نگیرد. معاون امور حقوقی و بین المللی وزارت 
امور خارجه با اشاره به اینکه برخی دستاوردهای برجام را در موضوع سوئیفت خلاصه می 
کنند، گفت: برخی ها مسائل بسیار کلی تر را به دست فراموش سپرده اند. وی ادامه داد: 
همه متوفق القول هستیم که قریب ۱۲ سال ایران در خصوص انرژی هسته ای درگیر یک 
جنگ تمام عیار با غربی ها شد و آنها همه توان سیاسی، اقتصادی و نظامی خود را به کار 
گرفتند تا ما با مشکلات زیادی مواجه شویم ولی این ملت ایران بود که با مقاومت، شعار 

اصلی »انرژی هسته ای حق مسلم ما است« را به دنیا ثابت کرد.

نائب رئیس جبهه پیروان خط امام و رهبری:

اصولگرایان از احمدی نژاد حمایت نخواهند کرد
نائب رئیس جبهه پیروان خط امام و رهبری گفت که اصولگرایان در انتخابات ریاست 

جمهوری از احمدی نژاد حمایت نخواهند کرد.
محسن کوهکن در گفت و گو با انتخاب، درباره ترکیب مجلس دهم گفت: الان زود است 
بخواهیم درباره این موضوع باهم صحبت کنیم و نظر نهایی خودم را اعلام کنم؛ با توجه به 
تجربه ای که چندسال در غالب نمایندگی داشتم به این نتبجه رسیدم افراد قبل از اینکه به 
مجلس راه پیدا کنند تا بعد از ورودشان به مجلس تغییرات اساسی پیدا می کنند لذا درباره 
ترکیب مجلس زود است بخواهیم اظهار نظر کنیم. کوهکن تصریح کرد: ۷ خرداد مجلس 
جدید کارش را آغاز می کند، ترکیب هیئت رئیسه و روئسای کمیسیون ها مشخص شود ان 
وقت می توان ترکیب مجلس دهم را آنالیز کرد. لذا رسانه ها باید کمی حوصله کنند تا ببینیم 

ترکیب به چه صورت خواهد شد.
 وی در پاسخ به این سوال که ریاست مجلس را چطور مبی بینید اظهار داشت: قطعا 
خودم به آقای لاریجانی رای خواهم داد. این موضوعی را که مطرح می کنم براساس این است 
که چند دوره در مجلس بودم. حتما و یقینا یک بررسی کارشناسی شده است و کسی جزء 
آقای لاریجانی توانمندی لازم برای ریاست مجلس را ندارد. کوهکن افزود: پتانسیل و اعتدال 
آقای لاریجانی نه در تهران بلکه در قم هم زبانزد است اگر زبانزد نبود خیلی از مراجع قم از 
وی حمایت نمی کردند. کوهکن در پاسخ به سئوال »انتخاب« در مورد هدف سفرهای اخیر 
احمدی نژاد و انتخابات ۹۶ گفت:  من نمی دانم دلیل اینکار چیست ولی به این موضوع معتقد 
هستم که ما نمی توانیم آقای رئیس جمهوری قبل را جلویش بگیریم و نگذاریم سفر برود؛ 
اما این به آن معنا هم نیست که موافق یا مروج ایشان باشیم. من معتقد هستم که دستهای 
آقای احمدی نژاد باز است، سفر می تواند برود، می تواند صحبت کند و تلاش کند اما اینکه 
این سفرها معنایش این است که سال دیگر به صحنه می آید بحث دیگری است. کوهکن در 
پاسخ به سئوال »انتخاب« در مورد احتمال حمایت اصولگرایان از احمدی نژاد اینگونه پاسخ داد: 
من احتمال یک درصد این را هم نمیدهم، دلیلش هم این است؛ که اصولگرایان نشان دادند 
سر موانع فکریشان با هیچی معامله نمیکنند حتی اگر برسند به اینجایی که خلاف فکرشان 
باشد. من احتمال حمایت اصولگرایان ازآقای احمدی نژاد برای انتخابات سال آینده را الان که 

خدمت شما صحبت میکنم یک درصد هم نمی دانم.

حجت الاسلام مجید انصاری:

دخالت شورای نگهبان 
در موضوع خالقی قانونی نیست

معاون پارلمانی رئیس جمهور با بیان این که دخالت شورای نگهبان در رد صلاحیت 
مینو خالقی منتخب مردم اصفهان برای مجلس دهم پس از برگزاری انتخابات وجاهت 
قانونی ندارد، گفت: پس از برگزاری انتخابات تنها مرجع صالح برای رسیدگی به اعتبارنامه 

منتخبان مردم، خود مجلس شورای اسلامی است.
به گزارش جماران، حجت الاسلام و المسلمین مجید انصاری با اشاره به آخرین وضعیت 
مینو خالقی منتخب مردم اصفهان در انتخابات مجلس دهم که راهیابی قطعی او به مجلس 
شورای اسلامی پس از مطرح شدن نظر شورای نگهبان در هاله ای از ابهام قرار گرفته است، 
اظهار داشت: این کار در این مرحله نه در حوزه شورای نگهبان که در حوزه وزارت کشور 
است. وی افزود: همان طور که رئیس جمهور نیز مطرح کردند و در نامه رحمانی فضلی 
وزیر کشور به شورای نگهبان نیز تأکید شده، بعد از برگزاری انتخابات و گرفتن رأی مردم، 
به هیچ وجه، رسیدگی به صلاحیت منتخبان مردم توسط شورای نگهبان قانونی نیست، 
چون وظیفه شورای نگهبان مربوط به مراحل قبل از گرفتن رأی از مردم و انتخابات است.

یادداشت

اخبار

 معاون اول رییس جمهوری، دولت و 
مجلس را دو قوه مستقل و دو بازوی توانای 
نظام توصیف کرد و گفت: پیام انتخابات، 
اعتدال، عقلانیت، پیشرفت، بازگشت به 
اعتلای سطح  با مفاسد و  قانون، مبارزه 

زندگی و معیشت مردم است.
اسحاق جهانگیری در همایش فرایند 
»قانون گذاری –الزامات و راهکارها« روز 
گذشته در جمع منتخبان مجلس دهم 
در سالن مجلس قدیم، افزود: وظیفه دولت 
این بود که زمینه حضور و اعمال رای همه 
شهروندان در سراسر کشور و در دورترین 
نقاط را فراهم کند. وی تاکید کرد: از این 
قوه  دو  عنوان  به  مجلس  و  دولت  پس 
مستقل و دو بازوی توانای نظام با هم نظری 
و هم سویی در انتخابات ۹۲ و ۹۴ وظیفه 

سنگین تری دارند وآن پاسخگویی به مطالبات ملت است.
جهانگیری با بیان اینکه دولت در سال ۹۲ در شرایط 
بسیار دشواری کار خود را آغاز کرد، افزود: دولت سعی کرده 
طی این سال ها شرایط، مسائل و مشکلات بوجود آمده در 
عرصه های بین المللی و داخلی را حل کند. وی گفت: در 
عرصه بین المللی با انتخاب تیمی حرفه ای و هدایت رهبر 
معظم انقلاب و حمایت مجلس شورای اسلامی بخصوص 
شخص آقای لاریجانی که در مقطعی خاص با گذشت از 
خود، برجام را عملی کردند؛ یکی از پیچیده ترین مذاکرات 
جهانی را به نتیجه رساندیم و تحریم های ظالمانه را برچیدیم.

معاون اول رییس جمهوری تصریح کرد: اینکه در شرایط 
پسا تحریم و اجرای برجام هستیم، اهمیت دوره دهم اگر 
بیشتر از دوره نهم نباشد، کمتر نیست. دولت و مجلس 
نیازمند همراهی و همکاری هر چه فشرده تر برای حل 

مسائل منطقه ای، داخلی و جهانی هستند.
جهانگیری ادامه داد: شرایطی در منطقه حاکم است که 
باید با هوشمندی و درایت با آن برخودر کرده و آن را اجرایی 
کنیم و مسائل داخلی را هم با منویات رهبر معظم انقلاب 

اسلامی و همراهی مجلس برطرف کنیم.
وی با اشاره به دیدار چندی پیش خصوصی خود با رهبر 
معظم انقلاب گفت: ایشان اقتصاد را همواره موضوع اول 
کشور می دانند و در جلسه ای فرموند که باید مشکلات 

اقتصادی حل شود.
ابلاغ  از  پس  داد:  ادامه  جمهوری  رییس  اول  معاون 
سیاست های اقتصاد مقاومتی، برخی در خارج از دولت 
سعی می کردند که اجرای آن را به دست بگیرند اما رهبر 
معظم انقلاب صریحا فرمودند که اجرای آن بر عهده دولت 

و فرماندهی آن بر دوش معاون اول رییس جمهوری است. 
جهانگیری یکی از اقدامات دولت در سال های گذشته را 
ایجاد ثبات در بازار معرفی کرد و گفت: بازگشت ثبات به 
بازار، بزرگترین دستاورد دولت بود و ما توانستیم تورم را از 
۴۰ درصد در سال ۹۲ به ۱۱ درصد در ماه های اخیر و تورم 
نقطه ای را در ماه گذشته به ۸.۹ درصد برسانیم که پیش 
بینی ها گویای آن است که تورم نقطه ای در ۶ ماهه اول 
امسال به ۶ درصد برسد. وی افزود: از رکود خارج شدیم اما 
به دنبال افزایش رونق تولید هستیم و توانستیم طی این سال 
ها طرح تحول سلامت را اجرایی کنیم تا بار زیادی را از دوش 
مردم برداریم. معاون اول رییس جمهوری با بیان اینکه مردم 
و رهبری در سال ۹۵ انتظارات زیادی از دولت دارند، تصریح 
کرد: دولت برنامه های دقیقی برای اجرای سیاست اقتصاد 
مقاومتی تدوین کرده که بتواند در اهداف کمی و کیفی آن 

را اجرایی کند.
 جهانگیری ادامه داد: برخی اظهار نظرها که امروز انجام 
می شود متاسفانه ربطی به اقتصاد مقاومتی و ۲۴ بند ابلاغی 
مقام معظم رهبری ندارد و ما توانستیم مجموعه ای از 
سیاست های اقتصادی کلان در زمینه اقتصاد مقاومتی را 
مورد اتفاق تمامی صاحب نظران است، تهیه کنیم و مسئول 

اجرای این سیاست ها دولت است.
وی با بیان اینکه امسال مهمترین موضوع کشور به 
حرکت در آوردن تولید داخلی کشور است، گفت: اگر بتوانیم 
رشد اقتصادی بالای ۵ درصد داشته باشیم، می گوییم اقتصاد 
رشد کرده و باید سال های بعد نیز از این رشد مواظبت 
کنیم تا در بخش های مختلف نیز رشد اقتصادی ادامه یابد. 
پیش بینی می شود با برداشته شدن تحریم ها رشد فروش 
نفت افزایش پیدا کند. معاون اول رییس جمهوری تصریح 

کرد: دولت پس از توافق هسته ای خود 
را آماده کرده بود که در روز اجرای برجام، 
فروش نفت را افزایش دهد به همین دلیل 
توانستیم تولید خود را به ۲ میلیون بشکه 

در روز برسانیم.
جهانگیری مهمترین محدودیت دولت 
را منابع مالی عنوان کرد و گفت: برای 
برطرف کردن آن باید بخش خصوصی 
را باور کنیم و متاسفانه به دلایل اقدامات 
خصوصی  بخش  اعتماد  امروز  قبلی، 
در  را  دولت  بدهی  وی  است.  شده  کم 
حال حاضر و بر اساس گزارش وزیر امور 
اقتصادی و دارایی بالغ بر ۳۸۰ هزار میلیارد 
رییس  اول  معاون  کرد.   اعلام  تومان 
جمهوری تصریح کرد: نظام بانکی کشور 
با چالش های بزرگی روبروست و این که 
گفته می شود بعد از برجام با بانک های اروپایی کار کنیم، 
متاسفانه می بینیم که بانک های ما استانداردهای کافی 
برای کار با بانک های خارجی را ندارند. جهانگیری همچنین 
معوقات بانکی در کشور را ۹۰ هزار میلیارد تومان اعلام کرد و 
گفت: بخشی از این معوقات به عنوان سپرده در بانک مرکزی 
قرار می گیرد. وی با انتقاد از افزایش سود بانکی اظهار داشت: 
افزایش ناسالمی در سود بانکی رخ داده و جنگ زرگری 
در افزایش سود بین بانک ها وجود دارد. معاون اول رییس 
جمهوری یادآور شد: در حال حاضر تورم به زیر ۱۱ درصد 
رسیده اما بانک ها سود خود را کاهش نمی دهند. اگر می 
خواهیم که تولید آغاز شود باید سود بانکی را کاهش دهیم.

جهانگیری با تاکید بر اینکه اگر بخواهیم اقتصاد کشور به 
حرکت درآید باید مشکلات بانک ها حل شود و سود بانک ها 
را کاهش دهیم، خاطرنشان کرد: پیش بینی می شود بتوانیم 
با رفت و آمدهایی که سپرده گذاران خارجی به ایران دارند، 

منابع خوب خارجی جذب کنیم.
وی تصریح کرد: اینکه دولت در آمدهای خود را وصول 
می کند تا بتواند خود را اداره کند، حقیقتی تلخ است به 
دلیل اینکه حجم دولت بزرگ شده و هر روز بر دامنه مخارج 

دولت افزوده می شود.
معاون رییس جمهوری تصریح کرد: باید دولت و مجلس 
درباره بزرگ شدن و حجیم شدن دولت تصمیمی بگیرند تا 

بتوانیم این مشکل را حل کنیم.
جهانگیری گفت: طرح های نیمه تمام حدود ۵۰۰ تا 
۶۰۰ هزار میلیارد تومان لازم دارند و اگر بتوانیم حتی 
به قیمت صفر طرح هایمان را واگذار کنیم کار بسیار 

خوبی است.

اسحاق جهانگیری:

پیام انتخابات اعتدال، عقلانیت و بازگشت به قانون است
اخبار

غلامرضا تاج گردون *

 وزیر امور خارجه با اشاره به این که 
رهبر معظم انقلاب نقش برجسته ای 
در سیاستگذاری خارجی کشور برعهده 
دارند، گفت: من ملتزم به دستورات ایشان 
بوده و تا زمانی که در این مسئولیت 
اجرای  برایم  اصل  مهم ترین  هستم، 

منویات مقام معظم رهبری خواهد بود.
محمدجواد ظریف صبح شنبه در 
همایش فرآیند قانون گذاری - الزامات و 
راهکارها که با حضور منتخبین مجلس 
دهم برگزار شد، گفت: باور ما بر اساس 
است. سیاست خارجی  اساسی  قانون 
موضوعی فراجناحی و ملی است و دید 
ما نسبت به اقدامات در سیاست خارجی 
بر اساس ضرورت تعامل سازنده و عزتمند 

با جهان است.
وزیر امور خارجه اظهار داشت: اصل این است که سیاست 
خارجی باید برای پیشبرد منافع ملی و اهداف نظام جمهوری 
اسلامی تدوین شود. به همین دلیل سکاندار سیاست خارجی 
شخص مقام معظم رهبری هستند و نقش برجسته ایشان 
در سیاست خارجی کاملا مشهود است. وی ادامه داد: ما در 
سیاست خارجی خود را ملتزم به دستورات ایشان می دانیم 
و تا زمانی که در این مسئولیت باشم، مهم ترین اصل برای ما 

اجرای منویات مقام معظم رهبری خواهد بود.
تقدیر از نقش برجسته رییس مجلس نهم

 در سیاست خارجی
وزیر امور خارجه با تاکید بر اینکه برای پیشبرد سیاست 
خارجی، همدلی و همفکری بین تمام قوا ضروری است، 
گفت: ما از نقش برجسته مجلس و رییس مجلس در 
پیشبرد اهداف سیاست خارجی در دوره نهم قدردانی می 
کنیم. ظریف افزود: مجلس در کنار دولت این امکان را فراهم 
کرد که در سیاست خارجی خصوصا در موضوع برجام کار 

را پیش ببریم.
وی در ادامه خطاب به منتخبان مجلس دهم اظهار 
داشت: از شما تقاضا داریم یار و یاور ما در اجرای سیاست 
های خارجی باشید، ما هم به شما اطمینان می دهیم در 
همه حوزه های سیاست خارجی مردم و نمایندگان مجلس 

را محرم خود بدانیم و با آنان مشورت کنیم.
رییس دستگاه دیپلماسی ادامه داد: در جهان کنونی 
قدرت از روش های مختلف قابل استفاده واقع شده است. 
امروز حضور مردم برای ما قدرت آفریده و از طریق نمایندگان 
و دیپلماسی پارلمانی می توانیم دموکراسی و مردمسالاری 
دینی را در صحنه به منحصه ظهور برسانیم. ظریف اضافه 
کرد: با همکاری مجلس شورای اسلامی در زمینه دیپلماسی 
پارلمانی، گروه های دوستی، حضور فعال مجلس در صحنه 
های بین المللی و بین المجالس می توان گام های اساسی 
برداشت و در این راستا می توان از تخصص و کارشناسان 

وزارت امور خارجه استفاده کرد. 
وی خاطرنشان کرد: استفاده از دیدگاه های نمایندگان در 
پیشبرد اهداف از اصول اساسی ما است و در این همفکری 

باید چندین نکته را مد نظر قرار دهیم. 
وزیر امور خارجه با بیان اینکه همفکری ما برای ایجاد 

یك جبهه مستحکم جهت پیشبرد سیاست خارجی است، 
اضافه کرد: سیاست خارجی گرچه ممکن است محل تفاوت 
دیدگاه باشد اما چون در برابر خارجی ها حضور پیدا می 
کنیم، نیاز است با یك زبان محکم و استوار در برابر سیاست 
های زورمندانه و اشتباهات اساسی که بسیاری از قدرت ها 
منطقه ای انجام می دهند یکپارچه بایستیم و مقاومت کنیم. 
وزیر امور خارجه ادامه داد: زمانی که در صحنه بین الملل 
حاضر می شویم باید حمایت یکپارچه همه اقشار ملت از 
سیاست خارجه راداشته باشیم. باید بدانیم اگر در صحنه 
بین الملل نکات را مطرح می کنیم، آن نکات نباید دستاویز 
اختلافات داخلی باشد و باید با نگرش بین المللی به آن توجه 

کنیم.
 اولویت ما اجرای برجام توسط غرب است

وزیر امور خارجه گفت: اولویت جدی ما در روزها و ماه 
های آینده، تضمین اجرای صحیح برجام توسط غربی ها و 
سایر طرف های برجام است. وی با اشاره به امنیت در منطقه 
پیرامونی و تضمین مقابله هماهنگ با خطر بسیار جدی افراط 
و تروریسم گفت: خطر تروریسم امروز تمام این منطقه را به 
خود مشغول کرده است و هر روز خبرهای نگران کننده ای 
می شنویم خبرهایی که اگر حکام منطقه به آن توجه کنند 
خواهند دید خود بیش از هر کسی در معرض این خطرها 
هستند. وزیر امور خارجه در بخشی از سخنانش با تاکید بر 
این که برجام یك ضرورت تاریخی در شرایط ویژه کشور بود، 
گفت: برجام با نظر رهبری پیگیری شد و امروز هیچ کس در 
عرصه جهانی پیدا نمی شود که بگوید ایران در برجام ضرر 

کرده است.
وی ادامه داد: در شرایطی ما به برجام رسیدیم که فروش 
نفت هر ماه ۲۰ درصد کاهش می یافت و در ادامه این مسیر 
فروش نفت کشورمان به صفر می رسید. سرمایه گذاری در 
کشور وجود نداشت. سرمایه گذاری خارجی متوقف شده 
بود و درآمد کشور از محل سرمایه آزادشده از طریق توافق 
ژنو بود. وی تصریح کرد: امروز ما پس از برجام به نقطه ای 
رسیدیم که شاهدیم هفته گذشته رییس جمهوری کره 
جنوبی با ۲۵ میلیارد دلار فاینانس به ایران آمد و پیش از آن 
نیز کشورهای دیگر برای توسعه روابط به ایران آمده بودند. 
ظریف خاطرنشان کرد: در شرایطی که ما ناگزیر بودیم از 
فایناس یك به یك استفاده کنیم، آن هم با شرایط بسیار سخت 

که کمتر از پول ما به ما فاینانس می دادند 
ولی امروز بدون محدودیت آن را انجام 
می دهیم و تنها مذاکره ما درباره این است 
که آیا تضمین دولتی به این فاینانس ها 

بدهیم یا خیر.
به دنبال جنگ با هیچ کشوری 

نیستیم
وی تاکید کرد: ما از شرایطی که تنها 
می توانستیم به اندازه بخشی از منابع 
خود از بانك های خارجی فاینانس دریافت 
به شرایطی رسیدیم که بدون  کنیم، 
هیچ سپرده ای فاینانس دریافت می کنیم 
این  ارائه  برای  خارجی  کشورهای  و 
تسهیلات به ما با هم رقابت می کنند و در 
این مسیر بدخواهان به دنبال ناامن جلوه 
دادن ایران در حوزه های مختلف هستند.

دنیا  به  رسا  صدای  با  باید  ما  کرد:  خاطرنشان  وی 
اعلام کنیم که ایران امن ترین و سودآورترین کشور برای 
سرمایه گذاری است و در مقابل القائات برخی از دشمنان که 
به دنبال ناامن جلوه دادن ایران هستند تلاش خود را برای 
بیان واقعیت جمهوری اسلامی ایران چند برابر کنیم. وزیر 
امور خارجه تصریح کرد: ما همانطور که بارها اعلام کردیم و 
رهبری نظام نیز در روزهای اخیر بر این موضوع تاکید کردند 
به دنبال جنگ با هیچ کشوری نیستیم اما باید بگویم توان 
دفاعی ما و توانمندسازی مان در این حوزه به هیچ فرد و 

کشوری ارتباط نخواهد داشت.
 جمهوری اسلامی ایران 
با قدرت در حرکت است

وی با اشاره به افراطی گری های منطقه گفت: امروز این 
واقعیت در منطقه وجود دارد، در شرایطی که جمهوری 
اسلامی ایران از زیر تحریم های ظالمانه خارج شده و با قدرت 
در حرکت است برخی کشورها پیامگر افراط با سیاست ها 
و اهداف غلط خود به دنبال معرفی ایران به عنوان یك کشور 
ناامن و در معرض خطر هستند و می خواهند با این حربه 

آسیبی که خود در معرض آن هستند را پوشش دهند.
است  خطری  منطقه  در  افراط  خطر  افزود:  ظریف 
که برخی دولت های عرب غافل از این که تهدیدی برای 
خودشان خواهد بود، آن را پیگیری می کنند و به جای درك 
این خطر به دنبال تشدید اختلاف شیعه و سنی هستند. ما 
باید به طور جدی با این اختلاف افکنی و افراطی گری مقابله 
کنیم و با شکل گیری ایران هراسی و شیعه هراسی جدید در 

منطقه ایستادگی کنیم.
ظریف تاکید کرد: دیپلماسی منطقه ای ما در این حوزه 
باید به کار گرفته شود تا شاهد ایجاد ثبات در مقابل خطرات 

افراط  گری باشیم.
وی با تاکید بر این که حضور قدرتمند ما در منطقه 
اولین پیش نیاز هدف ما در مقابله با افراطی گری است،  گفت: 
علاوه بر آن دیپلماسی فعال منطقه ای برای ایجاد ثبات در 
مقابل سیاست های خطرناك برخی از حکام منطقه به ویژه 
سعودی ها اقدام دیگری است که باید با جدیت و آینده نگری 
انجام دهیم و توجه داشته باشیم در این حوزه نباید دچار 

احساسات شویم.

محمد جواد ظریف:

 ملتزم به اجرای منویات رهبر معظم انقلاب هستم

 رئیس مجلس شورای اسلامی با تاکید 
بر لزوم داشتن روحیه انقلابی در بین افراد 
نیازی به  به خصوص مسئولان گفت:  ما 
گروه های سیاسی بیرون نداریم که بخواهد 
خودشان را در مجلس بیاندازند، در مجلس 
افراد نخبه ای هستند و پس دیگر چه نیازی 

به پدربزرگ های سیاسی بیرون داریم؟ 
در  امروز  ازظهر  بعد  لاریجانی  علی 
جمع منتخبان مجلس دهم که در جلسه 
با  بودند،  کرده  فراگیر شرکت  فراکسیون 
اشاره به تاریخچه جریان های سیاسی بعد 
از انقلاب اظهار داشت:  اوایل انقلاب دسته 
بندی سیاسی نبود و همه گروه اصلاح طلب، 
اصولگرا، چپ و راست با یکدیگر یکی و در 
از  بعد  بودند.  مقابل جریان مارکسیستی 
آن جریان چپ و راست با سبک و صبغه 
سیاسی شکل گرفت و بعد از مدتی گروه های 
اصولگرا و اصلاح طلب پدیدار شدند. در همان 
زمان رنگ ها و طیف بندی های دیگر اضافه 
شد و مقام معظم رهبری نیز در برهه ای 
و  اصلاح طلبی  من  مسأله  که  فرمودند 
اصولگرایی نیست بلکه انقلابی بودن است. 

اصولگرای  فرمودند که  ایشان  زمانی  یک 
اصلاح طلب است؛ بنابراین مهم انقلابی بودن 
و داشتن مسلک انقلابی است و مهم آن 
است که اساس روحیه انقلابی داشته باشید. 
از این رو تقسیم بندی ها در فضای سیاسی 
دردی از کشور دوا نمی کند و برای مجلس 
هم مفید نیست. برخی اصرار دارند که سایه 
این گروه های سیاسی بیرون را در مجلس 
بیندازند؛ حال مگر چقدر از آن ها بهره بردیم 
که سایه آن ها را در مجلس بیندازند؟ ما به 
گروه های سیاسی بیرون نیاز نداریم. ما به 
روحیه واقعی مکتبی انقلابی نیازمندیم که 
ربطی به این گروه های سیاسی بیرونی ندارد. 
شما  گفت:  منتخبان  به  خطاب  وی 
به  نیازی  چه  پس  هستید.  نخبه  افراد 
پدربزرگ های سیاسی بیرون داریم که به 
ما چیز یاد بدهند. شما افراد بالغ هستید و 
امروز در صحنه ایران مهم آن است که به 
این نتیجه برسیم که انقلاب حرکت ریشه ای 
و مبنایی است و روحیه انقلابی لازم است . 
با  معتقدند  برخی  گفت:،  لاریجانی 
شدن  حاکم  و  اسلامی  انقلاب  پیروزی 

جمهوری اسلامی ایران انقلاب تمام شده 
است حال اینکه جمهوری اسلامی ایران یک 
کالبدی از محتوای انقلاب اسلامی است؛ لذا 
فکر می کنم اگر این مبنا را در نظر بگیریم 
می توانیم موضوعات مهم را به زبان امروز 

بیان کنیم. 
براینکه چاره ای  با تاکید  ادامه  وی در 
به  آن  دادن  و  اقتصاد  کردن  فراگیر  جز 
مردم نداریم گفت: اقتصاد با رویکرد اقتصاد 
مقاومتی باید مردمی شود، چون کشورهای 
پیشرفت  در حال  به سرعت  ما  همسایه 
هستند و باید ما با مردمی کردن اقتصاد و با 
تکیه بر سیاست های اقتصاد مقاومتی در راه 

پیشرفت حرکت کنیم. 
وی با انتقاد از اجرای ناقص سیاست های 
اصل ۴۴ گفت:  امروز گزارشی در مورد سهام 
عدالت داده شد، سهام عدالتی که در دست 
مردم نیست و دولتی اداره می شود قرار بود 
ولی  شود  داده  مردم  به  سال  پنج  ظرف 
اکنون حساب ها دقیق نیست و به تعبیری 
ول شده است، باید با تکیه بر سیاست های 
اصل ۴۴ در جهت خصوصی سازی حرکت 

کنیم. رئیس مجلس شورای اسلامی با اشاره 
جمهوری  استراتژی  و  منطقه  شرایط  به 
اسلامی ایران گفت: جمهوری اسلامی ایران 
در چند دهه اخیر استراتژی عاقلانه ای در 
پیش گرفت و با حرکت در مسیری درست 
ظرفیت های جدیدی در منطقه ایجاد کرد. 
بزرگ  بازیگران  از  یکی  الله  اکنون حزب 
خاورمیانه شده است و در عراق نیز مردم به 
سرنوشت خود حاکم هستند. این ظرفیتی 
است که باید از آن حفاظت و صیانت شود. 
به گفته لاریجانی، سیاست ایران در حوزه 
بین المللی حمایت از مستضعفان به خصوص 
ملت فلسطین و مبارزه با استکبار است که 
این مبنای عملکرد انقلاب اسلامی است و 
باید زنده نگه داشته شود.از این جهت نباید 
تصور شود که آمریکایی ها که در موضوع 
هسته ای توافقی ایجاد کردند دست از مبارزه 
بر می دارند، این تفکر ساده انگاری است. 
رئیس قوه مقننه در ادامه گفت:  اقتصاد 
مقاومتی حمایت از مستضعفان و مبارزه 
با استکبار سه عنصر اساسی است که باید 

دنبال شود. 

لاریجانی در نشست فراکسیون فراگیر :

نیازی به پدربزرگ های سیاسی نداریم



3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,595,000یک مثقال طلا

1,060,800یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

10,360,000سکه بهار آزاد ی

10,370,000سکه امامی

5,370,000نیم سکه

2,910,000ربع  سکه

1,990,000سکه یک گرمی

قیمت   نمایندگینام خود رو

 20635,000,000 تیپ 5

 206SD36,000,000وی 8

GLX 405 28,000,000پژو 

SLX 405 28,000,000پژو 

 33,000,000پژو پارس ELXسال

 34,000,000پژو پارس سال

E2 90 36,000,000تند ر 

LX 30,000,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

 29,000,000سمند LX سال

LX EF7 28,000,000سمند 

ELX 32,000,000سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 S 55,000,000زوتی 

EX151 17,420,000سایپا کارا

 20,000,000سایپا 111

SE 132 19,800,000سایپا

SE 141 19,680,000سایپا

 19,000,000سایپا 131



قیمت   نمایندگینام خود رو

315 MVM34,000,000 

550 MVM44,000,000 

MVM X33 66,460,000 

یک کارشناس بازار کار مطرح کرد: 

چهار گام دولت برای ایجاد اشتغال در کشور 
یک کارشناس بازار کار معتقد است: مهمترین گام دولت برای ایجاد اشتغال و کاهش نرخ 
بیکاری عمومی در کشور، اعطای تسهیلات آسان و ارزان به کارآفرینان و احیای بنگاهها 

و شهرکهای صنعتی است. 
حمید حاج اسماعیلی اظهار کرد: برای ایجاد اشتغال باید به سراغ احیا و حمایت از بنگاههای 
کوچک برویم و دولت برنامه عملیاتی ویژه ای در این خصوص ارائه بدهد.  وی افزود: یکی 
از راههای حمایت، تامین سرمایه در گردش بنگاهها به شکل آسان و ارزان است و دولت 
در گام نخست باید اعتبارات و تسهیلات بانکی ارزان و آسان را به بنگاههای خرد و کوچک 
اختصاص بدهد.  حاج اسماعیلی ادامه داد: از آنجا که بسیاری از بنگاهها در مسیر تحریم  و 
هدفمندی یارانه ها دچار آسیبهای جدی شدند دولت باید در گام دوم از کمک های فنی و 
مشاوره های کارشناسی به کارآفرینان و بنگاهها استفاده کند.  این کارشناس بازار کار با بیان 
اینکه در دولت یازدهم هیچ برنامه ای به صورت عملی به اجرا در نیامده است، اظهار کرد: دولت 
بیش از آنکه به صورت کلان طرح یا برنامه ای را اجرایی کند باید مکانیسم های اجرای آن را 
پیش بینی کند.  وی افزود:مجلس به دولت اجازه داده که ۲۰ درصد درآمدهای حاصل از 
فروش منابع نفتی را که مربوط به صندوق توسعه ملی است برای برنامه های مختلف از جمله 
اشتغالزایی اختصاص بدهد و دولت می تواند از این فرصت برای ایجاد اشتغال و کاهش نرخ 
بیکاری استفاده کند.  حاج اسماعیلی با تاکید بر دعوت از فارغ التحصیلان و کارآفرینان برای 
اشتغالزایی در قالب بنگاههای خرد و تعاونی ها، افزود: تاسیس بنگاههای خرد عمدتا توسط 
کسانی صورت می گیرد که یا مهارت دارند یا فارغ التحصیل دانشگاهی هستند.  وی در بخش 
دیگری از سخنان خود درباره رویکرد دولت برای شناسایی مزیتهای اشتغال در استانها گفت: 
شخصا معتقدم روشهای سخت گیرانه بومی و محلی در کوتاه مدت پاسخگوی ایجاد اشتغال 
در کشور نیست و دولت با اجرای این طرح ها وارد بروکراسی پیچیچده ای شده و زمان را از 
دست خواهد داد.  حاج اسماعیلی با اشاره به بالا رفتن نرخ بیکاری در میان زنان اظهار کرد: 
از آنجایی که زنان سرمایه لازم و کافی برای تشکیل بنگاهها را ندارند دولت می تواند در گام 
سوم، ساماندهی مشاغل خانگی با محوریت زنان را از طریق اعطای تسهیلات بانکی ارزان و 
مشاوره های فنی در منازل دنبال کند.  این کارشناس بازار کار احیای تعاونی ها و شهرک های 
صنعتی را چهارمین گام دولت در جهت اشتغالزایی دانست و تصریح کرد: دولت به جای 
طرح های پیچیده باید شهرک های صنعتی، تعاونی ها و بنگاههایی را که قبلا فعالیت رسمی 
داشتند و به دلایلی متوقف شده اند شناسایی و مجدد احیا کند و برای دوام و بقای آنها 

کمک های مالی و فنی و مشاوره های کارشناسی بدهد. 

به فاصله اندکی از اجرایی شدن طرح پرحاشیه کارت های اعتباری، 
بانک مرکزی وعده ارائه کارت های اعتباری دیگری این بار عام را داده 

است. 
به گزارش ایسنا، کمتر از یک ماه از آغاز صدور کارت های اعتباری 
خرید کالای ایرانی در قالب بسته تسریع رونق اقتصادی می گذرد. این 
طرح همان وعده مهرماه سال گذشته بود که قرار شد در قالب یکی از 
سیاست های اعتباری بانک مرکزی به مرحله اجرا برسد، اما به هرحال 
با توجه به آماده نبودن زیرساخت ها و همچنین نبود هماهنگی های 
لازم و تامین منابع آن حدود شش ماه به تاخیر افتاد تا سرانجام بعد 
از مدت ها اما و اگر و تغییراتی که در طرح اتفاق افتاد، چندی پیش 

سه بانک آن را اجرایی کردند. 
براین اساس بانک مرکزی حدود ۴۲۰۰ میلیارد تومان را طی 
انعقاد قرار دادی به سه بانک برای اجرای طرح کارت اعتباری خرید 
کالا واگذار کرد. بانک ملی برای کارمندان آموزش و پرورش، بانک 
صادرات برای بازنشستگان و همچنین بانک رفاه برای کارکنان و 
بازنشستگان تامین اجتماعی هر یک به میزان ۱۴۰۰ میلیارد تومان 
اعتبار دریافت کرده و این کارت ها را در اختیار مخاطبان خاص خود 

قرار خواهند داد. 
اما اخیرا مدیر کل اعتبارات بانک مرکزی خبر داده که این بانک 
تصمیم به صدور کارت های اعتباری عام گرفته و البته رئیس کل 

بانک مرکزی نیز به تازگی با این موضوع موافقت کرده است. 
براین اساس در کنار کارت های اعتباری که هم اکنون در سه بانک 
ملی، صادرات و رفاه برای گروه های مشخص شده توزیع می شود، 
قرار است تا کارت های اعتباری دیگر به طور عمومی در اختیار مردم 

قرار گیرد تا صرف خرید کالاهای ایرانی شده و مصارف خرد مردم 
را پوشش دهد. 

گرچه هنوز بانک مرکزی زمان مشخصی برای توزیع کارت اعتباری 
عام اعلام نکرده و جزئیات آن تشریح نشده است، اما ظاهرا این 

کارت ها تا سقف ۱۰ میلیون تومان را پوشش داده و در آینده ای 
نزدیک اجرایی می شود. 

اما موضوع مهم مورد توجه در این کارت های اعتباری میزان سود 
بازپرداخت این تسهیلات است که برای کارت های عام معادل نرخ 

سود عقود مبادله ای مصوب شورای پول و اعتبار تعیین شده است. 
بنابراین نرخ سود کارت های اعتباری که به زودی باید در بانک ها 

برای عموم مردم اجرایی شود ۲۱ درصد خواهد بود. 
این در حالی است که کارت های اعتباری که در حال حاضر در 
بانکها صدور و توزیع می شود، با بازپرداخت ۲۴ ماهه و با سود ۱۲ 
درصد و تنها خواست خرید کالاهای ایرانی است تا بتوانند به تحریک 

تقاضا و در نهایت تحرک تولید کمک کند. 
در حالی کارت های اعتباری از پرحاشیه ترین سیاست اعتباری بانک 
مرکزی در قالب تسریع رونق اقتصادی بود که حدود شش ماه طول 
کشید تا سازمان های ذیربط از جمله بانک مرکزی و وزارت صنعت در 
مورد آن به توافق رسیده و در نهایت به مرحله  اجرا در آورد، هرچند 
که در زمان اجرا باز هم آن چیزی که مدیر کل اعتبارات بانک مرکزی 
در مورد ارائه  آن اعلام کرده با وعده های قبلی متفاوت بود. چراکه قرار 
بود کارت های اعتباری تا سقف ۱۰ میلیون تومان در ابتدای طرح و 
در ادامه با تغییراتی که ایجاد شد تا سقف شش میلیون تومان در 
اختیار متقاضیان قرار گیرد، اما توضیحات میرمحمد صادقی حاکی از 
آن است که در حال حاضر فقط تا سقف ۱.۵ میلیون تومان و برای 

افرادی خاص قابل صدور و توزیع است. 
وعده تازه بانک مرکزی برای طرح کارت اعتباری و آن هم در 
آینده ای نزدیک در شرایطی است که تجربه کارت های اعتباری که 
اکنون اجرایی شده چندان خوش بینی را نسبت به کارت های عام 
ایجاد نکرده و بعید نیست که تا مرحله اجرا آنچه که فعلا مدنظر 
بانک مرکزی است تغییر کرده و به گونه ای دیگر و شاید در زمانی 

دیرتر اجرایی شود. 

دور تازه کارت های اعتباری با اجازه رئیس کل 

یکشنبه -نوزدهم اردیبهشت 1395 - سال نوزدهم - شماره 3995

 نگار احمدی

با وجودی که صندوق بین المللی پول برای سال جاری 
میلادی رشد اقتصادی کشورهای منطقه منا )خاورمیانه و 
شمال آفریقا( را ۳ درصد پیش بینی کرده،اما تیم اقتصادی 
دولت یازدهم امیدوار است که امسال رشد اقتصادی ایران به 

۵ درصد برسد.
به گزارش خبرآنلاین، صندوق بین المللی پول در آخرین 
ارزیابی خود از وضعیت خاورمیانه پیش بینی کرد که رشد 
اقتصادی در خاورمیانه،شمال آفریقا،افغانستان و پاکستان 

تحت تاثیر کاهش بهای نفت قرار خواهند گرفت.
پیش بینی های صندوق بین المللی پول برای خاورمیانه و 
آسیای مرزی که در گزارش ۲۵ آوریل منتشر شد،نشان می 
دهد که رشد اقتصادی در سال جاری برای این مناطق حدود 
۳ درصد خواهد بود. البته در این پیش بینی تاکید شده است 
که این رشد از میانگین سال ۲۰۱۵ بیشتر است. این میزان 
رشد تا حدودی متاثر از افزایش تولید نفت در عراق و برداشته 

شدن تحریم های ایران عنوان شده است.
البته رشد اقتصادی در دیگر کشورهای صادر کننده نفت ، 
برای سال جاری مثبت تر پیش بینی شده است. هرچند که 
این کشورها با صرفه جویی در هزینه ها به دلیل قیمت پایین 
نفت،روبرو هستند.اما  گزارش ها نشان می دهد که  رشد 
اقتصادی در سال ۲۰۱۶ به خصوص در منطقه منا )خاورمیانه 

و شمال آفریقا( به نسبت پیش بینی ها از سایر کشورهای دنیا 
کمتر خواهد بود.

اقتصاددانان برای کشورهای صادرکننده نفت در منطقه 
دانند.رشد  می  وسست  شکننده  را  نفت  های  منا،قیمت 
اقتصادی به آهستگی به ۳.۵ درصد در سال ۲۰۱۶ خواهد 
رسید. این میزان رشد هم قرار است از سرریز رشد صادرکننده 
های نفت بدست آید و البته درگیری های منطقه ای این 

کاهش را تشدید می کند.
با این حال اعضای تیم اقتصادی دولت از جمله علی طیب 
نیا وزیر امور اقتصادی و دارایی پیش بینی کرده که امسال 
رشد اقتصادی ایران به ۵ درصد خواهد رسید.این پیش بینی 
البته ز سوی مسعود نیلی مشاور اقتصادی رییس جمهور هم 
تکرار شده و او گفته است که اگر این رشد محقق شود،ایران 
می تواند در سال جاری بخشی از عقب ماندگی سالهای 

گذشته خود را در توسعه اقتصادی جبران کند.
 شرایط  ایران در منطقه

اگرچه کاهش شدید قیمت نفت و درآمدهای نفتی،ایران 
به تنهایی تحت تاثیر قرار نداده، اما به گفته مسعود نیلی 
ایران،ونزوئلا و روسیه بیشترین آسیب را از کاهش قیمت نفت 
دیده اند.البته در این میان کاهش قیمت نفت بر اقتصادهای 
متنوعی که به درآمد نفت وابسته نیستند، تاثیرچندانی 
نگذاشته است با این حال برای اقتصادهایی که درآمدشان 
وابسته به نفت است،ذخایر ارزی خود را در این مدت هزینه 

کردند.«
تحلیل گران اقتصادی می گویند، رشد اقتصادی کشورهای 
اروپایی، آمریکا و کشوری همچون ژاپن را کنار نشان می 
دهد که این کشورها بعد از بحران سال های ۲۰۰۸ و ۲۰۰۹  
توانستند ،به رشد بلندمدت خود که حدود ۲.۵ درصد است 
بازگردد. از سویی اقتصاد های نوظهوری چون، برزیل و روسیه، 
اگرچه در حال حاضر با مشکلات جدی مواجه هستند؛اما 
این موضوع به معنای کندی رشد در آنها نیست.به طوری که 
پیش بینی ها حکایت از آن دارد که  رشد اقتصادی روسیه 
بعد از روند نزولی که در پیش گرفته بود حالا به مسیر قبلی 

خود بازگشته است.
براساس تحلیل مسعود نیلی از گروه دوم این تقسیم بندی، 
کشورهایی قرار می گیرند که اقتصاد متنوعی نداشته و وابسته 
به درآمدهای نفتی هستند، اما توانسته اند درآمدهای نفتی 
خود را با بهره گیری از صندوق های ذخیره ارزی برای پوشش 
ریسک کاهش درآمدهای نفتی مدیریت کنند.کشورهایی 
نظیر کویت و عربستان در این گروه قرار دارند و بیشتر گرفتار 
رکود شدند.درگروه سوم، شامل کشورهایی است که درآمد 
ارزی خود را در دوران وفور، خرج کردند و اقتصاد آنها وابسته 
به نفت و واردات است و با درآمد پرنوسان نفت، تعهدات 
بلندمدت ایجاد کردند. ونزوئلا، روسیه و ایران از جمله این 

کشورها هستند.«
یک توصیه و یک چشم انداز برای نیمه دوم سال

صندوق بین المللی پول در گزارش اخیر خود تاکید کرده 
است  که» اغلب کشورهای صادرکننده نفت مازاد منابع مالی 
دارند، با این حال رشد اقتصادی انها به دلیل سقوط قیمت 
نفت در سالهای اخیر کاهش یافته است.از ماه می ۲۰۱۴ 
تاکنون کاهش بهای نفت منجر به کسری بودجه این کشورها 
شده است و در نهایت موجب کاهش رشد اقتصادی این 
کشورها را به دنبال داشته است.این موضوع موجب افزایش 
نگرانی برای بالارفتن نرخ بیکاری در این کشورها شده است.«

این صندوق البته به کشورهایی که منابع بودجه ای شان 
وابسته به درآمد نفت است،توصیه کرده که به سرعت نسبت 
به اصلاح ساختار اقتصادی خود اقدام کنند، به این دلیل 
که قیمت نفت کاهش یافته و پیش بینی ها حاکی از ادامه 
وضعیت کنونی است.لذا بر اساس توصیه صندوق بین المللی 
پول کشورها باید این واقعیت را بپذیرند که ممکن نیست به 

زودی قیمت نفت افزایش یابد.

شرکت »ایندین پورتس گلوبال« )Indian Ports Global( هند در نظر دارد با تاسیس 
شرکتی در ایران ،روند سرمایه گذاری ،توسعه و اداره بندر چابهار را تسریع کند. 

به گزارش ایرنا،شرکت مشترك »ایندین پورتس گلوبال«، که توسط بنیاد بندر جواهر لعل نهرو 
)Jawaharlal Nehru Port Trust( و بنیاد بندر کاندلا )Kandla Port Trust(، تاسیس شده، 
قرار است با تشکیل این شرکت در ایران ،مشارکت بخش خصوصی هند و ایران را برای توسعه 
و اداره بندر چابهار جلب کند.شرکت دولتی نفت وگاز طبیعی هند نیز اعلام کرده است که ۲۰ 
میلیارد دلار برای توسعه بندر چابهار سرمایه گذاری کند.براساس این گزارش، انتظار می رود که 
ایران و هند قرارداد طرح توسعه این بندر را در سفر »نارندرا مودی« نخست وزیر هند به ایران 
در ماه جاری میلادی امضا کنند.اجرای طرح توسعه بندر چابهار،دسترسی هند را به افغانستان 
از طریق یك مسیر دریایی و خشکی ممکن می کند.قرار است »نارندرا مودی« نخست وزیر 
هند دوم خرداد برای سفری ۲ روزه و گفت وگو با مقامات عالیرتبه کشورمان وارد تهران شود.

سرمایه گذاری در طرح توسعه میدان گازی فرزاد ب،چابهار و توسعه روابط فرهنگی از جمله 
برنامه های نخست وزیر هند به ایران اعلام شده است .روزنامه انگلیسی زبان هندوستان تایمز 
نیز روز شنبه در گزارشی به نقل از یك سخنگوی وزارت کشتیرانی هند نوشت: شرکت »ایندین 
پورتس گلوبل« این شرکت ویژه را برای اداره بندر چابهار مطابق قوانین ایران تاسیس می کند.

وی با بیان اینکه میزان وتعداد سهام شرکت »ایندین پورتس گلوبل« تاکنون مشخص نشده 
است افزود:احتمال دارد یك شرکت هندی و چند شرکت ایرانی دیگر نیز دراین طرح مشارکت 
کنند.به گفته سخنگوی وزارت کشتیرانی هند ،کار شناسایی شرکای این شرکت به خاطر امضا 
نشدن قراردادی بین دولت های ایران و هند تاکنون به تاخیر افتاده است .وی افزود:گزینش 
شرکای این طرح قبل از نهایی کردن آن مناسب نیست .این مقام وزارت کشتیرانی هند گفت 
که دولت هند به دنبال امضای قرارداد سرمایه گذاری در چابهار در سفر نخست وزیر هند به 
ایران است .بندر چابهار در استان سیستان و بلوچستان در ساحل جنوبی ایران واقع شده و 
از اهمیت راهبردی زیادی برای هند برخوردار است .این بندر که خارج از خلیج فارس قرار 
گرفته است به راحتی می تواند به ساحل غربی هند دسترسی داشته باشد.تجار هندی با 
استفاده از شبکه جاده ای موجود در ایران کالاهای خود را به راحتی می توانند به شهرهای 
هرات،قندهار،کابل و مزار شریف افغانستان برسانند.هند جاده زرنج-دلارام را در افغانستان در 
سال ۲۰۰۹ احداث کرد.کابینه دولت هند در فوریه سال جاری یك اعتبار ۱۵۰ میلیون دلاری 
را برای توسعه بندر چابهار تایید کرد.هیات دولت هند سال گذشته سرمایه گذاری ۸۵ میلیون 

دلاری برای نصب و تجهیز ۲ اسکله در بندر چابهار را تصویب کرد.
قرارداد سرمایه گذاری هند در چابهار اردیبهشت ماه سال گذشته به امضای »نیتین 
گادکاری« وزیر کشتیرانی هند و عباس آخوندی وزیر راه و شهرسازی کشورمان رسید.براساس 
یك توافق متقابل، مالکیت این تجهیزات در پایان ۱۰ سال یا یك دوره طولانی تر به طرف ایرانی 
منتقل می شود.براساس این قرار داد، عملیات اجرایی ساخت این ۲ اسکله ۱۸ ماه بعد از امضای 

قرارداد آغاز می شود.
توسعه بندر چابهار نخستین طرحی است که یك بندر دولتی هند در خارج از این کشور اجرا 
می کند. بنیاد بندر جواهر لعل نهرو، بزرگترین بندر کانتینری هند، ۶۰ درصد از سهام شرکت 
»ایندین پورتس گلوبل« را در اختیار دارد و بقیه سهام مربوط به بنیاد بندر کاندلا است .هند 
دارای ۱۲ بندر دولتی است که تقریبا ۵۵ درصد از محموله های صادراتی این کشور توسط 

این بنادر انجام می شود.

 مدیرعامل شرکت ملی نفتکش ایران گفت: هیچ مشکلی 
برای آغاز تردد کشتی های نفتکش ایران به بنادر اروپایی 
وجود ندارد و در آینده نزدیك از تردد کشتی های این شرکت 
به مقاصد کشورهای اروپایی خبرهای خوبی خواهیم داشت. 
به گزارش ایرنا، علی اکبر صفایی روز شنبه در گفت و گو با 
خبرنگاران افزود: ناوگان شرکت ملی نفتکش ایران از ظرفیت 
بسیار بالایی برخوردار است و با حمایت شرکت ملی نفت 
ایران، بزودی فعالیت خود را در بازارهای بین المللی و اروپایی 

آغاز و آن را گسترش خواهیم داد.
وی گفت: هم اکنون شرکت ملی نفتکش ایران در حال 
بانکی خود در  برای رفع مشکلات حساب های  مذاکره 
اروپا است تا بتوانیم بار دیگر حساب های بانکی خود را در 

کشورهای اروپایی فعال کنیم.
به گفته صفایی، در حال حاضر برخی از حساب های 
شرکت ملی نفتکش ایران در خارج از کشور فعال شده و با 
برخی دیگر از بانك ها در حال رایزنی هستیم تا حساب های 

بانکی خود در این بانك ها افتتاح کنیم.
مدیرعامل شرکت ملی نفتکش ایران در ادامه اظهار داشت: 
ناوگان شرکت ملی نفتکش ایران می تواند تمام نیازهای 
صادراتی شرکت ملی نفت ایران را برای فروش نفت در 
بازارهای جهانی تامین کند و هیچ مشکلی برای تردد نفتکش 

های ایران به اروپا وجود ندارد. 
وی با بیان اینکه با وجود بیش از ۵۰۰ کشتی بزرگ، ایران 

مزیت های بسیار بالایی برای هاب )قطب( تعمیراتی شدن 
کشتی های بزرگ اقیانوس پیما در منطقه دارد، گفت: در 
صورتی که بتوانیم با انتقال دانش فنی در زمینه تعمیر کشتی 
های بزرگ در منطقه اعتبار لازم را کسب کنیم، بدون هیچ 
مشکلی به مرکز کشتی سازی منطقه نیز تبدیل خواهیم شد.

صفایی بر نوسازی ناوگان شرکت ملی نفتکش ایران تاکید 
کرد و گفت: نوسازی ناوگان در این شرکت یك برنامه مستمر 
است و ما همواره با برنامه ریزی مناسب در صدد نوسازی 

ناوگان خود با استفاده از توانمندی های داخلی هستیم.
مدیرعامل شرکت ملی نفتکش ایران با بیان اینکه در 
نوسازی ناوگان حمایت از تولید داخلی همواره مورد توجه 
ما است، گفت: با این حال هنوز سفارش ساخت دو فروند 
کشتی در شرکت ایزوایکو پس از ۱۲ سال، تحویل آنها 
برای شرکت ملی نفتکش عملی نشده و با وجود پرداخت 
تمام قیمت آن یکی از این کشتی ها به ۷۰ درصد پیشرفت 

فیزیکی رسیده است.
وی با اشاره به مزیت های لغو تحریم های ظالمانه با اجرایی 
شدن برنامه جامع اقدام مشترك)برجام( اظهار داشت: با لغو 
تحریم ها مشکلات مربوط به بیمه، پرچم، تردد و رده بندی 
کشتی ها برای شرکت های ایرانی کاملا برطرف شده و در 
آینده نزدیك خبرهای خوبی در زمینه تردد ناوگان شرکت 

ملی نفتکش ایران به کشورهای اروپایی خواهیم داشت.
به گزارش ایرنا، شرکت ملی نفتکش ایران با بیش از ۷۵ 
تانکر پهن پیکر و متوسط چهارمین ناوگان بزرگ جهان را در 
اختیار دارد و سالیانه بیش ۲۰ میلیون تن محموله های نفتی 

را می تواند به اقصی نقاط جهان حمل کند.
سیدمحسن قمصری مدیرامور بین الملل شرکت ملی نفت 
ایران روز جمعه)دیروز( در حاشیه بیست و یکمین نمایشگاه 
بین المللی صنعت نفت ایران درباره نفتکش های حامل 
نفت ایران گفته بود، محموله های نفت خام ایران به اروپا با 

نفتکش های غیرایرانی حمل می شود.

توصیه صندوق بین المللی پول به اقتصادهای نفتی 

اقتصاد ایران عقب ماندگی های خود را جبران می کند؟

عزم جدی هندی ها برای تسریع سرمایه گذاری درچابهار 

مدیرعامل شرکت ملی نفتکش ایران: 

تردد کشتی های نفتكش ایران به بنادر اروپا آغاز می شود

وزیر نفت عنوان کرد؛ 

صادرات نفت ایران درپساتحریم دوبرابرشد 

بیژن زنگنه وزیر نفت ایران با بیان اینکه صادرات نفت کشورمان پس از اجرایی شدن برنامه 
جامع اقدام مشترك)برجام ( و رفع تحریم ها دو برابر شد، گفت: ایران در دوران تحریم روزانه 
یك میلیون بشکه نفت صادر می کرد که به زودی حجم صادرات از دو میلیون بشکه فراتر 

خواهد رفت. 
به گزارش ایرنا، زنگنه روز شنبه در آئین گشایش رسمی بیست و یکمین نمایشگاه بین 
المللی صنعت نفت، گاز، پالایش و پتریشمی با حضور اسحاق جهانگیری معاون اول رئیس 
جمهوری، افزود: تحقق برجام فرصتی برای توسعه صنعتی و اقتصادی کشور فراهم کرد تا 
درون زایی دوران تحریم را گسترش دهیم.وی گفت، در برقراری تعامل با شرکت های بین 
المللی می توانیم با آن ها همکاری سازنده برقرار و برون گرایی اقتصادی را توسعه داده و 
صادرات کالا و خدمات را افزایش دهیم.زنگنه برگزاری نمایشگاه بین المللی صنعت نفت را 
فرصتی برای ارتباط و تعامل با تولیدکننگان داخلی و شرکت های معتبر بین المللی دانست.

 *افزایش صادرات نفت 
 وی به دستاوردهای دولت پس از اجرای برجام اشاره و مهمترین آن را افزایش صادرات 
نفت خام عنوان کرد، به گونه ای که در دوران تحریم مجموع صادرات نفت و میعانات گازی 
ایران یك میلیون و ۳۵۰ هزار بشکه بود که اکنون به دو میلیون و ۴۰۰ هزار بشکه افزایش 
یافته است.وزیر نفت با بیان اینکه توانسته ایم بخشی از سهم خود را در بازار جهانی انرژی 
پس بگیریم ، تاکید کرد، برای توسعه صنعت نفت نه تنها از منابع داخلی بلکه باید از سرمایه 

گذاری ها و فناوری های خارجی نیز استفاده کنیم.
 *هزاران فرصت شغلی با اجرای قراردادهای جدیدنفتی

 وی به تدوین مدل جدید قراردادهای نفتی اشاره کرد و گفت: با اجرای این قراردادها 
صدها هزار فرصت شغلی در کشور ایجاد خواهد شد.زنگنه با بیان اینکه تنها بخش مدیریت 
با شرکت های خارجی خواهد بود، افزود: شرکت های ایرانی بخش اجرایی این پروژه ها 
را بر عهده خواهند گرفت که صنایع پایین دستی مختلف را شامل می شود.به گفته وزیر 
نفت، حدود دو سوم ارزش قراردادهای جدید را ایرانی ها اجرا خواهند کرد و از طریق آن 

فناوری های جدید نیز به کشور منتقل می شود.
 *اولویت های وزارت نفت 

 زنگنه اولویت اصلی وزارت نفت در قراردادهای جدید نفتی را توسعه میدان های مشترك 
و افزایش بازیافت میادین عنوان کرد. وی تاکید کرد، در مسیر توسعه صنعت نفت، افزایش 

تولید، جلوگیری از خام فروشی، افزایش ارزش افزوده و انتقال فناوری مورد توجه قرار دارد.
 **افزایش تولید محصولات پتروشیمی 

 وی با بیان اینکه امسال بیش از هشت میلیون تن به ارزش چهار میلیارد دلار به تولید 
صنعت پتروشیمی کشور افزوده می شود، افزود: در سال های اخیر برنامه های گسترده ای 

برای افزایش کیفیت و میزان تولید فراورده های نفتی نیز اجرا شده است.
 *صادرات بنزین 

 زنگنه گفت، امسال با وارد مدار شدن فاز اول پالایشگاه ستاره خلیح فارس، واردات بنزین 
به کشور متوقف و از سال آینده صادر کننده خواهیم شد.

 *افزایش تولید گاز پارس جنوبی
  وزیر نفت به افزایش تولید گاز کشور اشاره کرد و گفت: میزان تولید گاز از میدان پارس 
جنوبی از روزانه ۲۴۰ میلیون مترمعکب در سال ۱۳۹۱ به ۳۶۰ میلیون متر مکعب در سال 
۱۳۹۴ افزایش یافت.وی افزود: با افزایش تولید گاز، فرصت صادرات انواع فرآورده های نفتی 
فراهم شد به گونه ای که پیش بینی می شود تا پایان امسال میزان صادرات گازوئیل به 
بیست میلیون لیتر در روز افزایش یابد.وی با بیان اینکه پارسال ۸۰ هزار میلیارد ریال برای 
توسعه گازرسانی به روستاها و شهرهای کوچك هزینه شده است، اضافه کرد: قرار است امسال 

طرح گازرسانی به استان سیستان و بلوچستان نیز پیگیری شود.

خودروسازان موظف به پرداخت سود
 انصراف شدند 

براساس یک قانون جدید خودرویی، در صورتی که خریداران خودرو یک ماه پس از عقد 
قرارداد از خرید خود منصرف شوند به وجوه واریزی آنها سود انصراف تعلق خواهد گرفت. 

به گزارش ایسنا، اصلاحیه آیین نامه اجرایی قانون حمایت از حقوق مصرف کنندگان خودرو 
چندی پیش با ابلاغ معاون اول رییس جمهوری اجرایی شد. بر طبق ماده ۷ این آیین نامه، 
خودروسازان و واردکنندگان خودرو در صورت انصراف مصرف کنندگان از خرید، ملزم به 
پرداخت سود انصراف بر مبنای وجوه واریزی آنها خواهند بود.  در این قانون حداقل سود 
انصراف در روش های مختلف فروش خودرو اعم از تحویل فوری، پیش فروش قطعی، پیش 
فروش عادی، مشارکت در تولید و سفارشی تعداد محدود، معادل حداکثر سه درصد کمتر از 
نرخ سود سپرده یک ساله نظام بانکی تعیین شده است. در تبصره ۳ ماده ۷ اصلاحیه آیین نامه 
اجرایی قانون حمایت از حقوق مصرف کنندگان خودرو درباره شرایط پرداخت سود انصراف 
آمده است:" در صورت اعلام انصراف مصرف کننده یک ماه پس از عقد قرارداد، سود انصراف 
محاسبه و پرداخت می شود. عرضه کننده خودرو موظف است سود انصراف را ظرف بیست 
روز به مصرف کننده پرداخت کند. انصراف مصرف کننده قبل از یک ماه از زمان عقد قرارداد، 

مشمول سود انصراف نمی شود". 

عضو هیأت مدیره انجمن صنایع لبنی :

لبنیات امسال گران نمی شود
عضو هیأت مدیره انجمن صنایع لبنی با بیان اینکه در حال حاضر امکان افزایش قیمت 

لبنیات وجود ندارد، افزود: ما در حال حاضر با فراوانی شیر و کالاهای لبنی مواجه هستیم. 
محمد فربد در گفتگو با مهر درباره مباحث مطرح شده مبنی بر احتمال افزایش قیمت 
فرآورده های لبنی در سال جاری، اظهارداشت: تصور ما این است علی رغم افزایش هزینه های 
تولید، قیمت لبنیات امسال گران نشود. وی در پاسخ به این پرسش که آیا تا پایان سال جاری 
با افزایش قیمت لبنیات مواجه نخواهیم بود؟ گفت: این مساله بستگی به وضعیت قیمتی 
شیرخام دارد. اگر شرایط بر همین منوالی که هست پیش برود، احتمال اینکه افزایش قیمتی 
در لبنیات داشته باشیم، بسیار ضعیف است. عضو هیأت مدیره انجمن صنایع لبنی با بیان 
اینکه در حال حاضر امکان افزایش قیمت محصولات لبنی وجود ندارد، افزود: ما در حال حاضر 
با فراوانی شیر و کالاهای لبنی مواجه هستیم، ضمن اینکه شرکت ها قادر به فروش محصولات 
موجود نیستند. فربد همچنین درباره صادرات محصولات لبنی به کشور روسیه نیز اضافه کرد: 
تاکنون تنها چند محموله کوچک پنیر به این کشور صادر شده است.  وی، دلیل این مساله 
را بالا بودن قیمت تمام شده تولید محصول در ایران عنوان کرد و اظهارداشت: همین موضوع 

است که صادرات را با مشکل مواجه می کند.
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 مظلومی:

 اینكه مقابل قلعه نویی بیشتر برنده بوده ام
 اتفاقی است

سرمربی تیم فوتبال استقلال تأکید کرد، تیمش تا پایان فصل جاری فوتبال ایران سه 
فینال پیش رو دارد.

 پرویز مظلومی در نشست خبری پیش از دیدار تیمش مقابل تراکتورسازی تبریز 
ضمن بیان این مطلب اظهار داشت: قبل از هر چیز انتخاب تاج به عنوان رئیس فدراسیون 
فوتبال را تبریک می گویم. در عین حال به کفاشیان هم خسته نباشید می گویم و 

امیدوارم مجموعه جدید فدراسیون فوتبال موفق باشد.
تا پایان فصل 3 فینال سخت پیش رو داریم

وی با اشاره به دیدار حساس تیمش مقابل تراکتورسازی تبریز تصریح کرد: درمورد 
حساسیت این بازی باید بگویم که شما می دانید چقدر این بازی حساس است و نیاز به 
توضیح بیشتر نیست. ما تا پایان فصل سه فینال پیش رو داریم که در همه آنها باید پیروز 
شویم. امیدوارم تماشاگران فردا زودتر به ورزشگاه بیایند، چون نیاز به حمایت شان داریم.

تیم قلعه نویی را به خوبی می شناسیم
مظلومی با اشاره به شرایط حریف تیمش در دیدار فردا خاطر نشان کرد: تراکتورسازی، 
تیم خوبی است و در نیم فصل دوم تغییرات زیادی داشته است. قلعه نویی هم خوب 

نتیجه گرفته است، ولی با تاکتیک تیمی و نفرات این تیم کاملًا آشنایی داریم.
دنبال 3 امتیاز بازی فردا هستیم

سرمربی تیم فوتبال استقلال ادامه داد: تمرینات خوبی داشتیم و امیدوارم از نقاط 
ضعف تیم حریف بهره ببریم و نقاط قوت آنها را نیز ببندیم. ما دنبال سه امتیاز هستیم و 

قطعا تیم حریف نیز همین هدف را دارد.
به تماشاگران تراکتورسازی ارادت دارم اما باید قانون رعایت شود

مظلومی در واکنش به اعتراض برخی هواداران تراکتورسازی مبنی بر اینکه تنها ۱۵ 
درصد از ظرفیت ورزشگاه آزادی به هواداران این تیم اختصاص خواهد یافت، گفت: 
ارادت خاصی به تماشاگران تراکتورسازی دارم، اما باید قانون رعایت شود. طبق قانون 
تنها ۱۰ درصد از کل استادیوم به تیم میهمان داده می شود که حالا باشگاه محبت کرده 
و پنج درصد اضافه کرده است تا ۱۵ درصد از سکوهای ورزشگاه در اختیار هواداران 

تراکتورسازی قرار بگیرد، به هر حال باید بگویم حضور هواداران بازی را زیباتر می کند.
اینکه مقابل قلعه نویی بیشتر برنده بوده ام اتفاقی است

وی در واکنش به این مسئله که در بیشتر رویارویی هایش با امیر قلعه نویی برنده بوده 
است، اظهار داشت: این موضوع اتفاقی بوده است! این بازی شرایط خاص خود را دارد 
و نتیجه آن برای هر دو تیم حساس و سرنوشت ساز است. ما به همین خاطر تلاش 

می کنیم تا برنده از میدان خارج شویم.
سرمربی تیم فوتبال استقلال درباره غایبین تیمش در این بازی گفت: مگویان محروم 

است و بازیکنانی از جمله عادل شیحی، رمضانی و چشمی هم مصدوم است.
قدم مجیدی روی چشم ما

مظلومی درباره حضور فرهاد مجیدی در ورزشگاه  آزادی تصریح کرد: قدم فرهاد روی 
چشم ما. او استقلالی است و برای حمایت از تیمش به ورزشگاه خواهد آمد. هواداران هم 

از او استقبال خواهند کرد، چرا که مجیدی را دوست دارند.
شرایط ما خاص اما همه چیز دست خودمان است

وی در پاسخ به این سؤال که آیا تیمش می تواند در هر دو جام قهرمان شود، افزود: ما 
در حال حاضر تلاش می کنیم تا استرس را از خود دور کنیم. سه بازی حساس پیش رو 
داریم که اگر این سه بازی را ببریم دو جام خواهیم گرفت. تا حالا بی سابقه بوده که 
استقلال در چنین شرایطی قرار بگیرد و با کسب سه برد بتواند دو جام بگیرد. امیدوارم 
در هیچ یک از این بازی ها مغلوب نشویم تا جام به دست بازیکنان ما بیفتد، شرایط ما 
خیلی خاص است، اما همه چیز دست خودمان است، باید تلاش کنیم هر دو جام را 

به دست بیاوریم.
امیدوارم داوری ها خوب باشد و حق به حقدار برسد

سرمربی تیم فوتبال استقلال در پاسخ به این سؤال که »آیا نگران مسائل داوری 
نیستید؟«، گفت: امیدوارم داوری ها در چند بازی آینده خوب باشد و به هر حال حق 
به حقدار برسد. ما داوران خوبی داریم، ولی آنها نیز مثل ما مربیان گاهی اوقات اشتباه 
می کنند، من مربی هم بعد سالیان سال تجربه برخی اوقات اشتباه می کنم. از هواداران 
درخواست دارم چه در پایین جدول و چه در بالای جدول در چند بازی آینده استرس 

به داوران وارد نکنند تا قضاوت خوبی داشته باشند.

گل محمدی:

 همه باید به تاج کمک کنند
سرمربی تیم فوتبال ذوب آهن گفت: در حال حاضر تنها به مصاف با سیاه جامگان فکر 

می کنیم و پیروزی مقابل النصر را فراموش کرده ایم.
یحیی گل محمدی پیش از در دیدار تیمش برابر سیاه جامگان در هفته بیست و نهم 
لیگ برتر فوتبال گفت:  بازی مهم و سختی پیش رو داریم، بازیکنان ما به رغم فشردگی 
مسابقات در بازی های اخیر کم نگذاشتند و بدون حاشیه و با بیشترین تمرکز بازی 
کردند. وی با بیان اینکه بازی قبل برابر النصر را باید فراموش کنیم، افزود: با توجه به اینکه 
هر دو تیم از انگیزه های بالایی برخوردار هستند فکر می کنم دیدار جذابی را فردا شاهد 
خواهیم بود. سرمربی ذوب آهن تصریح کرد: همه هدف ما در لیگ کسب سهمیه حضور 
در لیگ قهرمانان آسیا است و برای رسیدن به این هدف بازیکنان در بازی فردا از همه 
توان خود استفاده می کنند. نباید فراموش کنیم که همه ما در بازی های باقی مانده 
این فصل مسئولیت های سنگین تری بر دوش داریم. هواداران، بازیکنان، کادر فنی و به 
خصوص مسئولان که باید در این بازی های باقیمانده خیلی بیشتر به ما کمک تا بتوانیم 
در راستای اهدافی که داریم گام برداریم. گل محمدی با بیان اینکه  بازیکنان ذوب آهن 
سال سختی را پشت سر گذاشتند، گفت: صعود به مرحله حذفی لیگ قهرمانان آسیا 
اتفاق شیرینی بود و افتخار بزرگی برای باشگاه ذوب آهن به شمار می رود اما سعی ما 
این است که در هفته های پایانی لیگ برتر نیز تمرکز تیم را حفظ کنیم تا به نتایج خوبی 
دست پیدا کنیم. گل محمدی با اشاره به غایبان تیمش در بازی برابر سیاه جامگان گفت: 
کاوه رضایی در مصدومیت به سر می برد و شرایط حضور در میدان را ندارد و مسعود 
حسن زاده نیز برای این بازی محروم است که او را نیز در اختیار نداریم. وی با بیان اینکه 
صعود ذوب آهن به مرحله حذفی لیگ قهرمانان آسیا نشان دهنده کیفیت بالای تیم 
ما است، گفت: این صعود را بار دیگر به همه هواداران و مردم اصفهان تبریک می گویم، 
اما برای ادامه این موفقیت به حمایت همه جانبه از سوی مردم و مسوولین نیاز داریم. با 
توجه به اینکه در بازی مرحله حذفی باید با  العین که با هشت بازیکن تیم ملی و داشتن 
چهار بازیکن خارجی چند میلیون دلاری بازی کنیم امیدواریم کارخانه ذوب آهن نیز در 
بازی های باقی مانده بیشتر از تیم حمایت کند تا بتوانیم به اهداف خود دست پیدا کنیم.

در حال حاضر بزرگترین مشکل ما دغدغه های مالی میباشد و بازیکنان در شرایط سخت 
مالی قرار دارند. سرمربی تیم ذوب آهن با اشاره به برگزاری انتخابات فدراسیون فوتبال 
و انتخاب مهدی تاج به عنوان رئیس جدید فدراسیون اظهار داشت: از علی کفاشیان به 
خاطر زحمات چندین ساله اش در فدراسیون تشکر می کنم و باید به مهدی تاج نیز 
تبریک بگوییم، تاج و همکارانش وظیفه سنگینی در فدراسیون برعهده دارند چون حوزه 
کار آنها فوتبال است که همه مردم با آن زندگی می کنند. من فکر می کنم دولت، مردم، 
رسانه ها و همه و همه باید دست به دست هم دهند از تاج و همکارانش حمایت کنند تا 

آنها با رفع مشکلات فوتبال بتوانند در مسیر توسعه فوتبال گام بردارند.

رئیس هیأت کاراته استان قم خبر داد

نایب قهرمانی قم در کاراته آزاد بزرگسالان ایران
علیرضا برخورداری اظهار کرد: کاراته کاهای قم در پنج وزن با هدف کسب سهمیه تیم 
ملی کاراته رده سنی بزرگسالان برای حضور در مسابقات جهانی سال ۲۰۱۶ به میدان 
رقابت با حریفان رفتند در حالی که این رقابت ها بر اساس برنامه ریزی فدراسیون کاراته 

در مدت چهار روز به انجام رسید.
 وی ادامه داد: در حالی که به منظور شناخت برترین ها برای حضور در اردوی تیم 
ملی اعزامی کاراته کشورمان به مسابقات جهانی سال ۲۰۱۶ پیکارهای انتخابی برگزار 
شد، ۲۰ کاراته کای قم به رقابت های انتخابی تیم ملی اعزام شدند و یک کاراته کا که امیر 
مهدی زاده بود با کسب مقام قهرمانی وزن منهای ۶۰ کیلوگرم موفق به کسب سهمیه 
شد.  رئیس هیأت کاراته استان قم افزود: بر اساس تصمیم و برنامه ریزی کادر فنی تیم 
ملی کاراته بزرگسالان کشورمان، دومین رقابت انتخابی تیم ملی بین نفرات دعوت شده 
از سوی کادر فنی و نفرات دوم و سوم مسابقات انتخابی، روز بیست و ششم اردیبهشت 
ماه برگزار خواهد شد.  وی اضافه کرد: بر همین اساس کاراته کاهای دعوت شده از سوی 
کادر فنی تیم ملی برای شرکت در دومین رقابت انتخابی تیم ملی بزرگسالان ایران باید 
عصر روز شنبه بیست و پنجم اردیبهشت ماه خود را به کادر فنی تیم ملی معرفی کنند 
تا پیکارهای گزینشی بین آنها برگزار شود.  برخورداری ابراز کرد: مسابقات دوم انتخابی 
تیم ملی کاراته بزرگسالان ایران شنبه آینده در سالن شهید کبکانیان تهران برگزار 
خواهد شد و یک کیلوگرم ارفاق وزنی برای این مسابقات در نظر گرفته شده است و از 
قم هیچ نماینده ای در این بخش حضور نخواهد داشت زیرا امیر مهدی زاده قهرمان وزن 
منهای ۶۰ کیلوگرم است و دیگر انتخابی نخواهد زد.  وی خاطرنشان کرد: پس از پایان 
رقابت های انتخابی تیم ملی کاراته رده سنی بزرگسالان کشورمان، رده بندی تیم ها و 
استان های شرکت کننده در این دوره از مسابقات بر اساس کسب مدال  اعلام شد و تیم 

اعزامی کاراته استان قم با کسب تنها یک مدال طلا در جایگاه دوم قرار گرفت.
 رئیس هیأت کاراته استان قم بیان کرد: در پایان رقابت های انتخابی تیم ملی کاراته 
بخش کومیته رده سنی بزرگسالان ایران، تیم کاراته تهران با کسب یک نشان طلا، یک 
مدال نقره و یک نشان برنز در صدر جدول رده بندی توزیع مدال ها ایستاد و تیم های 

کاراته استان های البرز، کرمانشاه، ایلام و قم با یک نشان طلا دوم شدند.

هفته بیست و نهم لیگ برتر روز یکشنبه با انجام 
هشت دیدار به صورت همزمان برگزار می شود.

هفته  بیست و نهم و ماقبل پایانی لیگ برتر فو تبا ل 
ایران، روز یکشنبه با برگزاری هشت دیدار به صورت 
همزمان در شهرهای مختلف ایران پیگیری می شود. 
با توجه به نزدیکی امتیازات در بالا و پایین جدول 
رده بندی دیدارهای این هفته  می تواند تا حد زیادی 
تکلیف تیم های سقوط کننده و یا قهرمان لیگ برتر 

را مشخص کند.
یکشنبه ۱۹ اردیبهشت

* استقلال تهران - تراکتورسازی ، 
ورزشگاه آزادی

شاگردان پرویز مظلومی پس از شکست در داربی 
پایتخت و از دست دادن صدر جدول در دو هفته  
گذشته پیروزی های ارزشمندی را مقابل رقبای خود 
به دست آوردند و با توجه به ناکامی پر سپولیس در 
دیدار گذشته توانستند بار دیگر صدر جدول را به 
دست بیاورند. استقلال در بازی هفته  بیست و هشتم 
توانست سایپا را با حساب دو بر یک شکست دهد و 
در حال  حاضر با تفاضل گل بهتر نسبت به استقلال 
خوزستان و پر سپولیس در صدر جدول قرار دارد و 
دیدار این هفته  با تراکتورسازی سخت ترین بازی آنها 

در دو هفته  باقی  مانده از لیگ برتر است.
در سوی دیگر میدان امیر قلعه نویی، پرافتخارترین 
برعهده  را  تراکتورسازی  هدایت  برتر  لیگ  مربی 
دارد. تراکتورسازی پس از حضور قلعه نویی روند رو 
به رشدی را طی کرد و توانست خودش را به جمع 
تیم های مدعی قهرمانی و کسب سهمیه لیگ قهرمانان 
آسیا اضافه کند. سرخپوشان تبریز در دیدار اخیر خود 
به  با توجه  برگزار شد  که در لیگ قهرمانان آسیا 
صعود به مرحله بعد با ترکیب اصلی خود به میدان 
نرفتند تا قوای خود را برای دیدار با استقلال حفظ 
کنند. تراکتورسازی در صورت کسب هر سه امتیاز از 
استقلال تهران کار سختی در هفته  پایانی یعنی در 

دیدار با استقلال اهواز ندارد.
در پنج دیدار اخیر دو تیم یک پیروزی برای استقلال 

و دو برد برای تراکتورسازی به دست آمده است.
* گسترش فولاد - پر سپولیس، 
ورزشگاه یادگار امام )ره( تبریز

سرخپوشان پایتخت پس از شهرآورد پایتخت یک 
پیروزی و یک شکست را تجربه کردند تا بار دیگر صدر 
جدول را با تفاضل گل کمتر به همشهری خود واگذار 
کنند. آنها هفته  گذشته با دو گل در ورزشگاه آزادی 
مغلوب نفت شدند تا فاصله سه امتیازی خود با دو 
استقلال تهران و خوزستان را هم از دست بدهند. آنها 
در حال  حاضر باید منتظر لغزش دو تیم آبی پوش 
بالای جدولی باشند و این کار مستلزم کسب پیروزی 

در دو بازی آینده است.
گسترش فولاد تبریز به زعم کارشناسان یکی از 
تاکتیکی ترین تیم های فو تبا ل ایران است و در سال 
جاری با قرار گرفتن در رتبه هشتم جدول عملکرد 

خوبی را از خودشان ارائه کردند. شاگردان کمالوند در 
صورت کسب شش امتیاز باقی  مانده از مسابقات لیگ 
برتر می توانند تا رتبه ششم یا هفتم جدول هم بالا 

بیایند.
در پنج دیدار گذشته هر دو تیم سهم هر تیم دو 

پیروزی و یک تساوی بوده است.
* پدیده مشهد - استقلال خوزستان،

ثامن الائمه )ع( مشهد
ضلع دیگر مثلث قهرمانی کشور شاگردان عبدالله 
ویسی هستند که توانسته اند با عملکرد خوبشان در 
فصل جاری شگفتی و تحسین همگان را برانگیزند. آنها 
در حالی در رتبه دوم جدول قرار دارند که فقط تعداد 
گل زده شده شان در لیگ برتر از استقلال تهران کمتر 
است و نسبت به دو تیم قدرتمند پایتخت از شانس 
کمتری برای قهرمانی برخوردار نیستند. پدیده مشهد 
در فصل جاری هم عملکردی مانند فصل گذشته را از 
خود ارائه داده و از چند هفته  پیش ماندنش در لیگ 
برتر قطعی شده است. با توجه به این موضوع رضا 
مهاجری در دو، سه دیدار گذشته بیشتر از بازیکنان 
جوان تیمش بهره برده و این موضوع می تواند به نفع 
استقلال خوزستان و به ضرر سرخابی های پایتخت 

باشد.
بازی رفت هر دو تیم با سه گل به سود شاگردان 
کمالوند تمام شد و پدیده هیچ وقت موفق به شکست 

آبی های خوزستان نشده است.

* نفت تهران - فولاد خوزستان، 
ورزشگاه تختی

نفت تهران بر خلاف فصل گذشته که از وضعیت 
مالی مطلوبی بهره مند بود و برای قهرمانی می جنگید 
حال و روز خوبی در فصل جاری ندارد، اما کماکان 
نسبت به کسب سهمیه لیگ برتر امیدوار است. آنها 
هفته  گذشته دست به کار بزرگی زدند و با وجود 
تمام ناملایمات پر سپولیس را در حضور چند ده هزار 
هو اد ا رش در آزادی زمین گیر کردند تا این تیم از صدر 
جدول پایین بیاید. نفت در حال  حاضر با تفاضل گل 

کمتر در رتبه پنجم جدول رده بندی قرار دارد.
 در سوی مقابل فولاد خوزستانی قرار دارد که یک 
نیم فصل کابوس وار را در ابتدای لیگ طی کرد، اما 
در نیم فصل دوم عملکرد بسیار متفاوتی را از خودش 
نشان داد. آنها جزو تیم های بالا نشین نیم فصل دوم 
محسوب می شوند، اما در جدول کلی لیگ برتر در 

جایگاه دهم قرار دارند.
بازی رفت دو تیم در خوزستان با پیروزی دو بر یک 

علی منصوریان و شاگردانش به پایان رسید.
* ذوب آهن- سیاه جامگان،

 ورزشگاه فولاد شهر اصفهان
در  که  امتیازاتی  با  محمدی  گل  یحیی  یاران 
هفته های اخیر از دست داده اند از صدر جدول فاصله 
آنها  اما  ندارند،  قهرمانی  برای  شانسی  و  گرفته اند 
می توانند با پیروزی در دو بازی اخیر تا رتبه چهارم 

جدول رده بندی بالا بیایند و با توجه به حضور در فینال 
جام حذفی به همراه استقلال تهران کسب سهمیه 
آسیا را قطعی کنند. این تیم اصفهانی با پیروزی در 
بازی آخر خود مقابل النصر در لیگ قهرمانان آسیا 
لقب بهترین تیم قاره کهن در دور گروهی را به دست 
آوردند و با انگیزه زیادی مقابل سیاه جامگان صف آرایی 
می کنند. سیاه جامگان یکی از سه تیم فانوس به دست 
انتهای جدول لیگ برتر است و برای فرار از منطقه 
امتیاز فاصله دارد. شاگردان فرهاد  تنها دو  سقوط 
کاظمی در بازی هفته  گذشته خود با گل به خودی 
مدافع این تیم سه امتیاز حساس را مقابل صبای قم از 
دست دادند و در هفته ای که ملوان هم شکست خورده 

بود نتوانستند به رتبه سیزدهم جدول صعود کنند.
تنها دیدار تاریخ دو تیم بازی رفت این فصل بود 

که ذوب آهن با نتیجه  یک بر صفر در آن پیروز شد.
* ملوان - صبای قم، ورزشگاه تختی انزلی

هر چقدر این بازی تاثیری در وضعیت صبا ندارد، 
اما ملوانی ها برای فرار از منطقه سقوط نیاز مبرمی به 
سه امتیاز این دیدار دارند. آنها هفته  گذشته با نتیجه  
چهار بر دو مقابل تراکتورسازی شکست خوردند، اما 
خوش شانس بودند که سیاه جامگان و راه آهن هم 
مقابل رقبایشان شکست خوردند تا هر سه تیم انتهای 

جدولی در رده سابقشان باقی بمانند.
پیروزی ملوان مقابل صبا و توقف سیاه جامگان مقابل 
ذوب آهن حکم به بقای این تیم شمالی در لیگ برتر 

می دهد.
اما صبای قم تحت هدایت علی دایی در روزهای 
گذشته با حاشیه هایی روبرو بوده و همین موضوع 
می تواند منجر به ناآماده بودن قمی ها در مقابل ملوان 

شوند.
صبا با ۴۰ امتیاز در رتبه هفتم جدول قرار دارد و در 
صورت پیروزی در دو دیدار آینده و لغزش هر سه تیم 
تراکتورسازی، نفت تهران و ذوب آهن می تواند به رتبه 
چهارم جدول هم صعود کند و شاید در اتفاقی عجیب 
و در صورت قهرمانی استقلال تهران در جام حذفی به 

عنوان تیم چهارم راهی لیگ قهرمانان آسیا هم شود.
بازی رفت دو تیم با یک گل به سود صبا تمام شد 
که در آن دیدار هدایت ملوان را حمید استیلی بر عهده 

داشت.
* راه آهن - سپاهان، 

ورزشگاه شهدای شهر قدس
لوکوموتیورانان پایتخت حال و روز خوشی در فصل 
جاری نداشتند و همین موضوع منجر به قرار گرفتن 
این تیم در رتبه پانزدهم جدول شده است. راه آهن 
در بازی هفته  گذشته با حساب سه بر یک مغلوب 
استقلال خوزستان شد و کمترین شانس را نسبت به 
سیاه جامگان و ملوان در لیگ برتر داراست. پیروزی 
شاگردان توپالیدیس مقابل سپاهان و توقف ملوان و 
سیاه جامگان امیدهای این تیم برای بقا در لیگ برتر 

را زنده نگه می دارد.
زرد پوشان اصفهانی در دو هفته  گذشته لیگ برتر 
توانستند با دو پیروزی تا رتبه نهم بالا بروند، اما آنها روز 
چهارشنبه و در لیگ قهرمانان آسیا با دو گل مغلوب 
الاتحاد شدند تا خداحافظی تلخی با لیگ قهرمانان 
آسیا داشته باشند. تنها هدف شاگردان زاغی نژاد در دو 
هفته  باقی  مانده دفاع از حیثیت سپاهان عنوان شده 
و همین موضوع می تواند کار را برای راه آهن سخت تر 

کند.
تساوی  با  و  اصفهان  در  تیم  دو  این  رفت  بازی 
بدون گل تمام شد، اما نسبت به آن بازی هر دو تیم 
سرمربیان تیمشان را عوض کردند و دیگر خبری از 

استیماچ و تارتار نیست.
* استقلال اهواز - سایپا

در میان هشت دیدار با اهمیت لیگ برتر کمترین 
حساسیت را این دیدار دارد. استقلال اهواز شانسی 
برای بقا در لیگ برتر ندارد و سایپا بحران زده هم به 
تازگی مجید جلالی را کنار گذاشته و هدایت تیمش 
را به سعید رجبی واگذار کرده است. با این حال هر 
دو تیم خالی از انگیزه نیستند و می توانند در دو هفته  
باقی  مانده برای خودشان و آبروی تیمشان بازی کنند. 
سایپا در حال  حاضر با ۳۶ امتیاز در رتبه یازدهم قرار 
دارد و پیروزی در این بازی تا رتبه هشتم این تیم را 
بالا می برد، اما استقلال اهواز با پیروزی در این بازی 
کماکان در رتبه شانزدهم باقی می ماند. ر قا بت های این 
هفته  یک روز پس از انتخابات فدراسیون فو تبا ل برگزار 

می شود و از این نظر تحت الشعاع قرار گرفته است. 

تاج رئیس فدراسیون فوتبال؛ کفاشیان نایب رئیس؛

مدل روسی جواب داد

مجمع انتخابات فدراسیون فوتبال برای مشخص شدن رئیس، 
نواب رئیس و اعضای هیات رئیسه این فدراسیون برگزار شد و در 
پایان شمارش آرا مهدی تاج به عنوان رئیس فدراسیون فوتبال 

انتخاب شد. 
به گزارش خبرنگار مهر، پس از کش و قوس های فراوان در نهایت 
مجمع انتخابات فدراسیون فوتبال از ساعت ۹:۳۰ دقیقه امروز شنبه 
هجدهم اردیبهشت ماه با حضور اعضای مجمع، نمایندگان نهادهای 
نظارتی، مسئولان وزارت ورزش و مسئولان فدراسیون فوتبال در 

سالن همایش های آکادمی ملی المپیک برگزار شد شد.
 * ورود اعضای مجمع و نامزدها

و  انتخابات  در  برای حضور  فوتبال  فدراسیون  مجمع  اعضای 
برگزاری این مجمع از ساعت ۸:۳۰ وارد مجموعه ورزشی انقلاب 

شدند و در سالن همایش های آکادمی ملی المپیک مستقر شدند.
 * همه نگاه ها به کفاشیان است

علی کفاشیان رئیس فدراسیون فوتبال که از او به عنوان اصلی 
ترین مرد انتخابات امروز نام برده می شود نیز به همراه نامزدهای 
انتخابات وارد سالن همایش و محل برگزاری انتخابات شد. در این 
مجمع همه نگاه ها به کفاشیان است و این پرسش در مورد او مطرح 
است که در نهایت به سمت کدام یک از نامزدهای ریاست خواهد 

چرخید.
 * گودرزی و سجادی وارد مجمع شدند

محمود گودرزی وزیر و نصرالله سجادی معاون ورزش قهرمانی 
وزارت ورزش هم دقایقی پس از شروع رسمی مجمع وارد سالن 
همایش آکادمی ملی المپیک شدند تا بر روند برگزاری مجمع نظارت 

داشته باشند.
 * بی اطلاعی دبیرکل از جلسه شبانه اعضای مجمع

علیرضا اسدی دبیرکل فدراسیون فوتبال هنگام ورود به سالن با 
ابراز بی اطلاعی از برگزاری جلسه جمعه شب اعضای مجمع گفت: 
من هم از شما شنیدم که دیشب اعضای مجمع، جلسه ای برگزار 
کردند اما نه از آن اطلاعی دارم و نه خبر دارم که چنین جلسه ای 

برگزار شده است.
 * کفاشیان دستور جلسه را مشخص کرد

رئیس فدراسیون فوتبال در ابتدای این مجمع نفراتی که باید در 
شمارش آرا و نظارت بر آن حضور داشته باشند را با رای حاضرین 
انتخاب کرد. سپس گزارشی از مجمع قبلی و ۹ موردی که به تصویب 
رسیده بود را قرائت کرد که به تصویب مجدد اعضای مجمع رسید. 

* امکانات برای رسانه ها مناسب نیست
نظر گرفته  نمایندگان رسانه های گروهی در  برای  اتاقی که 

شده است مجهز به اینترنت مناسب و تصویر زنده از محل مجمع 
نیست که همین امر باعث اعتراض و ناراحتی خبرنگاران شده است. 
خبرنگاران در اتاقی یک طبقه پایین تر از محل برگزاری مجمع قرار 

دارند و البته هنوز تصویر زنده مجمع را دریافت نمی کنند.
 * پخش زنده مجمع قطع شد

درحالی که شبکه ورزش در حال پخش زنده این مجمع بود، 
با تصمیم مسئولان خبرنگاران و تصویربرداران این شبکه مثل 
خبرنگاران و عکاسان سایر رسانه ها از سالن مجمع به بیرون هدایت 
شدند تا مجمع پشت درهای بسته برگزار شود. در این لحظه دوربین 
ها را به سمت دیوارها چرخاندند تا تصویری نگیرد. حسینی مدیر 
روابط عمومی فدراسیون فوتبال نیز در این مورد گفت: اصلا قرار 
نبوده مجمع به صورت زنده پخش شود. قرار این بود که تصویربرداران 

فقط ۱۵ دقیقه ابتدایی را در مجمع باشند.
 * یک عضو مجمع با چمدان آمد!

علیرضا مراد حاجتی مدیرعامل شرکت ملی حفاری چمدان به 
دست و چهل دقیقه بعد از شروع جلسه مستقیم از فرودگاه رسید 

و وارد مجمع شد. 
* مدیرعامل سایپا: 

ترافیک امروز حرف و حدیث زیادی دارد
بیت الله رضایی مدیرعامل باشگاه سایپا یکساعت بعد از آغاز مجمع 
انتخابات فدراسیون فوتبال رسید و در مورد دلیل تاخیرش گفت 
بخاطر ترافیک دیر به مجمع رسیدم. ترافیک امروز حرف و حدیث 

زیادی دارد! 
* فرصت 10 دقیقه ای به سه نامزد ریاست

پس از فراهم شدن مقدمات برگزاری مجمع، به هر یک از نامزدهای 
ریاست فدراسیون فوتبال ۱۰ دقیقه فرصت داده شد تا برنامه های مد 
نظرشان را برای اعضای مجمع بازگو کنند. مصطفی آجورلو نخستین 
سخنران بود که برنامه هایش را تشریح و ابراز امیدواری کرد بتواند 
برای فوتبال موثر باشد. سپس مهدی تاج و در نهایت عزیز محمدی 

نیز برنامه هایشان را برای اعضای مجمع ارائه کردند.
 آجورلو: شش برنامه دارم

مصطفی آجورلو نامزد ریاست فدراسیون فوتبال با تشریح برنامه 
هایش برای این فدراسیون گفت: من شش برنامه دارم که موفقیت 
تیم ملی، گسترش آکادمی ملی فوتبال، باشگاه محوری و... جزو 
آنهاست. باید این برنامه ها را پیش ببریم. فوتبال باید به تمام کشور 
برود نه فقط یک یا دو استان فوتبال داشته باشند. حتی استانی 
مانند سیستان و بلوچستان هم باید فوتبال داشته باشد. در آخر باید 
به حاکمیت و دولت نشان دهیم که فوتبال استقلال دارد و باید به 

فوتبال احترام بگذارند.
 مهدی تاج: استقلال فدراسیون را دنبال می کنم

یکی دیگر از نامزدهای ریاست فدراسیون فوتبال گفت: تعامل 
با دولت نافی استقلال فدراسیون نیست و موجب تقویت فوتبال 
می شود. متعهد می شوم به استقلال فدراسیون و تبعیت از قانون 
پایبندباشم. من استقلال فدراسیون را دنبال می کنم. تاج اولویتهایش 
را اینگونه برشمرد شفافیت مالی، ارتقای فنی، پایداری اقتصادی و 
خصوصی سازی از راه درست.  مهدی تاج در ادامه برنامه هایش 
گفت: چهار سازمان تعریف کرده ام اول سازمان اقتصادی با هدف 
درآمدزایی. سازمان تیم ملی و مرکز تیم های ملی. سازمان لیگ 

فوتبال و چهارم سازمان لیگ فوتسال و فوتبال ساحلی.
 عزیز محمدی: چهار کمپ تیم ملی می سازم

سومین نامزد ریاست فدراسیون فوتبال در تشریح برنامه هایش 
گفت: ارتقا دانش و فرهنگ عامل اصلی جلوگیری از بحران فوتبال، 
رویکرد به تجارت در فوتبال، استفاده از نظر کارشناسان و اصلاحات 
جدی در فوتبال، تدوین اساسنامه تغییر ساختار فدراسیون، شفاف 
سازی درآمد، تعامل با وزارت ورزش و ساخت کمپ تیم ملی در چهار 

اقلیم کشور جزو اولویت های کاری بنده است.
 وزیر ورزش: تکامل فدراسیون به نحو احسن رقم بخورد

محمود گودرزی پس از سخنرانی سه کاندیدای ریاست فدراسیون 
فوتبال گفت: دوستان عنایت کنند تا این مرحله از تکامل فدراسیون 
به نحو احسن رقم بخورد. ۱۳ فدراسیون در المپیک هستند که 
جای فدراسیون فوتبال خالی است. اگر این را نتیجه تلقی کنیم 
موفق نبوده ایم. این موضوع در جام جهانی هم رقم خورد ولی جای 
خشنودی دارد. دو باشگاه استقلال و پرسپولیس همواره آویزان دولت 

بودند و همواره در مشکلات مالی قرار داشتند.
 وی با بیان اینکه تاکنون بیش از ۴۰ مجمع تشکیل شده است 
گفت: این بار این مجمع به خاطر شرایط حساسیت بیشتری دارد. 
امیدوارم با تعامل و دقت نظر اعضا به تعیین سرنوشت انتخابات و 

ایجاد فضای سالم کمک کنیم.
 گودرزی ادامه داد: باید کمک کنیم تا وضعیت مناسبی در فوتبال 
حاکم شود. باید از فدراسیون هم تشکر کنم. شما خط مقدم هستید 

و فعالیت های شما دیده می شود.
 بعد از صحبت های گودرزی علیرضا اسدی امور مجمع را در 
دست گرفت و ابراز امیدواری کرد تا مجمع به بهترین شکل پیش 
برود. جاللب اینکه پس از صحبت های گودرزی که در میانه های 
آن تصویر مجمع برای خبرنگاران قطع شده بود، مجددا ارتباط اتاق 

خبرنگاران با مجمع برقرار شد!

 * وزیر ورزش رای خود را به صندول انداخت
محمود گودرزی وزیر ورزش و جوانان نخستین فردی بود که رای 
خود برای انتخاب رئیس فدراسیون را به صندوق انداخت. در این 

مجمع ۷۲ نفر حق رای دارند.
 * عابدینی: مجمع قطعا نتیجه دارد

امیر عابدینی پس از شروع رای گیری از اعضای مجمع گفت: 
انتخابات قطعا نتیجه دارد. محمد نجفی رییس هیات بوشهر نیز گفت: 
اعضا رای سفید نمی اندازند. این عاقلانه نیست. بعید است انتخابات 
به دور دوم برود. نجفی با بیا اینکه پیش بینی عادل فردوسی پور از 
ارای سفید درست نبوده گفت باید دو سوم آرا در دور اول احراز شود.

 * کلید صندوق آرا ناپدید شد
درحالی که رای گیری از ۷۳ عضو مجمع به پایان رسیده بود 
کلید صندوق آرا برای لحظاتی ناپدید شد و البته خیلی زود پیدا 
شد. شمارش آرا برای مشخص شدن وضعیت دور اول انتخابات آغاز 

شده است. 
* مهدی تاج رئیس فدراسیون فوتبال ایران شد

در پایان شمارش آرای اعضای مجمع فدراسیون فوتبال مهدی تاج 
با کسب ۵۰ رای به عنوان رئیس فدراسیون فوتبال انتخاب شد. در 
پایان رای گیری از مجموع ۷۳ رای، مهدی تاج ۵۰ رای، مصطفی 

آجورلو ۱۵ رای و عزیز محمدی ۶ رای را به خود اختصاص دادند.
 * صحبت های نماینده سازمان بازرسی دردسرساز شد

پس از آنکه نماینده سازمان بازرسی اعلام کرد نواب رئیسی در 
فدراسیون فوتبال هم شغل محسوب می شود و این سازمان طی 
نامه ای به وزیر ورزش با متخلفان برخورد خواهد کرد، برخی اعضای 
مجمع به این موضوع اعتراض کردند و قصد ترک مجمع را داشتند 
که علیرضا اسدی و علی کفاشیان از آنها خواستند برای برگزاری 

مطلوب مجمع منصرف شوند و در جلسه بمانند.
* ترکی: پیش بینی می شد تاج رئیس شود

محسن ترکی داور پیشکسوت فوتبال ایران پس از مشخص شدن 
رئیس فدراسیون گفت: پیش بینی می شد تاج رئیس شود ولی 
تصورم این بود که انتخابات به مرحله دوم برود. وی درباره قول تاج 
به داورها تاکید کرد قولهای زیادی شنیدیم ولی امیدواریم مثل قبل 
نباشد.  ترکی درباره شائبه هماهنگی قبل از انتخابات تصریح کرد 
من دیشب مشهد بودم و صبح به تهران آمدم و چیزی نشنیدم ولی 

لابی طبیعی است.
 * کفاشیان نایب رئیس شد، اسلامیان رای نیاورد

برای نواب رئیس فدراسیون فوتبال رای گیری شد که طی آن علی 
کفاشیان با ۶۴ رای به عنوان نایب رئیس اول انتخاب شد. محمود 
اسلامیان که برای نایب رئیسی دوم پیشنهاد شده بود با ۳۵ رای 
نتوانست به این عنوان برسد. اما الهه عرب عامری با ۴۶ رای به عنوان 

نایب رئیس بانوان انتخاب شد.
 * سه عضو هیات رئیسه انتخاب شدند

در ادامه برگزاری مجمع انتخاباتی فدراسیون فوتبال رای گیری 
برای انتخاب اعضای هیات رئیسه برگزار شد که کاظم طالقانی با 
۴۵ رای و محمود شیعی با ۴۳ رای بعنوان اعضای جدید هبات 
رییسه انتخاب شدند. همچنین فریدون اصفهانیان با ۳۸ رای به 
عنوان عضو هیات رئیسه انتخاب شد اما کار حیدر بهاروند، میرشاد 
ماجدی، هدایت ممبینی، شاه کرمی، حاج جعفری و کامرانی فر به 
دور دوم کشیده شد تا رقابت بین ۶ نفر باشد. از بین ۶ نفر، دو گزینه 
دیگر انتخاب خواهند شد تا در کنار اصفهانیان، شیعی و طالقانی 

قرار بگیرند.
 * درخواست عجیب آجورلو پس از شکست در انتخابات

مصطفی آجورلو یکی از سه نامزد ریاست فدراسیون فوتبال که با 
۱۵ رای در مقابل ۵۰ رای مهدی تاج نتوانست به فدراسیون راه پیدا 
کند پس از آنکه انتقادات تندی به وزیر ورزش و جوانان و جهانگیری 
معاون رئیس جمهور داشت، یک درخواست عجیب را هم مطرح 
کرد.  وی درباره اینکه چه سندی برای حرفهایش دارد گفت وزارت 
اطلاعات تلفن های تاج، اسلامیان و جهانگیری را که شنود کرده در 
اختیار مردم بگذارد! اگر این وزارت به وظیفه شرعی خود عمل کند 

می گویم که رابطه ها چیست! 
* اعضای هیات رئیسه تکمیل شدند

پس از آنکه انتخاب دو عضو دیگر هیات رئیسه به دور دوم کشیده 
شد، مجددا از اعضای رای گیری شد که در پایان بهاروند۴۴ ، 
ممبینی۳۳ ، ماجدی ۱۷ ، حاج جعفری ۱۲ و شاه کرمی۷ رای 
کسب کردند که بدین ترتیب بهاروند و ممببنی به همراه کاظم 
طالقانی، محمود شیعی و فریدون اصفهانیان به عضویت هیات رئیسه 

درآمدند.

دامه تعقیب و گریز در بالا و پایین جدول

 سرخابی های تهران علیه سرخابی های تبریز



5علمی و سلامت

در آمریکا شهری ساخته شده است که ۱۰۰ درصد انرژی مورد نیازش را از خورشید تأمین 
می کند. شرکتی موسوم به Kitson & Partners پروژه جاه طلبانه شهری که ۱۰۰ درصد 
انرژی مورد نیازش از خورشید تأمین می شود را از سال ۲۰۰۶ آغاز کرده و حالا مدیرعامل آن 
می گوید: کمتر از یک سال دیگر نخستین گروه از ساکنان این شهر در خانه های خود مستقر 
می شوند تا زندگی جدیدی را تجربه کنند.این شهر فوق مدرن که می توان آن را پایدارترین 
شهر دنیا نیز به شمار آورد در ایالت فلوریدا واقع شده که زمین آن به قیمت چند صد میلیون 
دلار از شخصی خریدارس شده و حالا برای ساخت شهری جدید و متفاوت به کار گرفته شده 
است.برق مورد نیاز ساکنان این شهر از تأسیسات تولید برق خورشیدی ۷۴.۵ مگاواتی تأمین 
می شود.خانه ها و ساختمانهای اداری و تجاری که در این شهر ساخته می شوند مجهز به 
پیشرفته ترین سلولهای خورشیدی هستند تا از این طریق آن دسته از افرادی که به برق پاک 
بیشتری نیاز داشته باشند بتوانند آن را به دست آورند.گذشته از استفاده از انرژی خورشید، 
مقامات این شهر در نظر دارند تا با کنار گذاشتن رانندگی به معنای شناخته شده آن، از 
سیستم نوینی استفاده کنند که مبتنی بر اپلیکیشنی شبیه Uber است. در این سیستم نوین 
از خودروهای کرایه ای برای جابجایی استفاده شده و جالب اینکه در اختیار گرفتن خودرو به 
این شکل به طرز کاملا هوشمندانه خواهد بود.مقامات این شهر اعلام کرده اند که این پروژه را 
با توجه به نحوه به کارگیری خودروهای برقی و خودکار می سازند.پس  از تکمیل شدن این 

شهر، ۱۹ هزار و ۵۰۰ نفر در فاز نخست و در نهایت ۵۰ هزار تن در آن ساکن خواهند شد.

ساخت نانوحسگر فشار گرافنی برای صنایع پزشكی و نظامی

جراحی روی قلب در حال تپش با فناوری جدید

ساخت سنسور تشخیص آلاینده های شیمیایی در اماکن عمومی

در یک دستاورد جدید پزشکی، تیمی از دانشمندان بین المللی یک دستگاه منحصربفرد 
تولید کرده اند که به پزشکان در اجرای جراحی بای پس عروق کرونر بدون متوقف کردن قلب 

کمک خواهد کرد.
یک جراحی استاندارد بای پس قلب معمولا چهار تا پنج ساعت به طول می انجامد و پزشکان 
مجبور هستند که قلب را متوقف کنند و این امر مستلزم بازتوانی طولانی تر پس از عمل خواهد 
بود اما دستگاه جدید این امکان را فراهم کرده که این عمل بر روی قلب در حال تپش صورت 
بگیرد.دستگاه جدید به جراحان اجازه می دهد بجای بریدن استخوان سینه، تنها دو سوراخ در 
آن ایجاد کرده و بای پس را را در جای خود قرار دهند. کل این فرآیند حدود ۶۰ دقیقه طول 
می کشد و بیمار می تواند روز بعد از بیمارستان مرخص شود. این دستگاه توسط دانشگاه ملی 
علم و فناوری MISiS در مسکو و همکارانشان از شرکت پزشکی Endogene-Globetek در 

استرالیا ساخته شده است.
این دستگاه منگنه مانند برای مرمت رگهای خونی از گیره های محکم استفاده می کند که 
بازسازی سریع و ایمن رگهای خونی و کاهش چشمگیر دوره بهبود بعد از عمل را امکان پذیر 
می کند. این منگنه خلاقانه از گیره های نیکل تیتانیوم انعطاف پذیر دارای حافظه شکل 
برگشت پذیر استفاده می کند. این گیره ها درون یک کارتریج قرار می گیرند که سپس در 
انتهای دیستال منگنه پلیمری جای داده می شوند. آزمایشات پیش بالینی در حال حاضر انجام 

شده و این فناوری در روسیه و استرالیا ثبت اختراع شده است.
 این ابداع موفق به دریافت جایزه در چهل و چهارمین نمایشگاه ابتکارات ژنو در ماه گذشته 
شد.عمل بای پس قلب یا جراحی پای پس عروق کرونر با هدف جایگزین کردن رگهای 
آسیب دیده در قلب صورت می گیرد. در طول این فرآیند، جراح از رگهای خونی بخش دیگری 

از بدن برای ترمیم عروق آسیب دیده استفاده می کند. 

پژوهشگران پارک علم و فناوری تهران در حوزه پدافند 
غیرعامل سنسورهایی برای تشخیص آلاینده های شیمیایی 
عرضه کردند که به گفته آن ها این سنسور در مکان های عمومی 
مانند متروها و صنایع شهری که احتمال بروز خطر یا پخش 

مواد سمی به صورت گازی وجود دارد، به کار می رود.
امیر شیخی هامقدم، مجری طرح در گفت وگو با خبرنگار 
علمی ایسنا از تلاش این شرکت دانش بنیان برای تولید »لیدار« 
خبر داد و گفت: در حوزه اسپکتروسکوپی، پروژه تولید محصول 

پیشرفته لیدار برای آنالیز اتمسفر یا جو را در دستور کار قرار 
دادیم.وی لیدار را ابرازی دانست که با تاباندن نور لیزر به اتمسفر، 
گازهای موجود در اتمسفر یا جو را شناسایی می کند و اضافه 
کرد: لیدارها با برد یک تا ۱۰ کیلومتر و بالاتر ساخته می شوند 
دارد.مجری  قرار  دنیا  روز  دانش  مرزهای  در  فناوری  این  و 
طرح با تاکید بر این که برای ساخت نمونه اولیه این دستگاه 
با کمبودهای مالی مواجه هستیم، اظهار کرد: در صورت جذب 
سرمایه،  اقدام به ساخت اولین لیدار تشخیص گاز با کاربردهای 

شهری و پدافند غیرعامل خواهیم کرد. شیخی ها، ساخت 
سنسورهای تشخیص آلاینده های شیمیایی یا مواد سمی را از 
دیگر زمینه های تحقیقاتی عنوان کرد و گفت: این سنسور دارای 
کاربردهای صنایع شهری، تونل ها، متروها و مکان های عمومی 
که احتمال بروز خطر یا پخش مواد سمی به صورت گازی به 
شدت آنها را تهدید می کند، به کار می رود.وی با بیان این که 
کاربرد این سنسور از زیر شاخه های پدافند غیر عامل است، ابراز 

امیدواری کرد این سنسورها به زودی عرضه شود. 

اندازه گیری دقیق فشار با نانوحسگر
 توسط محققان کشور

محققان ایرانی یک نوع حسگر فشار را با استفاده از چیدمان خاصی از گرافن پیشنهاد 
کردند که می تواند در صنایعی همچون پزشکی، نظامی و اتومبیل سازی کاربرد داشته باشد.

گرافن به دلیل خواص عالی مکانیکی، الکترونیکی، فیزیکی و حرارتی که دارد، توجهات 
بسیاری را به خود جلب کرده است. از خواص خوب مکانیکی این ماده می توان به استحکام 

در برابر شکست بسیار بالا و انعطاف پذیری ۲۰ درصدی آن اشاره کرد.
این خواص موجب شده گرافن به عنوان یکی از مواد پایه  مورد استفاده در سیستم های 

الکترومکانیکی از جمله حسگرهای فشار معرفی شود.
نیره قبادی، یکی از محققان این طرح، هدف از انجام این پژوهش را طراحی و انجام 
محاسبات نظری مربوط به یک حسگر فشار با حساسیت بالا با استفاده از نانوصفحات گرافن 

و نیترید بور عنوان کرد.
وی افزود: این حسگر می تواند از حساسیت و رنج کاری به مراتب بالاتری نسبت به 
حسگرهای گرافنی مرسوم برخوردار باشد؛ همچنین فرایند ساخت این حسگرها بسیار ساده 

است و ابعاد این حسگر در مقیاس نانومتری خواهد بود.
قبادی با بیان اینکه اساس این حسگر بر ترکیب دو ماده  دوبعدی با ضخامت صفحات 
نانومتری بنا نهاده شده است، گفت:  بدین صورت که بین دو صفحه  گرافن صفحات نیترید 
بور قرار داده می شود؛ اعمال فشار به صفحه گرافن بالایی موجب تغییرات فاصله  بین صفحات 

نیترید بور و در نتیجه تغییر جریان تونل زنی حامل ها بین صفحات نیترید بور خواهد شد.
به گفته وی، تغییر جریان به دلیل همین تغییرات فاصله به صورت نمایی خواهد بود و 

می تواند معیاری برای سنجش فشار به حساب آید.
این محقق عنوان کرد: نتایج محاسبات نظری و مدل سازی بیانگر این است که رنج کاری 
خطی این حسگر می تواند به ۳۰ گیگاهرتز برسد که بسیار بزرگ تر از رنج کاری حسگرهای 
پیزومقاومتی است. همچنین حساسیت این حسگر به حدود pA/A/Pa ۱۳۰۰ خواهد رسید.

شهری که فقط با انرژی خورشیدی کار می کند

پژوهشگران کشورمان یک نوع حسگر فشار در مقیاس 
نانومتری را با استفاده از چیدمان خاصی از گرافن پیشنهاد 
کرده و امکان آن را به  صورت نظری مورد بررسی قرار 
داده اند؛ این حسگر می تواند در صنایعی همچون پزشکی، 

نظامی و اتومبیل سازی کاربرد داشته باشد.
دکتر نیره قبادی، محقق طرح در این باره اظهار کرد: 
گرافن به دلیل خواص عالی مکانیکی، الکترونیکی، فیزیکی 
و حرارتیش توجهات بسیاری را به خود جلب کرده است. از 
خواص خوب مکانیکی این ماده می توان به استحکام در برابر 
شکست بسیار بالا و انعطاف پذیری ۲۰ درصدی آن اشاره 
کرد. این خواص موجب شده گرافن به عنوان یکی از مواد 
پایه  مورد استفاده در سیستم های الکترومکانیکی از جمله 

حسگرهای فشار معرفی شود.
انجام  انجام این پژوهش را طراحی و  از  قبادی هدف 
محاسبات نظری مربوط به یک حسگر فشار با حساسیت 
بالا با استفاده از نانوصفحات گرافن و نیترید بور عنوان کرد.

وی افزود: این حسگر می تواند از حساسیت و رنج کاری 

مرسوم  گرافنی  حسگرهای  به  نسبت  بالاتری  به مراتب 
برخوردار باشد. همچنین فرایند ساخت این حسگرها بسیار 
ساده است و ابعاد این حسگر در مقیاس نانومتری خواهد 
بود.قبادی تصریح کرد: اساس این حسگر بر ترکیب دو ماده  
دوبعدی با ضخامت صفحات نانومتری بنا نهاده شده است. 
بدین صورت که بین دو صفحه  گرافن صفحات نیترید بور 
قرار داده می شود. اعمال فشار به صفحه گرافن بالایی موجب 
تغییرات فاصله  بین صفحات نیترید بور و در نتیجه تغییر 
جریان تونل زنی حامل ها بین صفحات نیترید بور می شود. 
تغییر جریان به دلیل همین تغییرات فاصله به صورت نمایی 
خواهد بود و می تواند معیاری برای سنجش فشار به حساب 

آید.
 محقق طرح خاطرنشان کرد: نتایج محاسبات نظری و 
مدل سازی بیانگر این است که رنج کاری خطی این حسگر 
می تواند به ۳۰ گیگاهرتز برسد که بسیار بزرگ تر از رنج 
کاری حسگرهای پیزومقاومتی است. همچنین حساسیت 

این حسگر به حدود pA/A/Pa ۱۳۰۰ خواهد رسید. 

بعضی ها ادعا می کنند نوشیدن مایعات همراه غذا به ضرر 
گوارش است. بعضی دیگر هم می گویند نوشیدن مایعات 
و  انباشته شدن سموم شده  تواند سبب  می  غذا  همراه 
منجر به مشکلات متعددی برای سلامتی شود. اما آیا واقعاً 
نوشیدن یک لیوان آب همراه با غذا تأثیرات منفی دارد؟ در 
اینجا مروری داریم بر چگونگی تأثیرات مایعات بر گوارش و 

سلامت شما.
اساس گوارش سالم

برای اینکه بفهمیم چرا آب باعث اختلال گوارش می شود، 
اول باید بدانیم فرایند طبیعی گوارش چگونه است.

گوارش از دهان شروع می شود، به محض این که شروع به 
جویدن غذا می کنیم. جویدن به غدد بزاقی پیام می دهد که 
ترشح بزاق را شروع نمایند، که حاوی آنزیم هایی برای کمک 
به تجزیه غذا می باشد. بزاق به نرم کردن غذا نیز کمک کرده 
و آن را برای پایین رفتن در مسیر مری و به داخل معده نرم 
می نماید. در معده، غذا با اسید معده ترکیب شده و بیشتر 
تجزیه می گردد و مایعی غلیظ به نام کیموس تولید می 
گردد. کیموس در پایان به سمت اولین بخش روده کوچک 

می گردد.
در روده کوچک، کیموس با آنزیم های گوارشی از لوزالمعده 
و اسید صفراوی کبد ترکیب می گردد. این تجزیه ی بیشترِ 
کیموس، هر ماده مغذی را برای جذب در خون آماده می 
کند.اگر مصرف مایعات همراه غذا برایتان دردناک بوده و 
احساس نفخ برایتان به جا گذاشته یا ریفلاکس تان را بدتر 
می کند، پیش از غذا یا بین وعده ها مایعات بنوشیدبیشتر 
مواد مغذی با ورود کیموس به روده کوچک جذب می شوند. 
تنها بخش کوچکی باقی می ماند که به محض ورود به روده 
بزرگ جذب خون می گردد.مواد مغذی بعد از جذب شدن 
در خون به نواحی مختلف بدن فرستاده می شوند. گوارش 
زمانی پایان می یابد که مواد باقی مانده از روده بزرگ توسط 
مقعد به خارج دفع می شوند. بسته به چیزی که می خورید، 
این فرایند کلی گوارش می تواند از ۲۴ تا ۷۲ ساعت طول 

بکشد.
 آیا مایعات سبب مشکلات گوارشی می شوند؟

روی این موضوع بحث وجود دارد که نوشیدنی های الکی 

یا اسیدی همراه غذا موجب خشک شدن بزاق شده و هضم 
غذا را برای بدن سخت تر می کنند. این موضوع تا حدودی 
حقیقت دارد. الکل جریان بزاق را ۱۰ تا ۱۵ درصد کاهش 
می دهد. اما در مورد نوشیدنی های اسیدی، به نظر می رسد 
که موجب افزایش ترشح بزاق می شوند. نتیجه این که هنوز 
پشتوانه علمی دقیقی وجود ندارد که آیا مصرف متعادل 
نوشابه های اسیدی همراه غذا، تأثیر منفی روی گوارش یا 

جذب مواد مغذی دارند یا خیر.
آب، اسید معده و آنزیم های گوارشی

غذا سبب  با  همراه  آب  نوشیدن  دارند  عقیده  بسیاری 
تضعیف اسید معده و آنزیم های گوارشی می شود و هضم 
غذا را برای بدن دشوار می نماید. این ادعا دلالت بر این دارد 
که سیستم گوارش شما قادر به تطبیق ترشحاتش با غلظت و 

چگالی غذا نیست که ادعای نادرستی می باشد.
مایعات و سرعت گوارش

بحث معروف دیگری که در مورد نوشیدن آب همراه غذا 
وجود دارد می گوید مایعات موجب افزایش سرعت گوارش 
شده و در نتیجه غذاهایی جامد و نرم نشده وارد معده می 
شوند. یعنی زمان تماس غذا با اسید و آنزیم های معده کاهش 
یافته و گوارش به طور ناقص انجام می شود.شاید این ادعا 
منطقی به نظر برسد اما پشتوانه علمی ندارد. آزمایش هایی 
که سرعت گوارش معده را تجزیه و تحلیل کرد نشان داد، 
با این که مایعات سریع تر از جامدات سیستم گوارشی را 
طی می کنند اما تأثیری روی هضم غذاهای جامد ندارند.

مایعات می توانند به خُرد کردن تکه های بزرگ غذا کمک 
کنند و پایین رفتنشان را به سمت مری و معده راحت تر 
نمایند. مایعات همچنین حرکت غذا را نرم تر کرده و از نفخ 
و ورم معده جلوگیری می کنند.نوشیدن آب با غذا می تواند 
به ایجاد فاصله میان برداشتن لقمه ها کمک کند، و به شما 
فرصت دهد سیگنال های گرسنگی و سیری تان را چک 
کنید. در نتیجه دچار پرخوری نمی شوید و وزن کم می 
کنید. ضمناً یک مطالعه ۱۲ هفته ای نشان داد افرادی که 
پیش از غذا ۵۰۰ میلی لیتر آب نوشیده بودند، نسبت به 
آنهایی که این کار را نکرده بودند، ۲ کیلوگرم بیشتر وزن کم 
کرده بودند. همچنین تحقیقات نشان داد نوشیدن آب می 

تواند متابولیسم تان را حدود ۲۴ کالری به ازای هر ۵۰۰ میلی 
لیتر آبی که مصرف می کنید تسریع کند.

در واقع نوشیدن کمی آب به همراه غذا مشکل حادی ایجاد 
نمی کند اما این که به همراه هر قاشق مقداری آب بنوشید و 
یا این که از آب بسیار یخ در بین غذا و یا بلافاصله پس از غذا 

استفاده کنید دچار مشکلاتی خواهید شد.
جالب است بدانید وقتی آب نوشیده شده هم دما با بدن 
بوده است، میزان کالری سوخت شده کاهش پیدا کرده بود. 
دلیل آن شاید به این خاطر باشد که بدن شما برای هم دما 
کردن آب سرد با بدن مجبور است انرژی بیشتری صرف کند.

روی  آب  تأثیرات  درباره  که  مشاهداتی  وجود،  این  با 
متابولیسم صورت گرفته کلی و تعمیم پذیر نبوده و تأثیرات 
آن در بهترین حالت فرعی هستند. مهم است که بدانید این 
موضوعات شامل آب می شوند نه نوشابه هایی که حاوی 
کالری هستند. در تحقیقی، دریافت کالری کلی افرادی که 
نوشابه های شیرین، شیر یا آب میوه همراه غذا نوشیده بودند، 

۸ تا ۱۵ درصد بیشتر بوده است.
بعضی از افراد نباید همراه غذا مایعات بنوشند

برای بیشتر اشخاص، نوشیدن مایعات با غذا، مضر است. اگر 
از مشکل برگشت اسید معده رنج می برید، نباید همراه غذا 
مایعات مصرف کنید. زیرا مایعات موجب افزایش حجم معده 
شده و در نتیجه فشار زیادی به آن وارد می شود، یعنی همان 
اتفاقی که با مصرف یک وعده غذای حجیم می افتد. این 
حالت می تواند در مورد کسانی که بیماری ریفلاکس دارند 

موجب تشدید عوارض شود.
انتخاب خودِ شماست!

در مورد این که همراه غذا مایعات بنوشید یا نه، بر اساس 
احساسی که دارید تصمیم بگیرید. اگر مصرف مایعات همراه 
غذا برایتان دردناک بوده و احساس نفخ برایتان به جا گذاشته 
یا ریفلاکس تان را بدتر می کند، پیش از غذا یا بین وعده ها 

مایعات بنوشید.
در واقع نوشیدن کمی آب به همراه غذا مشکل حادی ایجاد 
نمی کند اما این که به همراه هر قاشق مقداری آب بنوشید و 
یا این که از آب بسیار یخ در بین غذا و یا بلافاصله پس از غذا 

استفاده کنید دچار مشکلاتی خواهید شد.

بالاخره همراه غذا آب بخوریم یا نخوریم؟!
محققان شناسایی کرده اند؛

مواد خوراکی محافظت کننده از مغز 
در مقابل آلزایمر

محققان در راستای جستجوی درمانی قطعی برای بیماری آلزایمر شماری از مواد 
خوراکی قدرتمندی را شناسایی کرده اند که می توانند به پیشگیری از این بیماری کمک 

کنند . 
به گزارش  مهر، به گفته محققان مواد خوراکی سرشار از آنتی اکسیدان و مواد مغذی به 
پیشگیری از زوال عقل کمک می کنند. طبق توصیه محققان انجمن آلزایمر آمریکا، افراد 
باید علاوه بر مصرف مواد خوراکی تقویت کننده مغز، مصرف چربی های اشباع، کلسترول، 

قندهای تصفیه شده و نمک را نیز محدود کنند.
در حال حاضر چربی های اشباع و چربی های ترانس از بزرگ ترین تهدیدها برای 
سلامت مغز بشمار می آیند. مطالعات نشان داده اند ریسک ابتلا به بیماری آلزایمر در بین 
افراد دارای رژیم غذایی با بیشترین میزان چربی اشباع ۳ برابر بیشتر است و در افراد مصرف 

کننده چربی های ترانس این ریسک ۵ برابر می شود.
در ادامه به مواد خوراکی که با تقویت مغز به مقابله با آلزایمر کمک می کنند اشاره 

می شود.
میوه های توتی

بلوبری، شاه توت، توت فرنگی و تمشک حاوی مقادیر بالای آنتی اکسیدان هستند که 
توانایی شان در تقویت قدرت مغز و مبارزه با رادیکال های آزاد مضر به اثبات رسیده است. 
از آنجائیکه بدن انسان خودش آنتی اکسیدان تولید نمی کند لازم است آن را از طریق 

منابع خوراکی یا مکمل ها بدست آورد.
ماهی سالمون

این ماهی حاوی بیشترین میزان اسیدهای چرب امُگا۳ است که بسیار برای مغز 
مفید است. بدن خودش اسیدهای چرب امُگا۳ را تولید نمی کند از اینرو افزودن آن به 
رژیم غذایی به تقویت قدرت مغز کمک می کند. اسیدهای چرب امُگا۳ موجب کاهش 
التهاب، کاهش ریسک بیماری قلبی، بهبود حافظه و عملکرد مغز، و مقابله با نوسانات 
اخلاقی و افسردگی می شود. مصرف حداقل ۲ وعده )۱۰۰ گرم( ماهی سالمون یا سایر 
ماهی های حاوی امُگا-۳ نظیر هالیبوت، ماهی تن، خال مخالی و ساردین در هفته 

توصیه می شود.
روغن زیتون

در سال ۲۰۱۵، تیمی از محققان مرکز پزشکی دانشگاه راش آمریکا برنامه رژیم 
غذایی ای را برای کاهش ریسک ابتلا به بیماری آلزایمر تا ۵۳ درصد طراحی کردند. 
این رژیم موسوم به رژیم MIND شامل مقدار زیادی مواد خوراکی موجود در رژیم 
مدیترانه ای و دوستدار قلب است که موجب کاهش ریسک بیماری آلزایمر در بیماران 

مسن می شود. 
خاصیت روغن زیتون تصفیه نشده به خاطر وجود پلی فنول های شناور در آن است. 
مطالعات نشان داده اند که این آنتی اکسیدان های بالقوه موجب بهبود یادگیری و حافظه 

در موش ها شده و آسیب احتمالی به مغز را برمی گردانند.
کلم پیچ و اسفناج

مصرف برگ های سبز ارتباط قوی ای با کاهش میزان زوال عقل دارد و کلم پیچ و 
اسفناج از جمله مهم ترین سبزیجات مقابله کننده با افزایش سن هستند. این دو سبزی 
سرشار از فولات و B۶، دو ویتامین اصلی در محافظت از مغز هستند. مطالعات سال ۲۰۱۳ 
اثبات کردند که مصرف مکمل ویتامین B قادر به کُند کردن روند چروکیدگی منطقه مغز 

مرتبط با بیماری آلزایمر است.
کلم پیچ هم حاوی ۴۵ فلاوونوئید متفاوت است که حاوی ویتامین K و سایر ویژگی های 
ضدالتهابی و آتی اکسیدانی است. B۱۲ در کنار فولات و B۶ یک ترکیب سه گانه برای 
مقابله با آلزایمر هستند. اما از آنجائیکه جذب ویتامین B۱۲ از طریق مواد غذایی دشوار 

است، مصرف مکمل ها می تواند به دستیابی به میزان مطلوب کمک کند.
شربت افرا

مطالعه اخیر منتشرشده در سال ۲۰۱۶ نشان می دهد شیره افرا تاثیرات مفیدی در 
حفاظت از سلول های مغز در مقابله با اسیب و صدمه دارد. شیره حاصل از درخت افرا 
حاوی بیش از ۱۰۰ ویژگی سالم و ضدالتهابی است که می تواند مانع از درهم پیچیدگی 
سلول های مغز در یکدیگر شود، پدیده ای که موجب افزایش ریسک بیماری آلزایمر 

می شود.
چغندرقند

این سبزی قدرتمند حاوی نیترات است که موجب افزایش جریان خون به سوی مغز 
می شود. چرخه یکنواخت خون حاوی اکسیژن موجب بهبود عملکرد مغز می شود. 

هشدارها را جدی بگیرید

۱۰ علامت حمله قلبی را بشناسید
اگرچه تعداد مرگ و میرهای ناشی از حملات قلبی به دلیل پیشرفت های اخیر در علم 
پزشکی کاهش یافته، ولی هر سال تعداد قابل توجهی از مردم در سراسر جهان قربانی 

حملات قلبی می شوند. 
به گزارش مهر، درجات مختلفی از حملات قلبی وجود دارد و قرار نیست همه آنها به 
مرگ منجر شود. با این حال بیمارانی که یک بار تجربه حمله قلبی را داشته اند، بیشتر در 
معرض حمله قلبی دوم هستند. خطر این عارضه تنها زمانی کاهش می یابد که افراد اقدامات 

مناسب پیشگیرانه را به طور کامل آموخته باشند.
آیا نشانه هایی وجود دارد

برخی از علائم شایع و آشکار حمله قلبی وجود دارد که ممکن است جزئی و نادیده گرفته 
شود. قبل از این که بدانید حمله قلبی چه علائمی دارد، باید این سوالات را از خود بپرسید:

آیا سیگار مقصر است
در حدود ۲۰ تا ۲۲ درصد از بیماری های عروق کرونر به علت سیگار کشیدن ایجاد می 
شود. حتی سیگاری های دست دوم و افراد در معرض دود نیز به همین میزان در معرض 

حمله قلبی هستند.
آیا سابقه خانوادگی ابتلا به حمله قلبی موثر است

بله. اگر شما سابقه خانوادگی ابتلا به این عارضه را دارید، بیشتر در معرض خطر هستید. 
حدود ۲۵ گونه ژن کشف شده، با حملات قلبی در ارتباط است.

حمله قلبی با سایر مشکلات سلامت ارتباط دارد
این عارضه با دیابت، مشکلات فشار خون، چاقی و کلسترول بالا در ارتباط مستقیم است.

آیا جنسیت در ابتلا به حمله قلبی مهم است
مردان در معرض خطر بیشتری نسبت به زنان هستند.

ناگفته نماند که برخی از عوامل خطر ابتلا به حمله قلبی را می توان کنترل کرد اگرچه 
برخی دیگر غیر قابل دستکاری هستند. با این حال اقدامات پیشگیرانه در بهبود سلامت 

عمومی بدن و پیشگیری از حمله قلبی بی تاثیر نیست.
علائم حمله قلبی که نباید نادیده گرفته شوند

سوزش سر دل و مشکلات دستگاه گوارش: سوزش سر دل یک اختلال گوارشی است 
که می تواند ناشی از ریفلاکس معده به مری باشد. این عارضه به طور معمول در کسانی 
که بلافاصله بعد از صرف غذا دراز می کشند اتفاق می افتد و می تواند منجر به درد معده و 
استفراغ شود. البته سوزش سر دل همراه با درد شدید در قفسه سینه می تواند نشان دهنده 
خطر حمله قلبی باشد. برخی افراد در قسمت بالای شکم احساس درد می کنند. زنان و 
افراد مسن بالای ۶۰ سال به احتمال زیاد این علایم را تجربه می کنند بی آن که بدانند این 
علایم با بیماری های قلبی مرتبط است. البته اغلب موارد درد شکم و حالت تهوع با حمله 

قلبی ارتباط ندارد و در صورتی نگران کننده است که ناگهانی و بدون دلیل ظاهر شود.
درد در قسمت چپ بدن: این یکی از علائم کلاسیک حمله قلبی است. یک فرد ممکن 
است درد در قسمت چپ بدن را تجربه کند و ممکن است آن را با درد عضلانی اشتباه 
بگیرد و در نتیجه این درد نادیده گرفته شود. بنابراین در صورتی که فرد درد در قسمت چپ 
بخصوص دست چپ را حس کرد، یک احتمال قوی برای حمله قلبی است. بهترین راه برای 

جلوگیری از هر گونه عواقب شدید، درمان فوری و اخذ خدمات پزشکی است.
خستگی سریع: در صورتی که فرد خیلی زود احساس خستگی کند ممکن است در 
معرض خطر حمله قلبی باشد. سعی کنید نوع خستگی خود و چگونگی آن را تجزیه و 
تحلیل کنید؛ مثلا بررسی کنید که خستگی شما ناشی از فعالیت های روزمره مانند راه 
رفتن، بالا رفتن از پله، دویدن و ... و یا این که خود به خود حادث شده است. این تجزیه و 
تحلیل ها به کاهش شانس ابتلا به حمله قلبی در صورتی که شما در معرض خطر باشید، 
کمک می کند. در این مورد می توانید از پزشک تان مشاوره بگیرید. منظور از خستگی 
مفرط، خستگی است که مانع از بلند شدن فرد از رختخواب می شود. اگر فرد فعالی هستید 

و ناگهانی دچار خستگی مفرط شده اید، این علامت را نادیده نگیرید.
سرفه غیر قابل توقف: این یکی از نشانه های متداول حمله قلبی است. در موارد شدید، 
سرفه خونی نیز مشاهده می شود. علائم عمومی حمله قلبی مرتبط با سرفه شامل مخاط 

سفید مایل به صورتی است که در نتیجه نشت خون در ریه ها بروز کرده است.
تعریق غیر معمول: عرق کردن بسیار طبیعی است اما تا زمانی که ناشی از ورزش و 
آب و هوای گرم باشد. برخی از افراد به طور کلی مقدار زیادی از مایعات بدن خود را از طریق 
تعریق از دست می دهند. با این حال اگر فردی تجربه تعریق سرد بدون هیچ دلیل آشکاری 
را داشته باشد، یک وضعیت نگران کننده است و باید اقدامات فوری و معاینات اضطراری 

برای پیشگیری از عواقب شدید در نظر گرفته شود.
درد فک و گلو درد: بی حسی در شانه و دست نشانه حمله قلبی است اما بیشتر مردم 
این نوع علایم را تجربه نمی کنند. به جای آن در قسمت گردن یا شانه یا از فک به بالا تا 
ناحیه گوش درد دارند. برخی نیز از درد بین استخوان کتف شاکی هستند. از آن جا که این 

درد موقتی است اغلب به فراموشی سپرده می شود.
سرگیجه: نرسیدن خون کافی به قلب یعنی نرسیدن اکسیژن کافی به قلب که این امر 
باعث کمبود نفس و سرگیجه می شود. این سرگیجه اغلب با درد قلسه سینه و نفس نفس 
زدن همراه است. همه این علائم به اندازه کافی برای این که بیمار سریعا به پزشک مراجعه 

کند، هشدار دهنده هستند.
تورم اندام: هنگامی که عضله قلب درست عمل نمی کند، فضولات از طریق خون از بافت 
ها حمل نمی شود و در نتیجه باعث ورم می شود. ورم ابتدا در کف پا و قوزک آغاز می شود. 

علاوه بر آن هنگامی که خون کافی به بافت ها نمی رسد، درد ایجاد می شود.
ضربان قلب: یک ضربان قلب پایدار نشانه ای از قلب سالم است. اما ضربان قلب بدون دلیل 
می تواند نشانه ای از خطر حمله قلبی باشد. در این مواقع احساسی که به فرد دست می 
دهد، این است که گویی با سرعت دویده است. برخی این حالت را با حمله عصبی اشتباه 
می کنند. اگر بدون آن که کار سنگینی انجام داده اید دچار ضربان تند و نامنظم قلب شده 

اید، حتما به پزشک مراجعه کنید.
خروپف: خر و پف بلند نیز نشانه ای جدی از خطر حمله قلبی است. افرادی که از ناراحتی 
های قلبی رنج می برند، برای کنترل سطح خر و پف شبانه می توانند از یک ناظر خارجی 

کمک بگیرند.

نتایج یک تحقیق پزشکی نشان می دهد؛

بی تحرکی ریسک تشكیل لخته خون را 
افزایش می دهد

زنان دارای تناسب اندام نامناسب در مقایسه با زنان متناسب، بیشتر در معرض ترومبوز 
)تشکیل لخته خون در عروق( قرار دارند. 

به گزارش مهر، مطالعات تیم تحقیق بنیاد قلب اتریش بر روی ۶۲ زن جوان نشان می 
دهد فعالیت پلاکت های خونی می تواند منجر به تشکیل لخته های خونی مرگبار شود. این 

لخته های خونی موجب انسداد عروق خونی )ترومبوز( می شوند.
ایجاد لخته خون در رگ ها ترومبوز نام دارد و مانع از خون رسانی به ارگان های بدن می 
شود. ترومبوز یکی از مهمترین دلایل سکته مغزی، بیماری های قلبی، نارسایی کلیه و کبد 
است.به گفته محققان می توان با ورزش و افزایش تناسب اندام به سرعت موجب عادی 

سازی فعالیت این پلاکت های خونی شد.
محققان به زنان توصیه مي کنند که براي نرمال سازی فعالیت پلاکت ها، هفته ای سه بار 
به مدت دو ماه، حدود ۴۰ دقیقه ورزش استقامتی )پیاده روی تند( انجام دهند.بیماری های 
قلبی عروقی، حمله قلبی و سکته قلبی متداول ترین علت مرگ در سراسر جهان هستند. 
فعالیت پلاکت های خونی می تواند موجب تجمع سلول ها و تشکیل لخته شود. پلاکت 
های فعال در فرایندهای التهابی هم دخیل هستند. به همین دلیل فعالیت بیش از اندازه 
پلاکت خون می تواند موجب افزایش فرایندهای التهابی شود که نتیجه آن، تشدید وضعیت 
بد بیماران قلبی-عروقی خواهد بود.به گفته محققان، افراد دارای تناسب اندام در مقایسه با 

افراد فاقد تحرک ۴۰ درصد کمتر در معرض ریسک اتفاقات قلبی-عروقی قرار دارند.

براساس نتایج پژوهش ها؛

فواید ویتامین D در کاهش چربی بدنی نوزاد
طبق یافته های یک مطالعه، مصرف سالم ویتامین D در اولین سال زندگی موجب 

تشکیل توده ماهیچه ای بیشتر و کاهش چربی بدن نوزادان می شود. 
به گزارش مهر، طبق یافته محققان دانشگاه مک گیل کانادا، ویتامین D نه تنها به رشد 
اسکلت سالم در نوزادان کمک می کند بلکه موجب رشد میزان مناسب و سالم ماهیچه و 

چربی کمتر نیز می شود.
تیم تحقیق این مطالعه به سرپرستی »هوپ ویلر« ۱۳۲ نوزاد را در کبک کانادا مورد 
بررسی قرار دادند. به این نوزادان بین سنین یک ماه تا ۱۲ ماهگی یکی از چهار دوز متفاوت 
مکمل ویتامین D داده شده بود.با استفاده از اسکن بدن، تراکم استخوان این کودکان به 
منظور محاسبه ماهیچه و توده چربی ارزیابی شد. مکمل ویتامین D به طور منظم برای 
کودکان تجویز شد تا آنها بتوانند از طریق رژیم غذایی ویتامین موردنیاز خود را تامین کنند.

در این مطالعه مشخص شد کودکانی که دارای ذخایر بیشتر ویتامین D در بدن شان 
بودند به طور میانگین ۴۵۰ گرم چربی بدنی کمتری در سه سالگی داشتند.

یافته های این مطالعه، اهمیت مصرف ۴۰۰ واحد بین المللی مکمل ویتامین D در روز را 
در اولین سال زندگی کودک به منظور رشد استخوان های قوی تایید می کند.

در این مطالعه آمده است که شیر مادر کامل ترین غذا برای نوزاد تا شش ماهگي است؛ 
ولی میزان ویتامین D شیر مادر کافي نبوده و لازم است به همراه آن، تحت نظر پزشك از 
مکمل های ویتامین D استفاده شود.معمولا تولید ویتامین D بر اثر قرار گرفتن در معرض 
نور خورشید در پوست صورت مي گیرد؛ ولی اکثر افراد با کمبود این ویتامین مواجه هستند. 
از طرفي نور آفتاب مهمترین عامل بروز سرطان پوست است. بنابراین محققان توصیه می 
کنند که ویتامین D از راه خوراکی )به صورت طبیعی و استفاده از انواع مکمل( تامین شود. 
شیر، حبوبات، ماهی و روغن ماهی، تخم مرغ، آب پرتقال، قارچ، انواع پنیر و خاویار حاوی 

مقدار زیادی ویتامین D هستند.

گجتی که ساعد کاربر را به نمایشگر تبدیل می کند
محققان گروه اتصال آینده دانشگاه کارنگی ملون در تلاش برای شناسایی راه حلی برای نمایشگرهای کوچک، از نخستین رابط پوشیدنی 

مبتنی بر پوست رونمایی کرده اند که ساعد و پشت دست را به رابطهای لمسی و حرکتی تبدیل می کند.
 فناوری SkinTrack از یک حلقه تابشگر سیگنال که روی انگشت اشاره پوشیده می شود و همچنین یک نوار حسگر ساعت هوشمند 
ساخته شده است.این نوار از چهار الکترود برای سنجش موقعیت X و Y حلقه برخوردار است. این سیستم نه تنها به سنجش موقعیت ها 
می پردازد، بلکه همچنین فاصله انگشت تا هر الکترود را که "فاز" نامیده می شود، محاسبه می کند و از این اطلاعات برای پیگیری مداوم 
حرکت انگشت بطور بلادرنگ بهره می برد.این حسگرها در کنار هم می توانند حرکات گسسته را خوانده و با دقت ۹۹ درصدی بدانند کدام 
قسمت از پوست در حال لمس شدن است.محققان یک نمونه پیش ساخت از ساعت هوشمند خود را ساخته و نشان دادند که چگونه 
رابط کوچک ساعت هوشمند می تواند تقریبا از ساعد دست تا پایه انگشتان گسترش یابد.آن ها برنامه هایی را برای مرور از طریق برنامه های 
کاربردی ساعت هوشمند ساختند و برخی از آن ها را به فضای رابط مجازی روی پوست متصل کردند تا بتوان با آن ها به تماس تلفنی پاسخ 
داده، موسیقی پخش کرد یا حتی حرکات خاصی را برای راه اندازی عملکردهایی مانند نوشتن حرف A بر روی پوست برای دستیابی به 

دفترچه تلفن ساعت به آن افزود.
یکی از مزایای اصلی SkinTrack این است که کاربر می تواند از برنامه های ساعت هوشمند خود بدون مسدود کردن نمایشگر کوچک 

آن استفاده کنند. 
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اجتماعی 6

  امسال سطح معابر شهر قم متحول می شود

اجرای نهضت آسفالت معابر در قم 

گزارش : سمیه رضایی

آنطور که مسئولان قول داده اند سال ۹۵ را باید سال تحول جدی در سطح معابر شهر 
قم قلمداد کنیم و خوشبختانه بخش عمده ای از مصالح مورد نیاز برای این پروژه های 

عمرانی نیز در داخل استان تولید می شود. 
چاله، دست انداز و از بین رفتن جلوبندی خودرو، این دغدغه خیلی از رانندگان شهری 
در قم است که از وضعیت نامناسب برخی از مسیرهای مواصلاتی گلایه می کنند و 
معتقدند مسئولان به فکر آسیب هایی که این دست اندازها و چاله ها برای خودروها ایجاد 
می کنند، نیستند! در عوض برخی دیگر معتقدند اگر این دست اندازها هم وجود نداشته 
باشند کار و بار تعمیرگاه های خودرو کساد می شود و علی القاعده بودن چند چاله در مسیر 

سطح شهر خالی از لطف نیست.
مشکل آسفالت معابر در شهر قم به یک معضل جدی تبدیل شده است که نارضایتی 

برخی از شهروندان و به ویژه رانندگان را در پی داشته است.
مرتضی .م از رانندگان تاکسی در قم با انتقاد از وضعیت آسفالت معابر گفت: شاید برای 
افرادی که تنها برخی از روزها از خودرو شخصی استفاده می کنند این دست اندازهای 
ناصحیح و چاله ها زیاد به چشم نیایند اما برای رانندگان تاکسی این مساله به کابوس 

تبدیل شده است.
وی با بیان اینکه وجود بیش از حد دست انداز و معیوب بودن آسفالت خیابان ها موجب 
می شود تا استهلاک خودروها به شدت افزایش پیدا کند، گفت: ضمن اینکه این سطح 
معیوب آسفالت موجب افزایش ترمزها می شود که در نهایت می تواند به افزایش مصرف 

سوخت و آلودگی هوا نیز منتج شود.
 به گزارش فارس ،موحد با تاکید بر اینکه مطالبه جدی رانندگان تاکسی از مدیران 
شهری قم بهسازی آسفالت معابر است، افزود: البته ما منکر زحمات گسترده برای بهبود 
زیرساخت های شهری در قم نیستیم اما با توجه به گستره شهر قم هنوز تا رسیدن به 

شرایط مطلوب فاصله بسیاری وجود دارد.
اما در کنار این انتقادات باید توجه داشته باشیم که برخی از رانندگان تنها یک روی 
قضیه را در نظر می گیرند در حالی که  چندی است مدیریت شهری قم عملیات های 
بزرگی برای بهسازی آسفالت معابر شهری در دستور کار خود قرار داده است که نهایی 
شدن آنها می تواند تا حدود زیادی به مطالبات رانندگان شهری به ویژه تاکسیران ها پاسخ 

دهد.
عباس حلوایی زاده مدیرکل نظارت بر پروژه های عمرانی و ساختمانی شهرداری قم این 
پروژه های گسترده را با نام نهضت آسفالت معابر یاد کرد و ادامه داد: مدیریت شهری قم 
در سال ۹۵ تدابیر گسترده ای برای بهسازی معابر شهری قم در نظر گرفته است و حتی 
بخشی از اعتبارات سفر مقام معظم رهبری به استان قم نیز برای این پروژه ها به ویژه در 

مناطق و محلات محروم در نظر گرفته شده است.
وی با بیان اینکه تا انتهای تیرماه با استفاده از منابع شهرداری و دیگر منابع بیش از یک 
میلیون متر مربع از آسفالت معابر قم ترمیم می شود، افزود:  در این عملیات بیش از ۱۰۰ 

هزار تن آسفالت مورد استفاده قرار خواهد گرفت.
مدیرکل نظارت بر پروژه های عمرانی قم از اختصاص قریب به ۳۰۰ هزار تن آسفالت 
برای بهسازی معابر سطح شهر خبر داد و بیان کرد: برنامه ریزی شده است تا بیش از ۲.۵ 
میلیون متر مربع از خیابان های اصلی قم در مناطق هشت گانه آسفالت و یا ترمیم شود 

هرچند که مسئله نگهداری از این آسفالت نیز به شدت مسئله مهمی است.
حلوایی زاده با اذعان به اینکه متاسفانه ناهماهنگی بین برخی دستگاه ها موجب می شود 
تا آسفالت جدید برای برخی پروژه ها تخریب شود و این به معنای اسراف منابع مدیریت 
شهری است، اضافه کرد: امیدواریم با افزایش هماهنگی ها و همدلی بین ارگان ها این مسئله 

نیز حل و فصل شود.
علیرضا اقبالیان شهردار منطقه هفت قم نیز با اشاره به اینکه این منطقه در واقع مرکزیت 
شهر قم را در بر گرفته است و ایجاد تسهیلات برای زائران و مجاوران یک امر ضروری است 
اظهار کرد: ما نیز به تبع سیاست های کلی مدیران شهری قم تلاش داریم تا بسترهای لازم 

برای اعمال نهضت آسفالت معابر را فراهم کنیم.
وی با اشاره به اینکه برنامه ریزی های جامعی در این زمینه صورت گرفته است و 
امیدواریم بتوانیم به تمام اهدافمان در این زمینه دست پیدا کنیم، خاطرنشان کرد: ما 
برنامه ریزی کرده ایم بیش از ۱۸ هزار تن آسفالت را در سطح معابر شهری منطقه هفت قم 

توزیع کنیم که تقریبا بخش قابل توجهی از معابر این منطقه را پوشش می دهد.
اقبالیان افزود: البته به غیر از مسئله ترمیم آسفالت معابر جدول گذاری، موزائیک فرش 
و توسعه معابر و پارک های این منطقه نیز در دستور کار است و امید داریم تا پایان سال 

جاری بتوانیم شاهد اتفاقات خوبی برای منطقه هفت قم و به تبع کل شهر باشیم.
محمدتقی نادعلی مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم نیز با بیان اینکه 
در طرح نهضت ملی آسفالت معابر در قم توجه ویژه ای نسبت به محله های کم برخوردار 
صورت می گیرد، گفت: در سال گذشته نیز در مناطق ۶، پنج و دو قریب به ۶۵ هزار تن 
آسفالت برای بهسازی معابر شهری در نظر گرفته شده که در مجموع بیش از یک میلیون 
۳۵۰ هزار متر مربع آسفالت کاری شده است. وی همچنین با اشاره به اینکه در سال ۹۴ 
قریب به ۲۴ هزار تن آسفالت برای لکه گیری و ترمیم مورد استفاده قرار گرفته است، 
افزود: در سال جدید نیز بیش از ۴ میلیارد تومان برای خرید قیر یارانه ای به این دستگاه 
اختصاص داده شده است تا پروژه های شهری قم با سرعت بیشتری وارد فاز عملیاتی شود.

نادعلی همچنین به خودکفایی قم در تولید مصالح مورد نیز در عمران شهری اشاره کرد 
و افزود: در سال ۹۵ با تولید ۳۰۰ هزار تن مصالح خاکی و سنگی شاهد رشد دو برابری 
این تولیدات خواهیم بود که صرفه جویی بزرگی برای مدیریت شهری قم به حساب می آید.

مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم با تاکید بر اینکه کارخانه های تولید 
آسفالت در این شهر حتی در ایام عید نیز به فعالیت خود ادامه داده اند، اظهار کرد: تاکنون 
در سال ۹۵ نزدیک به ۴۰ هزار تن آسفالت تولید شده است که کیفیت بسیار مطلوبی دارد.

آن گونه که مسئولان قول داده اند سال ۹۵ را باید سال تحول جدی در سطح معابر شهر 
قم قلمداد کنیم و خوشبختانه بخش عمده ای از مصالح مورد نیاز برای این پروژه های عمرانی 
نیز در داخل استان تولید می شود که می تواند به صرفه جویی در استان کمک بیش از 
اندازه ای کند. در این میان آنچه که لازم است به طور جدی مورد توجه قرار بگیرد هماهنگی 
بین دستگاه های شهر قم است که بعد از ترمیم و بهسازی سطح معابر قم، بار دیگر پروژه های 
عمرانی جدیدی را آغاز نکرده و موجب تخریب دوباره معابر و ایجاد چاله و دست انداز نشوند.

مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان قم:

 پشتوانه اصلی مجموعه هلال احمر
 مردم هستند

مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان قم گفت: هلال احمر در سه سال اخیر دستگاه 
برتر اوقات فراغت استان بوده و استقبال مردم از دوره های آن چشمگیر بوده است. 

محمد گلفشان با بیان اینکه پشتوانه اصلی مجموعه هلال احمر مردم هستند، اظهار 
کرد: مجموعه هلال احمر در راستای انسانیت حرکت می کند، بی طرفی از اصول جمعیت 

هلال احمر است که باید به آن توجه شود.
وی خاطرنشان کرد: مجموعه هلال احمر در جنگ ها طرفداری و جانبداری نباید داشته 
باشد تا بتواند خدمات انسان دوستانه را ارائه دهد، بحث صلح و دوستی، تسکین آلام بشری 

و حمایت از سلامت انسان ها در حقیقت از دیگر اهداف این جمعیت است.
مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان قم با بیان اینکه وظیفه اصلی هلال احمر حضور 
در حوادث و عملیاتی بودن مجموعه امدادی است، گفت: هلال احمر در سه سال اخیر 
دستگاه برتر اوقات فراغت استان بوده، پیش از آنکه اوقات فراغت به طور رسمی شروع 
شود، ظرفیت دوره ها تکمیل می شود، این امر نشان می دهد مردم با اعتماد در دوره ها 
حضور پیدا کرده و از فضاها و امکانات مجموعه استفاده می کنند. وی خاطرنشان کرد: امداد 
و نجات از جمله معاونت ها بوده که آماده نگاه داشتن امدادگران و امکانات عملیاتی را بر 

عهده دارد، امکانات، چادر، پتو، غذا و ظرف در انبارهای هلال احمر وجود دارد.
گلفشان با بیان اینکه امور جوانان از دیگر معاونت های هلال احمر بوده که در حوزه 
دانشجویی، غنچه های هلال و کانون های روستایی فعالیت می کند، گفت: برنامه های 
اوقات فراغت به عنوان فعالیت زیر مجموعه این معاونت ارائه می شود، جذب جوانان و 
آموزش در حوزه امدادی از وظایف این معاونت است و در ۱۴ دانشگاه در استان کانون 
دانشجویی وجود دارد. وی تاکید کرد: باید کودکان و نوجوانان با فعالیت های بشر دوستانه 
و امدادی آشنا شوند، در حوزه امداد انتظار است هر خانه یک امدادگر داشته باشد، در حوزه 
دانش آموزی ۱۲۰ کانون دانش آموزی به طور جدی فعال است. مدیرعامل جمعیت هلال 
احمر استان قم با اشاره به طرح دادرس)دانش آموزان آماده در روزهای سخت( گفت: قم از 
استان های برتر در امر دادرس است که در این بخش گروه های امدادی با همکاری آموزش 

و پرورش تشکیل شده که امیدواریم تداوم پیدا کند.
وی خاطرنشان کرد: درمان و توانبخشی یکی دیگر از معاونت های جمعیت هلال احمر 
است که در این حوزه داروخانه به ارائه خدمات داروهای کمیاب و بیماران صعب العلاج 

می پردازد و در حوزه توانبخشی خدماتی مانند فیزیوتراپی و کاردرمانی ارائه می شود.

گزارش از بهار الهی

روانشناسان عقیده دارند که رعایت کارهای ساده ای 
چون کم توقع بودن، یادگیری هنر شاد زیستن و هدف 

گذاری می توان شادی زندگی را دو چندان کرد.
احساس شادی و خوشحالی ناشی از یک حس درونی 
و برداشت ذهنی انسان ها است. جهان بازتابی از خود ما 
است. وقتی عشق می ورزیم تمام جهان به نظر ما فوق 
العاده می آید پس باید دید خود را تغییر بدهیم تا بتوانیم 

شادتر و بهتر زندگی کنیم.  
انسان ها ذاتاً دنبال پیشرفت و کمال هستند، رسیدن 
به کمال و موفقیت باعث حس شادی و خسارت دیدن 
و ضرر موجب احساس غم و غصه در افراد می شود.

البته شادی و غم به فرهنگ فرد هم برمی گردد این که 
فرد چه چیزی را از این دو مبحث در ذهن خود مجسم 
کرده است در نتیجه راهکارهای رسیدن به شادی نیز 
با توجه به تفاوت های ساختاری و فرهنگی افراد با هم 

متفاوت است.
 آرامش در دستان شماست!

 حمید رضا رحمانی روانشناس و متخصص مشاوره 
اسلامی گفت: به صورت کلی آرامش  یکی از موارد مهم 
برای زوج ها است که می تواند موجبات شادی زوجین 
را فراهم کند. اگر کسی در زندگی اش احساس کند 
که زندگی آرامی را دارد یعنی دغدغه آزاردهنده ای در 
زندگی ندارد، در نتیجه این فرد به بخشی از شادکامی 

دست پیدا کرده است. 
وی ادامه داد: به علاوه برطرف کردن نیازهای اساسی 
افراد هم در این مقوله نباید نادیده گرفته شود. درطبقه 
بندی نیازهای انسان ها یکسری نیازهای اولیه نظیر 
احساس امنیت، خواب، خوراک و نیاز جنسی مطرح 
است که وقتی فرد در این نیازهای خود احساس شادی 
کند وارد پله بعدی نیازهایش که احساس دوست داشتن، 
تعلق به گروه و خانواده منسجم است، می شود که با 

رسیدن به این موارد به شادی دست پیدا خواهد کرد.
 نقشتان را با افزایش فهمتان پررنگ کنید

این روانشناس و مشاور اسلامی با اشاره به این که 
تفاهم یکی از عوامل دست یابی به شادی در زندگی است 
بیان کرد:  اگر در زندگی فرد احساس فهمیده شدن بکند 
یعنی بداند در جایگاه و نقش خود قرار گرفته است در 
نتیجه این موضوع باعث افزایش شادکامی در او می شود 
که لازمه دست یابی به آن فهمیدن دیگران است. وقتی 
آدمی سعی می کند دیگران را درک کند و از رفتارهای 
آنها ایده بگیرد خودش هم فهمیده می شود و آنگاه نقش 

فرد در زندگی با همسرش هم پررنگ می شود.  
آقایان لطفاً ترجمه واژگان را در دنیای زنانه بیاموزید!

دنیای زنانه و دنیای مردانه با هم کاملًا فرق می کند 
و اکثریت مردم این را نمی دانند. ترجمه واژگان این دو 
دنیا با هم اختلاف زیادی دارد که دانشتن آنها کمک 

کننده است.
برای مثال خانمی با شوهرش سر یک موضوع اختلاف 
پیدا کرده و بینشان دعوا شده است  زن حین دعوا به 
شوهرش می گوید که "تنهایم بگذار" و "دیگه نمی خوام 
ببینمت" اما منظور خانم از این جمله این است که من به 
شدت آسیب دیده ام، احساس تنهایی می کنم و به یک 
نفر نیاز دارم که تنهایی ام را پر و این آسیبم را ترمیم کند 
یعنی به شدت به توجه نیازمندم پس در این حالت اگر 
شوهر خانم این موارد را بداند همسر خود را تنها نگذاشته 
و در صدد جبران برمی آید در نتیجه برای خانم احساس 
شادکامی به وجود می آید، وقتی زن خانواده شاد می 
شود مرد هم تحت تاثیر همسرش احساس شادی می 
کند. در واقع انعکاس رفتارها بر همدیگر بسیار تاثیر گذار 

است.
 هنر شاد زیستن را یاد بگیرید

رحمانی در خصوص شاد زیستن عنوان کرد: چه کسی 
زندگی شادی خواهد داشت؟ کسی که به تنهایی قادر 
باشد که شادکام زندگی کند. آدم ها دو دسته هستند 
بعضی از آنها از دنیای اطرافشان تحت هر شرایطی روش 
و ابزاری برای شادی ایجاد می کنند به این معنا که مهم 
نیست کجا و در چه شرایطی باشند بلکه این موضوع 
اهمیت دارد که آنها بلدند چگونه موجبات شادی خود 
را فراهم کنند. این افراد به دلیل آنکه بیشتر بر محیط 
اثرگذارند، نه تنها شادند بلکه باعث شادی بقیه هم می 
شوند. در حالی گروه دیگر که عمده آنها خانم ها هستند 
منتظرند که فردی آنها را شاد کند در صورتی یک فرد به 
تنهایی قادر به شاد کردن و خوشبخت کردن فرد دیگر 

نیست. 

 کم توقع باشید
این روانشناس درباره توقع و رابطه آن با شادی اظهار 
داشت: اگر آدمی بلد باشد چگونه خود را خوشبخت کند، 
آنگاه در کنار دیگری هم احساس خوشبختی می کند. 
اما جایی که برای فرد توقع به وجود آید قطعاً  توقعش 
آسیب می بیند چرا که برای خود رویاپردازی های کرده 
است و در اثر ایجاد توقع دیگرذهنش با چیزهای کوچک 
راضی نمی شود حتی توقعش از حد معمول هم فراتر 
رفته است. پس توقع یکی از دلایل ناشادی در زندگی 
است که وقتی توقع به وسط می آید شادکامی رخت 

بر می بندد. 
نیمه پر لیوان را ببینید

وی افزود: یکی از عوامل ایجاد شادی مقایسه نکردن 
است. برای نمونه از آنجایی که همه آدم ها در زندگی 
شان شادکامی ها و ناشادکامی هایی دارند، ما اگر زندگی 
مان را با دیگران مقایسه نکنیم می توانیم به یک زندگی 
پر از شادی و نشاط برسیم چرا که وقتی به دیگران نگاه 
می کنیم خوشبختی های آنها را می بینیم ولی بدبختی 
های آنها را نمی بینیم و این موارد را با هم تراز نمی کنیم 
و معمولاً ذهنمان به سمت جاهایی که ما خوشبختیم و 
آنها خوشبخت نیستند نمی رود بلکه ذهن ما به جایی 
می رود که دیگران خوشبختند و ما نیستیم و این موضوع 

شادی فعلی ما را تیدیل به تلخ کامی می کند.
 هدفمند زندگی کنید

رحمانی هدفمند بودن درزندگی را مهم دانست و 
تاکید کرد: ما دو نوع هدف گذاری داریم یک دسته از 
این هدف گذاری ها موجب تلخ کامی و دسته دیگر 
موجب شادکامی می شود. هدف های بلند پروازانه و 

دست نیافتنی که از آنها به عنوان آمال و آرزو یاد می 
کنیم باعث تلخ کامی می شود. اگر هدف گذاری ها 
کوتاه و دست یافتنی باشد آنگاه می تواند موجب شادی 
افراد شود.به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان ؛ در علم 
روانشناسی به توقعاتی که فرد از خودش دارد خود آرمانه 
و یک وضع فعلی داریم که خود پنداره نام دارد اگر فاصله 
خود آرمانه و خود پنداره زیاد باشد در نتیجه فرد دچار 
آشفتگی، افسردگی و نا امیدی می کند. هر چه قدر این 
فاصله کمتر شود فرد احساس موفقیت و شادی بیشتری 

خواهد کرد.
 تنوع در زندگی فراموش نشود

سمیه شاهمرادی مشاور خانواده و مدرس دانشگاه 
تهران در خصوص عوامل ایجادکننده شادی در زندگی 
زوجین  گفت: یکی از مهمترین کارها برای دست یابی 
به شادی دو نفره چیدن برنامه های متنوع در زندگی 
است. اگر زندگی یکنواخت، روزمره و تکراری بشود باعث 
فرسودگی زوجین می شود. بهتر است برای آخر هفته 
خود برنامه تفریحی حتی در حد دو یا سه ساعت بچینید 
تا از کنار هم بودن لذت بیشتری ببرید. همچنین گاهی 
اوقات در دکوراسین منزل تغییر و تحول ایجاد کنید، این 

کار هم باعث نشاط می شود. 
داشته هایتان را دست کم نگیرید

این مدرس دانشگاه تهران افزود: زن و مرد باید در 
باشند.  روابطشان بیشترمعطوف به داشته های خود 
وقت هایی را برای هم در نظر بگیرند که بتوانند خاطرات 
خوب گذشته شان را با هم مرور کنند، حتی گاهی بدون 
فرزندان خود بیرون بروند و با هم شام بخورند یا به مکان 

هایی که در دوران عقد از آن ها خاطره دارند، بروند.

 علایق و فعالیت های شخصیتان را 
فراموش نکنید

وی درباره نقش فعالیت ها و علایق شخصی در دست 
یابی به شادی دو نفره عنوان کرد: زن و مرد باید سعی 
کنند، یکسری فعالیت های فردی در برنامه روزمره خود 
داشته باشند. لزوماً زن و شوهرهایی که می خواهند شاد 
باشند حتماً به این معنا نیست که تمام لحظاتشان را 
با هم سپری کنند. البته گاهی نیاز است فعالیت های 
دو نفره هم نظیر آشپزی مشترک داشته باشند. اما این 
موضوعات دو نفره نباید باعث فراموشی علایق فردی دو 
طرف شود. رسیدن به علایق و فعالیت های فردی تا 

جایی که منجر به شکاف نشود مناسب است.
 زندگی با چاشنی معنویات شادتر می شود

شاهمرادی توجه به معنویات را حائز اهمیت دانست 
و گفت: تقویت فعالیت های معنوی را چاشنی فعالیت 
های روزمره خود کنید. مطالعات زیادی نشان داده است 
که افزایش فعالیت های مذهبی و توجه به این امور باعث 

شادکامی و ایجاد خردسندی در افراد می شود.

از اشتباهاتتان فرار نکنید
بالینی  سمیرا درویشی کارشناس ارشد روانشناس 
ازدواج موثر و قبول کردن اشتباهات در زندگی را راهی 
به سمت شادکامی تلقی کرد و اظهار داشت: زوج های 
شاد مسئولیت حرف ها و کارهای خود را به عهده می 
گیرند، یکی از جنبه های مهم مسئولیت پذیری این است 
که افراد با هم ارتباط واقعی و سالم برقرار کنند. برقراری 

مهارت ارتباطی خوب برای زوج ها بسیار حیاتی است. 
 از هم به دل نگیرید

 وی ادامه داد: بخشیدن همدیگر و فراموش کردن 
ناراحتی های کوچک از مباحث دیگر رسیدن به شادی 
است چرا که در زندگی زوج های شاد بخشش یک 
مهارت است و باید برای آن تمرین صورت گیرد تا رابطه 

ها از هم جدا نشود. 
مثبت   بیندیشید

درویشی یادآور شد: داشتن نگرش مثبت  درزندگی 
می تواند باعث سرزندگی و در نتیجه زوج ها شادی 
بیشتری را  تجربه می کنند. به علاوه هر قدر مسئولیت 
پذیر تر و شکرگذارتر باشیم در نتیجه شادتر هستیم. 
تفکرات مثبت داشته باشیم و از هر اتفاقی که می افتد 
جنبه خوب آن را ببینیم  در نتیجه این موضوع هم باعث 
شادی و افزایش طول عمر می شود.شاد بودن حق مسلم 
همه آدم ها است پس تردید نکنید بیایید زندگی را راحت 
بگیریم  چرا که در عصر حاضر به اندازه کافی فشار و 
مشکلات مالی بر دوشمان سنگینی می کند پس ما نیز 
با سخت گیری های مداومان بیش از حد به این موضوع 
دامن نزنیم زندگی خود و همسرمان را تلخ نکنیم، شک 
نکنید زندگی تلاولو لبخند شما است، پس شاد باشید که 

زندگی کوتاه است.

توصیه هایی برای داشتن زندگی شاد دو نفره
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پس از گذشت ۳ سال؛ 

دستگیری دزدی که دزد دیگر را کشت 
معاون مبارزه با جرایم جنایی پلیس آگاهی تهران بزرگ از دستگیری فردی که هنگام 

تقسیم پول سرقتی اقدام به قتل سارقی دیگر کرده بود، خبر داد. 
به گزارش ایسنا، در ساعت ۱۵ روز ۲۶ آبان ماه سال ۹۲ خبر کشف جسد پسر جوانی 
۳۰ ساله به نام مسعود . ب در خیابان حصار به کلانتری ۱۷۳ قیام دشت اعلام شد. با 
حضور مأموران کلانتری در محل اعلام شده و انجام تحقیقات اولیه، مأموران اطلاع پیدا 
کردند که این جوان به علت اصابت ضربه جسم تیز به ناحیه گردن به قتل رسیده است. 
با تشکیل پرونده مقدماتی با موضوع قتل عمد و به دستور رئیس دادگاه بخش خاوران، 
پرونده برای رسیدگی در اختیار اداره دهم ویژه قتل پلیس آگاهی تهران بزرگ قرار 
گرفت، کارآگاهان اداره دهم پلیس آگاهی، در تحقیقات پلیسی اطلاع پیدا کردند که 
متوفی از افراد سابقه دار در زمینه سرقت بوده که بارها دستگیر و روانه زندان شده است. 
همچنین کارآگاهان اطلاع پیدا کردند که مقتول با مجرم سابقه دار دیگری به نام یزدان 

در رفت و آمد و ارتباط بوده است. 
با شناسایی یزدان، وی برای انجام تحقیقات به اداره دهم پلیس آگاهی تهران بزرگ 
منتقل و با انجام اقدامات پلیسی، کارآگاهان اطمینان پیدا کردند که یزدان در روز جنایت 
به همراه مقتول بوده اما با این وجود یزدان در اظهاراتش مدعی بود که در روز جنایت 
همراه با مقتول نبوده است. سرانجام با ادامه تحقیقات پلیسی، یزدان لب به بیان حقیقت 
گشود و عنوان کرد که در روز جنایت به همراه مقتول بوده اما جنایت را او مرتکب نشده 

است. 
یزدان در خصوص معرفی عامل جنایت به کارآگاهان گفت: مسعود با یکی از دوستانش 
به نام احد درگیر شد که احد با چاقو ضربه ای به گردن مسعود زد و به سرعت از محل 

متواری شد. 
یزدان در خصوص علت درگیری مسعود و احد نیز به کارآگاهان گفت: من و مسعود 
به سرقت رفته بودیم و مشغول تقسیم پول بودیم که ناگهان احد به پاتوق ما آمد و 
مدعی سهم خود از سرقت شد، این در حالی بود که او هیچ نقشی در سرقت نداشت و 
به همین علت من و مسعود، هر دو نفر با احد مخالفت کردیم که پولی از سرقت به او 

تعلق نمی گیرد. 
در همین زمان احد شروع به تهدید کرد که این بار مسعود با او درگیر شد که ناگهان 
احد با چاقو، ضربه ای به گردنش وارد کرد که منجر به مرگش شد و احد نیز به سرعت 

از محل متواری شد. 
با بررسی سوابق احد . ف متولد ۱۳۵۷ مشخص شد که وی از مجرمان سابقه داری 
است که هشت بار به اتهام ارتکاب جرایم مختلف مرتبط با سرقت و موادمخدر دستگیر 
و روانه زندان شده و در زمان ارتکاب جنایت نیز به مصرف شدید شیشه و کراک اعتیاد 

داشته است.
 با توجه به متواری شدن و بلامکان بودن احد . ف، اقدامات پلیسی برای شناسایی 
مخفیگاه وی در طول حدود سه سال در دستور کار کارآگاهان اداره دهم پلیس آگاهی 
تهران بزرگ قرار گرفت تا نهایتا محل تردد وی در محدوده میدان میوه و تره بار مرکزی 
شهر تهران شناسایی و وی در حالی که در این مدت در پوشش کارتن خوابی زندگی 
می کرده در ۱۵ اردیبهشت ماه امسال دستگیر و به اداره دهم پلیس آگاهی تهران بزرگ 

منتقل شد. 
به گزارش ایسنا، بر اساس اعلام مرکز اطلاع رسانی پلیس آگاهی پایتخت، سرهنگ 
کارآگاه آریا حاجی زاده، معاون مبارزه با جرایم جنایی پلیس آگاهی تهران بزرگ، با اعلام 
این خبر گفت: با توجه به اعتراف صریح متهم به ارتکاب جنایت، قرار بازداشت موقت از 
سوی مقام قضایی صادر و متهم برای انجام تحقیقات تکمیلی و تکمیل پرونده در اختیار 

اداره دهم پلیس آگاهی تهران بزرگ قرار گرفت. 

رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان از دستگیری سارق دوربین های مداربسته و 
اعتراف وی به ۳۴فقره سرقت در قم خبر داد. 

سرهنگ احمد کرمی در گفت وگو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس، اظهارداشت:با تلاش 
مأموران کلانتری ۲۵ قم یک سارق موتورسیکلت دستگیر و متهم جهت تحقیقات به پلیس 
آگاهی استان منتقل شد. به گفته وی در ادامه با بررسی دوربین های مداربسته در سطح 
شهر مشخص شد متهم همان سارق دوربین مداربسته از جلوی اماکن و معابر است. رئیس 
پلیس آگاهی استان قم افزود:نامبرده با رویت تصاویر خود در سرقت ها لب به اعتراف گشود و 
دلیل آن را تأمین هزینه مواد مخدر خود بیان کرد. سرهنگ کرمی با اشاره به اعتراف متهم به 
۳۴فقره سرقت، گفت:پس از شناسایی مالباختگان، وی نیز جهت سیر مراحل قانونی تحویل 
مرجع قضائی استان شد. رئیس پلیس آگاهی استان قم در خاتمه با هشدار به نصب دوربین 
های مداربسته در پیشگیری از سرقت، بر نصب آن در محل های مطمئن و غیر قابل دسترس 

افراد تاکید کرد.
  دستگیری یک کیف قاپ حرفه ای  با 10فقره سرقت 

رئیس پلیس آگاهی استان در ادامه سخنان  خود از دستگیری یک کیف قاپ حرفه ای 
در قم خبر داد و گفت: متهم در تحقیقات به ۹فقره سرقت کیف قاپی و یک فقره سرقت به 

عنف اعتراف کرد. 
سرهنگ کرمی ، اظهارداشت: درپی وقوع چندین فقره کیف قاپی در قم توسط راکب یك 
دستگاه موتورسیکلت ،موضوع در دستورکار کارآگاهان این پلیس قرارگرفت. به گفته وی 
در ادامه کارآگاهان اداره مبارزه با سرقت پلیس آگاهی استان قم با استخراج تصویر سارق از 
دوربین های مداربسته، نامبرده را شناسایی و تصویر وی در اختیار کلیه گشت های انتظامی 

استان قرار داده شد. رئیس پلیس آگاهی استان قم گفت:تحقیقات ادامه داشت تا اینکه 
مأموران کلانتری ۱۵ حین گشت زنی به راکب یک دستگاه موتورسیکلت که شباهت زیادی با 
تصویر سارق داشته مشکوک و نامبرده را دستگیر می کنند. سرهنگ کرمی اظهارکرد:در ادامه 
متهم پس از انتقال به پلیس آگاهی استان و در رویارویی با مأموران ابتدا متهمین منکر ارتکاب 
هرگونه سرقت بود اما سرانجام با انجام تحقیقات تخصصی و ارائه دلایل و مدارک موجود، وی 
که هویت واقعی خود را به دلیل عدم پرداخت مهریه به همسرش مخفی می کرد لب به اعتراف 
گشود و به ۹ فقره سرقت کیف قاپی و همچنین یک فقره سرقت به عنف با همدستی فرد 
دیگر اعتراف کرد. وی افزود:متهم در اظهارات خود اذعان کرد از فروش اموال مسروقه جهت 

تهیه مواد مخدر استفاده می کرده است. 
رئیس پلیس آگاهی استان قم گفت: در ادامه مالباختگان به پلیس آگاهی استان دعوت و 
متهم مورد شناسایی آن ها قرار گرفت و نهایتاً پس از تشکیل پرونده به مرجع قضائی استان 

تحویل و به همراه همدستش روانه زندان شدند. 
کشف 15هزار لیتر سوخت قاچاق 

رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان  در بخش دیگری از سخنان از کشف ۱۵هزار 
لیتر گازوئیل قاچاق در قم خبر داد. سرهنگ کرمی اظهارداشت:در پی کسب خبری مبنی 
بر فعالیت یک کارگاه غیر مجاز عرضه خارج از شبکه و قاچاق سوخت، موضوع در دستور کار 
مأموران اداره مبارزه با قاچاق کالا و ارز پلیس آگاهی استان قم قرار گرفت. به گفته وی در ادامه 
مأموران با اخذ دستور از مقام قضائی استان به محل مذکور مراجعه و یک دستگاه تریلی را در 
حال بارگیری سوخت قاچاق مشاهده کردند. رئیس پلیس آگاهی استان قم افزود: سرانجام 
با بررسی کارگاه ۱۵هزار لیتر گازوئیل قاچاق کشف و مالک کارگاه و همچنین راننده خودرو 

مذکور دستگیر و نهایتاً پرونده متشکله به تعزیرات حکومتی ارسال شد. 

 رئیس مرکز فوریت های پزشکی استان قم از انجام بیش از ۴۰۰ مأموریت اورژانسی در 
قم طی دو روز گذشته خبر داد و گفت: بالگرد اورژانس در این مدت ۲ پرواز داشته است. 

محمدرضا حسنی ، با اشاره حوادث شخص دو روز گذشته در قم، اظهار داشت: وقوع یک 
حادثه شغلی - صنعتی در شهرک صنعتی سلفچگان منجر به سوختگی بیش از ۵۰ درصد 
سه نفر شد که افراد آسیب دیده پس از دریافت خدمات درمانی اولیه توسط سه دستگاه 

آمبولانس اورژانس به مرکز درمانی نکویی منتقل شدند.
وی گفت: ۲ فوتی سرصحنه مربوط به تصادفات ۴۸ ساعت گذشته که شامل واژگونی 
خودروی سمند در اتوبان قم - تهران و همچنین واژگونی خودروی پراید در جاده قم - 
سلفچگان می شود. رئیس مرکز فوریت های پزشکی استان قم عنوان کرد: واژگونی خودروی 
ال ۹۰ در محور قم - سلفچگان چهار مجروح بر جای گذاشت. وی ادامه داد: ۴ نفر در حادثه  
واژگونی خودروی پراید در کمربندی ۷۲ تن مجروح شدند که بلافاصله مأموران اورژانس در 

محل حادثه حضور یافته و مجروحان را به مرکز درمانی انتقال دادند.
حسنی اضافه کرد: در محور کهک برخورد شدید دو موتورسیکلت با یکدیگر سه مجروح 

بسیار بدحال برجای گذاشت.
وی بیان کرد: ۴ نفر نیز در اثر برخورد شدید خودرو با موتورسیکلت  در خیابان چهارمردان 

مجروح شدند که حال ۲ نفر بسیار وخیم گزارش شده است.
رئیس مرکز فوریت های پزشکی استان قم ادامه داد: در بلوار جمهوری مقابل کوچه ۵۶ 

برخورد ۲ خودرو با یکدیگر سه مجروح برجای گذاشت.
وی در ادامه به حادثه برخورد ۲ خودرو در اتوبان قم - کاشان اشاره کرد و گفت در این 
حادثه چهار نفر مجروح شدند که بلافاصله مأموران اورژانس به محل حادثه حضور یافته و 

مجروحان را به مرکز درمانی انتقال دادند. حسنی گفت: در محور قم - سلفچگان مقابل تاج 
خاتون نیز واژگونی خودروی پراید باعث مجروح شدن چهار نفر شد. 

وی عنوان کرد: در محور قم - گرمسار برخورد خودروی پژو با گاردریل چهار مجروح برجای 
گذاشت که بلافاصله مأموران اورژانس در محل حادثه حضور یافته و مجروحان را به مرکز 

درمانی انتقال دادند. 
رئیس مرکز فوریت های پزشکی استان قم به وقع حادثه ای دیگر در محور قدیم قم - 
اصفهان اشاره کرد و گفت: یک دستگاه خودروی پراید در  محور قدیم قم - اصفهان واژگون 

شد که در این تصادف چهار نفر مجروح شدند.
وی ابراز کرد: در اتوبان کاشان به قم واژگونی خودروی پژو ۲۰۶ سه مجروح برجای 
گذاشت که بلافاصله مأموران اورژانس در محل حادثه حضور یافته و مجروحان را به مرکز 
درمانی انتقال دادند. حسنی عنوان کرد: در میدان نبوت برخورد شدید خودرو با موتور باعث 
مجروحیت پنج نفر شد، همچنین واژگونی خودروی پراید در محور قم - جعفریه سه مجروح 

برجای گذاشت.
وی گفت: سقوط جسم خارجی منجر به مصدوم شدن سه نفر در جمکران شد که بلافاصله 
مأموران اورژانس در محل حادثه حضور یافتند. رئیس مرکز فوریت های پزشکی استان قم 

ادامه داد: تجمع گاز خانگی باعث انفجار و سوختگی بالای ۷۰ درصد یک نفر خانم شد.
وی بیان کرد: طی دو روز گذشته بالگرد اورژانس ۲ پرواز داشته و مجموعا در دو پرواز هشت 

مجروح تصادفات جاده ای را انتقال داده است.
حسنی گفت: طی دو روز گذشته بیش از ۴۰۰ مأموریت اورژانسی شامل رسیدگی به 

بیماران قلبی و تنفسی و مسمومیت و سقوط و مادران باردار و غیره انجام شده است.

رئیس پلیس آگاهي استان قم خبرداد:

دستگیري سارق دوربین هاي مداربسته در قم

رئیس مرکز فوریت های پزشکی استان قم  خبرداد:

دوفوتی در تصادفات تعطیلات پایان هفته گذشته

چگونه می توان دست از قضاوت دیگران کشید؟ آیا با تمرین و آگاهی 
می توان قضاوت کردن درباره دیگران را کاهش داد و افراد را بدون پیش 
فرضهای ذهنی پذیرفت؟ آیا ما می توانیم عملی را که برای ما و دیگران 

ناخوشایند و آزاردهنده است، متوقف سازیم؟
هنگامی که یك خبر کوتاه درباره یك اتفاق، در فضای مجازی یا کانال 
یا گروهی منتشر می شود، خیلی زود متوجه موج قضاوت ها و نظرات 
و کارشناسی های مختلفی می شوید که درباره خبر مورد نظر، فضای 
مجازی را پر کرده است. حتی در این میان قطعا شاهد دعوا و کل کل 
عده ای موافق و مخالف هم هستید. در واقع بدون هیچ تعلل و صبری 

راحت قضاوت می کنید. 
کسانی که دیگران را قضاوت می کنند، درباره خودشان خیلی بی 
رحم تر عمل می کنند. کسانی که به اندازه کافی نسبت به خودشان 
احساس خوب دارند این خوبی را در دیگران هم می بینند. قبل از اینکه 
به قضاوت کردن درباره دیگران خاتمه دهید اول از قضاوت کردن درباره 
خودتان دست بکشید. فراموش نکنید خیلی از اوقات قضاوت کردن جزء 

عادت های فرد می شود. 
چرا مدام دیگران قضاوت می شوند؟ 

در برخی موارد قضاوت ها به از دست رفتن حیثیت فرد، موقعیت و 
جایگاه شغلی یا ارتباطات وی منجر می شود و جبران آن به سادگی 

ممکن نخواهد بود
* رشد در شرایط طاقت فرسا: بعضی ها به دلیل رشد در شرایط طاقت 
فرسای انتقادی در خانواده، قضاوت کردن  درباره دیگران را به عنوان یک 

عامل کمکی در برقراری رابطه هایشان یاد گرفته اند.
* مخفی کردن خود: بعضی ها دیگران را قضاوت می کنند تا در اصل، 
خودشان را مخفی کرده باشند چراکه مواردی را در دیگران می بینند که 

در خودشان هم وجود دارد و آنها این ویژگی را دوست ندارند.
*اعتماد به نفس پایین: بعضی ها اعتماد به نفس پایینی دارند و درمورد 

همه چیز در زندگی دورنمایی منفی دارند.
*تحقیر دیگران و بزرگ نمایی خود: بعضی ها از تحقیر دیگران برای 

مهم جلوه دادن خود و داشتن حس بهتر استفاده می کنند.
یادتان باشد، هیچ کدام از این دلایل باعث نمی شوند قضاوت کردن 
حس بهتری به شما بدهد زیرا خود قضاوت کردن دارای بار منفی است. 

چطور بی خیال قضاوت شوید؟
شما می توانید به صورت آگاهانه زاویه دید منفی را به زاویه دید مثبت 
تغییر دهید. این کار فقط تمرین می خواهد. تمرین هایی از جمله اینکه:

*دیگران را همان گونه که هستند بپذیرید و به آنها عشق بورزید.

*به خودتان بگویید هیچ کس کامل نیست. هر فردی نقاط منفی و 

ضعف هایی دارد همان طور که نقاط مثبت و مهارت هایی دارد. این 
ترکیب انسان ها را منحصر به فرد می کند. 

*بدانید قضاوت کردن و انتقادکردن  به راحتی جزو عادت ها می شود. 
با نگرش منفی به آن دامن نزنید و گسترش شان ندهید.

*کاستی ها و ضعف هایتان را بپذیرید.
 *قضاوت کردن و انتقادکردن را با افکار مثبت جایگزین و روی نکات 

خوب دیگران تمرکز کنید. 
*دیگران را به دلیل اشتباهات شان ببخشید. مهربان باشید و آنها را 

درک کنید.
و اما یک توصیه

بعضی ها دیگران را قضاوت می کنند تا در اصل، خودشان را مخفی 
کرده باشند چراکه مواردی را در دیگران می بینند که در خودشان هم 

وجود دارد و آنها این ویژگی را دوست ندارند
دکتر سید هادی معتمدی، روانپزشک و عضو هیات علمی دانشگاه 
علوم بهزیستی و توانبخشی در این باره چند توصیه دارد، وی می گوید: 
متاسفانه قضاوت های همراه با بدبینی به خصوص در میان همسران 
با احساس حسادت و حس بد و ناخوشایندی از تصور محبوب نبودن 
و جذاب نبودن همراه است. به دنبال آن و با تداوم بدبینی و شکی که 
فرد را به قضاوت اشتباه وادار می کند، احساس تحقیر شدن و مورد بی 

احترامی واقع شدن برای شخص مورد قضاوت پیش می آید. بروز این 
اتفاقات در زندگی زناشویی  نتیجه ای جز کاهش علاقه، بروز رفتارهای 
خشونت آمیز، پرخاشگری و در نهایت ناکامی نسبت به تداوم زندگی 

مشترک نخواهد داشت.
همین طور بروز چنین رفتارهایی به ایجاد حس بی اعتمادی میان 
والدین و فرزندان منتهی می شود و به نوعی میان آنها به شدت فاصله 
می اندازد که تبعات منفی خود را دارد. اما در محیط های کاری شخصی 
که براحتی دیگران را مورد قضاوت های اشتباه قرار می دهد، به عنوان 
فردی زیر آب زن و بدخواه شناخته می شود و به تدریج طرد می شود.

اولین و مهم ترین گام عذرخواهی و باز گرداندن و جبران صدماتی 
است که به دنبال قضاوت اشتباه به شخص مورد قضاوت وارد شده است. 
البته در بسیاری موارد لازم است به فردی که مورد قضاوت اشتباه قرار 
گرفته، فرصت داده شود تا خودش را بازسازی کند و بتواند ما را ببخشد. 
البته جبران اثرات منفی ناشی از قضاوت اشتباه به شدت علائم و صدمات 
ایجاد شده بستگی دارد و در برخی موارد ممکن نخواهد بود. چراکه در 
برخی موارد قضاوت ها به از دست رفتن حیثیت فرد، موقعیت و جایگاه 
شغلی یا ارتباطات وی منجر می شود و جبران آن به سادگی ممکن 
نخواهد بود. در زندگی زناشویی حتی ممکن است قضاوت های ناآگاهانه 

به جدایی نیز منتهی شود. 

چگونه رفاقت را جایگزین قضاوت کنیم؟
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نكتــه

خبـــر

نخستین نشست هم اندیشی فراکسیون امید بعدازظهر دیروز 
در مسجد سلمان فارسی نهاد ریاست جمهوری با حضور منتخبان 
مجلس دهم برگزار شد و بیش از ۱۶۷ نفر از منتخبان مجلس دهم 
در مراسم اصلاح طلبان شرکت کرده  بودند که با احتساب تشکیل 
فراکسیون امید با این تعداد از نمایندگان می توان گفت این فراکسیون 

اکثرست مجلس خواهد بود.

محمد رضا عارف: 
هدف ما تشكیل مجلسی توانمند و كارآمد است

منتخب نخست مردم تهران در دهمین دوره مجلس شورای 
اسلامی در این هم اندیشی گفت: هدف ما تشکیل مجلسی توانمند 
و کارامد، همسو با خواست و مطالبات مردم و تامین کننده مصالح و 

منافع ملی است که با دولت همکاری و همدلی داشته باشد.
از دولت، وزارت کشور و سایر دست  افزود:  محمدرضا عارف 
اندرکاران و کسانی که تمامی مساعی خود را برای انتخابات آرام به 
کار بستند، قدردانی می کنیم. منتخب مردم تهران در مجلس دهم 
با تبریك به منتخبان این مجلس گفت: مسئولیت سنگینی به دوش 
ما گذاشته شده که امیدواریم بتوانیم با توکل به خدا این امانت را به 
مقصد برسانیم. وی همچنین درگذشت نماینده منتخب مردم مراغه 
در مجلس دهم را تسلیت گفت. عارف در ادامه از حضور حماسی 
مردم در انتخابات اسفند ۹۴ و اردیبهشت ۹۵ و همچنین هدایت های 
رهبر معظم انقلاب تشکر کرد و گفت: معظم له با هدایت هایشان 
انتخابات را به سمت یك حماسه سیاسی با مشارکت حداکثری 
مردم سوق دادند. رئیس شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان 
گفت: رای مردم در خرداد ۹۲ نشان داد مردم در پی تغییر، اعتدال، 
عقلانیت و رهایی از تندروی و قانون گریزی و اتلاف منابع و سرمایه 
های کشور هستند و تغییر را در داخل نظام و در چارچوب ارزش ها 
و قانون اساسی دنبال می کنند. عارف افزود: رای مردم در اسفند ۹۴ 
و اردیبهشت ۹۵ نیز مهر تاییدی بر همان خواست و اراده مردم بود. 
وی ادامه داد: انتخابات ریاست جمهوری یازدهم در خرداد ۹۲ نشان 
داد ملت با انتخاب دکتر روحانی در پی تغییر و بازگرداندن زمام امور 

کشور به مدار عقلانیت و اعتدال هستند.
اکثریت جامعه به افراط و تندروی نه گفته اند

عارف افزود: اکثریت جامعه به افراط و تندروی، هم در بحث بین 
المللی و هم در بحث داخلی آن نه گفته اند و به دنبال آن هستند 
که فرصت های مادی و معنوی کشور که از دست رفته است را با 
شیوه های اصلاح طلبانه ترمیم کنند. منتخب مردم تهران در مجلس 
دهم گفت: اصلاح طلبان و حامیان دولت تدبیر و امید با فهم این 
واقعیت توانستند در انتخابات مجلس دهم در جهت خواست مردم 
گام بردارند و به رغم تمام محدودیت ها و رد صلاحیت ها و در 
شرایط نابرابر، حماسه ای ماندگار خلق کنند. منتخب مردم تهران 
در مجلس دهم گفت: باید قدردان رهبر معظم انقلاب بود که با 
دعوت مردم به مشارکت همه جانبه و دعوت عام از همه شهروندان 
و اعلام حق الناس بودن رای، شرایط را برای برگزاری انتخابات با 
شکوه فراهم کردند. همچنین باید از دولت، وزارت کشور و سایر دست 
اندرکاران اجرای انتخابات قدردانی کرد. عارف افزود: تشکیل شورای 
عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان و در نهایت شکل گیری ائتلاف 
میان اصلاح طلبان و حامیان دولت و ساماندهی مشارکت فعالان 
سیاسی و احزاب از پایین به بالا توانست انسجام، وحدت، همراهی، 
همکاری و همدلی همه آنان را که دل در گرو عقلانیت و آرامش 
دارند، به دنبال خود داشته باشد. وی ادامه داد: به درستی دریافتیم 
که مردم چه می خواهند و چرا و چگونه باید به دولت منتخب آنان 
کمك کرد و چطور باید اصلاحات را پیش برد و اعتدال را معیار و 
مبنای هر حرکت سیاسی قرار داد. منتخب مردم تهران در مجلس 
دهم با بیان این که ما به درستی فهمیدیم که گفت وگو و تفاهم 
نیازملی است افزود: در لیست امید بنا را بر تفاهم، همدلی و همکاری 
گذاشتیم و برای تشکیل مجلسی عقلانی، اخلاقی و قانونگرا در تراز 
نظام و قانون اساسی و اندیشه های امام )ره( و رهبر معظم انقلاب 
تلاش می کنیم. عارف افزود: باید از یاد نبریم که رسیدن ما به این 
نقطه مدیون شخصیت های سیاسی والامقام، دلسوزان، نخبگان و 
فعالان سیاسی، اجتماعی و فرهنگی، احزاب و اقشار مختلف است. 
وی ادامه داد: باید به طور خاص قدردان نامزدهایی باشیم که به 
رغم داشتن صلاحیت، بزرگوارانه نه تنها کنار کشیدند بلکه در کنار 
سایرنامزدها و مردم با تمام وجود نقش آفرینی کردند. منتخب مردم 
تهران در مجلس دهم گفت: این نشست حاصل خردجمعی و اقدام 
جمعی است. خردجمعی که نتیجه آن تلاش مسوولانه و آگاهانه 
جریان اصلاح طلبی و اعتدالگرایی است و امروز ارزش و زیبایی خود 
را نشان می دهد. عارف افزود: ما این نتیجه را متعلق به ملت، نظام، 
رهبری و همه نخبگان و شخصیت های اصلاح طلب و سرمایه های 
ملی و شهروندان می دانیم و می خواهیم نشان دهیم که نظام و 
قانون اساسی این ظرفیت را دارد که به خواسته های ملت پاسخ دهد.

وی ادامه داد: ما امروز برای تشکیل فراکسیون امید این جا جمع 
شده ایم تا به عنوان اکثریت مجلس دهم بازتاب دهنده خواسته 
ها و اراده عمومی و همگرایی سلیقه ها، تفاهم و گفت وگوی ملی 
باشیم. رییس شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان گفت: ما 
برای ارتقای فرایند دمکراسی در کشور اقدام به تشکیل فراکسیون 
امید کردیم و با احترام به هر نوع تفاوت و اختلاف نظر و در چارچوب 
قانون اساسی در پی آن هستیم که سازوکار دمکراتیك را برای تفاهم 

و همکاری میان همه نمایندگان منتخب در مجلس فراهم کنیم.
عارف افزود: ما با تکیه بر هویت سیاسی خود به دنبال تشکیل 
مجلسی توانمند، کارآمد، همراه و همگام با دولت و تامین کننده 
مصالح ملی هستیم. وی گفت: ما در کنار همه آنانی که افراط و 
تندروی را خطر جدی برای کشور می دانند و می خواهند با کمك 
دولت تدبیر و امید کشور را پس از برجام به سوی تفاهم ملی و 
بهره برداری حداکثری از برجام سوق دهند ایستاده ایم و در راستای 
اجرایی شدن برنامه ۱۲۸ بندی خود و اجرایی شدن سیاست های 

اقتصاد مقاومتی گام برمی داریم.

محمد جواد ظریف: 
برجام تهدید بزرگ را از كشور دور كرد

وزیر امور خارجه نیز در این هم اندیشی گفت: برجام تهدید بزرگ 
را از کشور دور کرد، ما باید از این فرصت استفاده کنیم و کشور را 
بسازیم. محمد جواد ظریف با تشریح برجام، فرصت ها و چالش های 
کشور افزود: جمهوری اسلامی ایران تنها کشور امن در این منطقه پر 
تلاطم است و سیاست هایی حساب شده باید به کار ببریم تا بتوانیم 
این وضعیت را تقویت کنیم. وی تاکید کرد هدف برجام و مذاکرات 
هسته ای استفاده از شرایط برای حل و فصل مشکلاتی بود که مانع 
پیشرفت کشور شد، مشکلاتی که به سیاست داخلی، منطقه ای و 
بین المللی کشور سایه انداخته بود و هر اقدام علیه ایران را در قالب 
آن مشکل توجیه و تبیین و مشکلات خودشان را در چارچوب بهانه 
آوری و تهمت زنی علیه ایران حل و فصل می کردند. رییس دستگاه 
دیپلماسی ایران تصریح کرد: مهم ترین وظیفه ما تاکید بر حقوق 
کشور و پافشاری بر آن و همچنین فشار به طرف های خارجی برای 
رعایت تعهدات خود در برجام است و این که فضای امن برای سرمایه 
گذاری در ایران ایجاد کنیم. ظریف افزود: امروز دیگر در منطقه 
خاورمیانه و دنیا، ایران را تهدید حساب نمی کنند و کسی کار کردن 
با ایران را هزینه مند نمی داند. وی ادامه داد: تلاش دارند جنگ ایران 
هراسی، جنگ ایران و عرب، شیعه وسنی راه بیندازند، چون می بینند 
ایران نقش اصلی بازیگر منطقه را داردوزیر امور خارجه با بیان این که 
نیازمند آن هستیم سیاست خارجی در بستری ملی وفراتر از درگیری 
های جناحی پیگیری شود، خاطرنشان کرد: اگر وارد حاشیه شویم 
برجام و فضایی که می توان از آن استفاده کرد را از دست می دهیم.

 سیاست خارجی نیازمند درك عمیق
 از شرایط بین المللی است

ظریف در بخش دیگری از سخنانش تاکید کرد: ما در دنیایی 
زندگی می کنیم که مشخصه اصلی آن تعدد مراکز قدرت، تکثر 
بازیگران و تنوع روش های نفوذ و جلوگیری از آسیب پذیری است. 
وی ادامه داد: در چنین دنیایی سیاست خارجی نیازمند درك عمیق 
از شرایط بین المللی و از امکانات و ظرفیت های ملی است و نیازمند 
درك این واقعیت است که مجموعه ای از امکانات و نه تنها یك نگاه 
تك ساحتی می تواند امنیت ملی و منافع ملی را تامین و تضمین 
کند. ظریف تصریح کرد: در دنیای کنونی ما در اشتباه در محاسبه را 
مشاهده می کنیم و می بینیم که این اشتباه در محاسبه می تواند 
آثار بسیار خطرناك و وخیمی را به دنبال داشته باشد. وی یادآور شد: 

محاسبه صحیح می تواند به کشوری چندین برابر قدرت ظاهری آن 
نقش بدهد. وزیر امور خارجه تاکید کرد: جمهوری اسلامی ایران با 
تکیه بر آموزه های امام راحل و بر مبنای خودباوری حرکت کرده 
است و با استفاده از رهنمودهای رهبر معظم انقلاب توانسته قدرت بی 
نظیری را در این منطقه حساس برای خودش رقم بزند و نمونه های 
شکست خطر و از بین رفتن ما در اطراف خودمان از صدام گرفته تا 
قذافی مشاهده می کنیم. ظریف اضافه کرد: همیشه در جهان در 
شرایط انتقالی امکان جهش و سقوط بیش از شرایط عادی فراهم 
است و لذا در چنین شرایطی هوشمندی، دقت و درك دقیق از روابط 
بین الملل برای تاثیرگذاری و کاهش آسیب پذیری ضروری است. 
وی خاطرنشان کرد: جمهوری اسلامی ایران در شرایط حساسی که 
در منطقه وجود دارد به لطف خدا بیش از هر موردی به برکت حضور 
مردم، خون شهدا و پیام اصیل انقلاب اسلامی تنها کشور امن در 
این منطقه پرتلاطم است. وزیر امور خارجه ادامه داد: نیاز است ما از 
سیاست های حساب شده ای استفاده کنیم تا بتوانیم این وضعیت 
را در شرایط متلاطم وضعیت کنونی منطقه تقویت کنیم و معضلات 
و مشکلاتی را که به دلیل برخی اشتباهات و تندروی ها در گذشته 
ایجاد شده را از میان برداریم. ظریف خاطرنشان کرد: هدف برجام و 
مذاکرات هسته ای استفاده از این شرایط برای حل و فصل مشکلی 
بود که مانع پیشرفت کشور شد، مشکلی که بر سیاست داخلی، 
منطقه ای و بین المللی کشور سایه افکنده بود و هر اقدام علیه ایران 
را در قالب آن مشکل توجیه می کردند و مشکلات خودشان را در 
چارچوب بهانه آوری، تهمت زنی به جمهوری اسلامی ایران حل و 
فصل می کردند. وی تاکید کرد: بی دلیل نیست که ما می بینیم رژیم 
غاصب صهیونیستی یا دولت های پوشالی منطقه بیشترین نگرانی را 
از توفیق این مذاکرات داشتند به دلیل آنکه آنان نگران بودند که آن 
فضاسازی و هزینه های زیادی را که انجام داده بودند بر هم زده شود. 
رییس دستگاه دیپلماسی افزود: امروز دیگر در منطقه و در دنیا ما 
کسی ایران را تهدید حساب نمی کند کسی کارکردن با ایران را هزینه 
مند نمی داند گرچه تلاش های زیادی توسط معاندین ما صورت می 

گیرد که محیط سرمایه گذاری ایران را ناامن و غیراعتماد جلوه دهند.
 نباید شعار صهیونیست ها را در داخل تکرار کنیم

ظریف در ادامه سخنان خود با بیان این که نمی خواهیم با واردات 
بی رویه درهای تولید را ببندیم، گفت: برای این که کشور امن برای 
سرمایه گذاری دراز مدت و انتقال فناوری نوین باشد باید شرکای ما 
احساس کنند که با اطمینان می توانند در ایران سرمایه گذاری کنند 

و از این بابت مطمئن باشند که بازگشتی در تحریم ها وجود ندارد.
وی تصریح کرد: اگر غیر از این موضوع باشد تنها فایده برجام 
واردات بیشتر به کشور خواهد بود. وزیر امور خارجه با یادآوری این 
که زمانی پس از توافق ژنو فقط ما می توانستیم ۷۰۰ میلیون دلار 
از پول های خود را دریافت کنیم، گفت: نباید شرایطی فراهم کنیم 
که نتیجه حضور پرشکوه مردم در پای صندوق های رای در اسفند 
۹۴ و اردیبهشت ۹۵ صرفا باز شدن درهای کشور بر روی کالاهای 
وارداتی باشد. ظریف ادامه داد: برای این کار باید سرمایه گذار احساس 
کند که می تواند به ایران به عنوان شریکی امن و مطمئن برای 
سرمایه گذاری حساب کند. وی با تاکید بر این که برای این کار باید 
شرایط منطقه و کشور را به خوبی بشناسیم، اظهار داشت: نباید آب 
به آسیاب دشمن بریزیم و شعار صهیونیست ها را در داخل تکرار 
کنیم و خدا نکند که این شعار که ایران هسته ای ناامن است از زبان 
دوستان ما در داخل، خارج شود. رییس دستگاه دیپلماسی تصریح 
کرد: هیچ گاه از ابتدای انقلاب اسلامی جنگی را علیه کسی شروع 
نکرده و در آینده نیز نخواهیم کرد و اجازه نمی دهیم که اسلام، 
ایران و شیعه هراسی با اقدامات ناسنجیده از سمت جمهوری اسلامی 
ترسی را ایجاد کند.  ظریف تصریح کرد: بدخواهان ایران و انقلاب 
تمامی تلاش خود را انجام می دهند که ایران هراسی ایجاد کنند و 
به حرکت خوب مردم، قوه مقننه در کنار دولت خواهد بود و با کمك 
شما نیاز داریم تا در کنار حمایت ها، تذکرات شما نیز به سمت ما 
سرازیر باشد. البته نه به اندازه مجلس قبل ولی از نظرات شما نیز 
استفاده خواهیم کرد. وی با برشماری شرایط کنونی منطقه گفت: ما 
در منطقه با چند واقعیت روبرو هستیم که می تواند از برجام مهم تر 
و خطیرتر باشد. وزیر امور خارجه با بیان این واقعیت که نظام های 
سیاسی موجود در منطقه نتوانستند نیازهای مردم خود را برطرف 
کنند، اظهارداشت: در این شرایط ما باید تصمیم گیری کنیم که 
جهان اسلامی را چگونه به پیش ببریم زیرا نظام های منطقه ای ما 
به واقع ناکارآمد بوده و باقی ماندن غده سرطانی رژیم صهیونیستی و 
ناتوانی نظام های سیاسی منطقه به همراه وجود قدرت های خارجی 
باعث خشونت و افزایش تروریسم شده است. وزیر امور خارجه در 
ادامه خطاب به منتخب مجلس دهم گفت: اجازه دهید که برجام را نه 
صد و نه صفر بدانیم بلکه آن را یك تلاش واقع بینانه در برابر ۶ قدرت 
بزرگ دنیا برای بستن قطعنامه های مختلف علیه کشور و یك توان 
و امکان برای پیشرفت اقتصادی و سیاسی بدانیم که باید اجرا شود. 
ظریف افزود: برجام تهدیدی بزرگ را از کشور دور کرد و باید از این 
فرصت استفاده کینم و به هر اندازه که می توانیم و امکان داریم از 
فرصت ها استفاده کرده و پایه های کشور را با اقتصاد مقاومتی قدرتمند 
کنیم. وی ادامه داد: به جای این که چندین ماه گذشته به دنبال نمره 
دادن به برجام باشیم و وقت خود را تلف کنیم قطعا در ماه های آینده 
با چنین روشی از کشور چیزی نمی ماند. وزیر امور خارجه همچنین 
اظهارداشت: دشمنان به دنبال ایران هراسی هستند و این وظیفه دولت 
و مجلس است که از فرصت بهترین استفاده را کرده و فردا در برابر مردم 

و خدای مردم سربلند باشیم.

طیب نیا: 
وابستگی بودجه به درآمدهای نفتی كاهش یافته است

وزیر امور اقتصاد و دارایی نیز در این هم اندیشی گفت: با وجود 
درآمد ۹۰۰ میلیارد دلار در سال ۸۴ تا ۹۳ فقط ۲.۷ درصد رشد 
اقتصادی داشتیم. علی طیب نیا اظهار داشت: در سال ۹۳ رشد 
اقتصادی بالایی را تجربه کردیم اما کاهش قیمت نفت و تداوم و طولانی 
شدن مذاکرات هسته ای باعث تداوم نیافتن مسیر رشد اقتصادی شد. 

طیب نیا گفت: اگر نتوانستیم رشد اقتصادی سه درصد را ادامه دهیم 
ولی رشد اقتصادی در سال گذشته ادامه یافت و اگر تکانه های افت 
قیمت نفت نبود به رشد اقتصادی بالای پنج درصد دست پیدا می 
کردیم. وزیر امور اقتصاد و دارایی گفت: براساس گزارش مرکز آمار ایران 
در سال ۹۴ رشد اقتصادی کشور بیشتر از هفت دهم درصد نسبت 
به سال های گذشته افزایش داشت و تا پایان سال به ۲ درصد رسید. 
وی با بیان اینکه سرعت افزایش قیمت ها در سال ۹۲ به بیش از ۴۰ 
درصد رسیده بود و در اسفند ۹۴ به ۱۱.۴ درصد رسید اظهار داشت: 
تورم نقطه به نقطه در خرداد ۹۲ که ۴۰ درصد بود در اسفند ۹۴ به زیر 
هشت درصد رسید. وزیر امور اقتصاد و دارائی ادامه داد: تورم نقطه به 
نقطه نشان می دهد که فروردین ۹۵ نسبت به ۹۴، ۷.۴ درصد افزایش 
قیمت داشته یعنی از ۴۵ درصد به ۷.۴ درصد رسیدیم که نشان دهنده 
این است که قیمت ها هنوز در حال افزایش است اما روند آن به شدت 
کاهش یافته است. طیب نیا گفت: در بازار ارز نیز آرامش برقرار شده 
و سال های ۹۰ و ۹۱ و التهابات بازار ارز را فراموش نکرده ایم اما در 
سال ۹۳ و ۹۴ با افت شدید قیمت نفت درآمد ارزی کشور تنها چهار 
دهم درصد نسبت به سال ۹۳ افزایش یافته است. وی گفت: در سال 
۹۴ نه تنها پول ملی تضعیف نشد بلکه به صورت نسبی نیز تقویت شد 
و در سال های ۹۳ و ۹۴ برنامه بلندمدتی برای اصلاح ساختارهای 
اقتصادی و ارزی در نظر گرفتیم و در حال حاضر در قالب ۱۲ برنامه 
ملی در دستگاه های کشور آن را اجرا می کنیم. وزیر امور اقتصاد و 
دارایی تصریح کرد: وابستگی بودجه به درآمدهای نفتی کاهش یافته 
و وابستگی تجارت خارجی ما به درآمدهای نفت کاهش یافته است. 
طیب نیا اظهار داشت: سال ۹۴ برای اولین بعد از انقلاب، تراز تجاری 
ما مثبت شد یعنی صادرات غیرنفتی نسبت به واردات ما یك میلیارد 
دلار افزایش یافت و در فروردین سال ۹۵ تراز تجاری یك میلیارد دلار 
بیشتر شد. وزیر امور اقتصاد و دارایی گفت: خصوصی سازی را به صورت 
جدی دنبال کردیم و واگذاری ها که در سال ۹۳، ۱۷ درصد بود در 
سال ۹۴ به ۱۰۰ درصد ارتقا پیدا کرد. طیب نیا گفت: در فاصله ۸۴ تا 
۹۳ قریب به ۹۰۰ میلیارد دلار درآمد نفتی داشتیم؛ در عین حال ۵۴۰ 

هزار میلیارد دلار بدهی به جا گذاشته شد در حالی که رشد اقتصادی 
ما فقط ۲.۷ درصد بود و همین موضوع باعث دست نیافتن به برنامه 
چشم انداز شد. وی گفت: رشد هشت درصدی را در دستور کار قرار 
می دهیم که امیدواریم در سال ۹۵ به رشد پنج درصدی دست یابیم. 
البته با دو مشکل عمده مواجهیم؛ یعنی بدهی دولت که حدود ۵۴۰ 
هزار میلیارد تومان است که سود آن حدود ۱۰۸ هزار میلیارد تومان می 
باشد باید پرداخت شود یعنی پنج برابر بودجه عمرانی کشور، دولت باید 
سود بدهی را پرداخت کند. وی افزود: دارایی های سیستم بانکی قفل 
شده و متاسفانه بانك ها نمی توانند وام های جدید اعطا کنند. طیب نیا 
با اشاره به روند تصویب لایحه بودجه سال ۹۵ کل کشور در مجلس 
اظهار داشت: در تبصره ۱۹ و ۲۰ لایحه بودجه پیشنهاد کردیم که برای 
این مشکل دو راه حل منطقی پیش روی ما قرار دارد اما مجلس با آن 
مخالفت کرد و انتظار داریم در اولین مرحله لایحه ای که خدمت شما 
تقدیم می کنیم تا این دو چالش را رفع کند مورد تصویب قرار گیرد تا 

در سال ۹۵ زمینه را برای خروج از رکود فراهم کنیم.

معاون پارلمانی رئیس جمهور:
با همه نمایندگان منتخب مردم،

همكاری خواهیم داشت
معاون پارلمانی رئیس جمهور نیز در این هم اندیشی گفت:  
با کل مجلس و  تائید رئیس جمهور تعامل حداکثری  براساس 
همه فراکسیون ها و کمیسیون ها خواهیم داشت. حجت الاسلام 
والمسلمین مجید انصاری اظهار کرد: عمده ترین وظایف مجلس 
شورای اسلامی در حوزه قانونگذاری و نظارت است. بر اساس تجربه 
حضور در چهار دوره از مجلس و دو دوره حضور در سمت معاونت 
مجلس مطالعات آسیب شناسی زیادی را در مورد وظیفه این نهاد 
قانونگذاری انجام داده ام. وی ادامه داد: نتیجه کلی کار تعامل دولت 
و مجلس به دو حوزه تقدیمی طرح ها و لوایح بر می گردد. بررسی 
دوره های مختلف نتایج جالبی را نشان می دهد به طور مثال در 
دوره هشتم، ۳۵۵ لایحه و ۳۲۷ طرح تقدیم مجلس شد. در دوره 
نهم نیز تا ماه گذشته ۴۸۱ طرح و ۲۲۲ لایحه به مجلس ارائه شد. 
نکته جالب و نتیجه نهایی از بررسی این دو مجلس به آمار بررسی 
این طرح ها و لوایح باز می گردد. انصاری هم چنین گفت: از مجموعه 
۷۰۳ لایحه و طرح تقدیمی تنها ۳۳۷ مورد آن در جریان است. این 
آمار نشان می دهد که ۴ سال ظرفیت مجلس برای قانونگذاری در 
همین حد است و ۲۰۰ تا قانون تصویب می شود به این صورت هم 
وقت نمایندگان دولت گرفته شده و هم وقت خود نمایندگان مجلس 
رفته است. معاون پارلمانی رئیس جمهور در خصوص تعداد سوالات 
نمایندگان از دولتی ها نیز تصریح کرد: سه هزار و ۵۲۹ سوال تا حدود 
یک ماه پیش پرسیده شده است. آیا این تعداد سوال نیاز به قوه مقننه 
بوده است که از قوه مجریه بپرسد؟ وی در پایان گفت:  با همه ظرفیت 
کارشناسی در خدمت شما هستیم تا با همکاری و تعامل نواقص 
موجود را برطرف کنیم. به گونه ای که خواسته های مردم سریعتر 
محقق شود. براساس تاکید رئیس جمهور تعامل حداکثری با کل 
مجلس، همه فراکسیون ها و کمیسیون ها خواهیم داشت. ما جایگاه 

و نقش قوه مقننه را جایگاهی بالا می دانیم.

معاون امور زنان رییس جمهوری:
انتخابات دولت و مجلس امید را به كشور باز گرداند

معاون امور زنان و خانواده رییس جمهوری نیز در این هم اندیشی 
با تاکید بر اینکه انتخابات دولت و مجلس امید را به کشور باز گرداند 
گفت: تعامل دولت با مجلس نهم بسیاری از سوء تفاهمات را برطرف 
کرد و امیدوارم در مجلس دهم تعاملات به حداکثر و تقابلات به 
حداقل برسد تا بتوانیم با تعامل مجلس و دولت برنامه ها را پیش 
ببریم. شهیندخت مولاوردی افزود: انتخابات هفت اسفند مجلس پیام 
های متعددی را به دنیا مخابره کرد، نخستین پیام این انتخابات ترمیم 
سرمایه اجتماعی کشورمان بود. وی با تاکید بر اینکه انتخابات ۹۲ 
و مجلس دهم امید را به کشور بازگرداند گفت : حضور پرشور زنان 

در مرحله ثبت نام و همچنین انتخاب آنان نشانه اعتماد به نفس 
زنان است. مولاوردی ادامه داد: این موضوع نشان می دهد زنان ما 
در ابعاد مختلف توانمندی و تحصیلات عالیه پیدا کرده اند و ما در 
انتخابات مجلس شاهد افزایش دو برابری زنان مجلس از سه درصد 
به شش درصد بودیم. وی تاکید کرد: مردم ایران با رای خود به رویه 
ها و روش های مبتنی بر افراط گرایی نه گفتند و نشان دادند که از 
وضعیت موجود رضایت ندارند و نمی خواهند که تنش ها و درگیری 
ها ادامه یابد. معاون امور زنان و خانواده رییس جمهوری تاکید کرد: ما 
از ابتدای دولت دهم به بررسی وضعیت زنان و خانواده پرداختیم و با 
توجه به اعتقادی که داشتیم به تدوین اطلس زنان و آسیب شناسی 
وضعیت آنان پرداختیم. وی تاکید کرد: ما اخیرا یافته های پروژه هایی 
را که سفارش داده ایم را به هیات دولت ارائه کردیم که یافته های ما 
مربوط به هشت مرکز استان است و جامعه آماری ما دو هزار و ۹۰ 
نفر را شامل می شود. مولاوردی خاطرنشان کرد: بر اساس این آمارها 
مهم ترین مشکلات زنان تبعیض، بیکاری و عدم امنیت اجتماعی بود 
و آنان در این راستا از دولت و مجلس انتظاراتی داشتند. وی تاکید 
کرد: تلاش داریم با تعامل مجلس و دولت در زمینه تصویب طرح 
های پیشنهادی گام برداریم و در این زمینه زنان مسوولیت سنگین 
تری دارند. معاون رئیس جمهور در پایان پیشنهاد کرد: نام فراکسیون 

زنان مجلس به فراکسیون امور زنان و خانواده تغییر یابد.

موسوی لاری:
سال ۹۶ گام بزرگتری را برمی داریم

وزیر کشور دولت اصلاحات نیز در این نشست گفت: به همه 
راه یافتگان به مجلس دهم تبریک عرض می کنم و امیدوارم خدا 
کمک کند تا نمایندگان در مسیری که صلاح است، حرکت کنند. 
عبدالواحد موسوی لاری با بیان اینکه مقایسه نتایج انتخابات ۹۲ با 
انتخابات ۸۴ نشان می دهد تا چه اندازه اختلاف داشتن یا همدل 
بودن می تواند در نتیجه انتخابات تاثیرگذار باشد، گفت: چهره های 
تاثیرگذار در انتخابات ۹۲ با رایزنی و تعامل و اکتفا کردن به حداقل ها 
نتایجی رقم زدند که با خواست عمومی ملت همراه بود و منجر 
به خروج ملت از شرایط سخت هشت سال گذشته شد. گذشت 
داوطلبانه دکتر عارف و بیانات جهت دار آقای روحانی و همراهی 
همه گروه ها و احزاب باعث شد به سمتی حرکت کنیم که دورنمای 
تحول، خود را نشان دهد و دولت با میثاقی که با مردم بسته بود 
حرکت کرد و در عرصه بین المللی با تدبیر، بزرگ ترین معادله ایران 
را حل کرد. وزیر کشور دولت اصلاحات با مقایسه دوران هشت ساله 
احمدی نژاد و دولت روحانی گفت: در این مسیر اصلاح طلبان نیز طی 
جلسات زیادی با احزاب و نهادهای مختلف مثل شورای هماهنگی 
اصلاح طلبان و با تشریک مساعی به یک نقطه رسیدند که تجربه سال 
۹۲ را در سال ۹۴ تکمیل کنند. وی گفت: گام اول اصلاح طلبان در 
سال ۹۲ بود و گام دوم درسال ۹۴ برداشته شد و خوشبختانه با همه 
سختی ها، مشکلات پشت سر گذاشته شد و بحمدالله مسیری که 
طی شد همراهی و همدلی بود و در   نهایت شورای عالی سیاستگذاری 
از دل این جلسات بیرون آمد. این فعال سیاسی اصلاح طلب مهم ترین 
راهبرد شورای عالی را عدم تصمیم گیری در مرکز خواند و گفت: 
تصمیم گرفته شد که فعالان حزبی و مدیران خوشنام و نمایندگان 
احزاب و چهره های محبوب منطقه در هر حوزه ای درباره انتخابات آن 
حوزه تصمیم بگیرند و اگر اختلافی پیش آمد به مرکز منتقل کنند 
و امروز گمان می کنم در سال ۹۶ گام بزرگتری از سال ۹۴ برداریم. 
موسوی لاری برنامه محور بودن لیست امید را مهم ترین شاخصه 
نمایندگان در مجلس دهم خواند و ابراز امیدواری کرد: شعار آرامش، 
امید و رونق اقتصادی با تلاش این نمایندگان باید محقق شود. وی 
ضمن احترام به نظرات همه نمایندگان از  آن ها خواست با تکیه بر 
تجربه های همدلی اصلاح طلبان در انتخابات و انتظار جامعه از آنان به 
تصمیم های فراکسیون اصلاح طلبان احترام بگذارند و برنامه ها را در 

مجلس با خرد جمعی پیش ببرند.

 الیاس حضرتی:
 باید مسائل فردی و جناحی را فراموش كنیم

منتخب مردم تهران در مجلس دهم نیز دراین هم اندیشی گفت: 
فراکسیون امید تمام تلاش خود را برای رسیدن به اهداف متمرکز 
خواهد کرد، واساسنامه ی این فراکسیون با اعضای خود به تصویب 
خواهد رسید. الیاس حضرتی منتخب مردم تهران در مجلس شورای 
اسلامی اظهار کرد : سال ۹۲ را به عنوان نقطه عطف تصمیم گیری 
سیاسی ثبت می کنیم. آن زمان ۸ سال بود که استرس و دغدغه بر 
جان و روان ملت ایران روانه بود. ملت ایران و رهبری معظم انقلاب 
با تصمیم درست مدیران کشور دست به دست هم دادند و صحنه 
انتخابات را ساختند. آن زمان آقای عارف برای منفعت ملت تصمیمی 
ملی گرفتند. بنده که خودم بارها کاندیدا بوده ام می دانم که کار بسیار 
سختی است. وی ادامه داد:  آقای هاشمی به عنوان ستون انقلاب رد 
صلاحیت شدند اما نرفتند خانه نشین شوند و قهر نکردند. آمدند 
برای آینده کشور تصمیم گرفتند؛ و مردم را پای صندوق های رای 
آوردند. همچنین مجموعه ی حرفهای آقای روحانی یک اتفاق خوبی 
را رقم زد. وی ادامه داد: اعتدالیون و اصولگرایان ارزشی و معتدل 
در کنار اصلاح طلبان به میدان آمدند تا مجلسی کارآمد و وظیفه 
شناس را تشکیل دهد. حضرتی همچنین اظهار کرد: باید مسائل 
فردی و جناحی را فراموش کنیم. به زودی باید از مساله هیات رئیسه 
عبور کنیم. شاید دیگرانی باشند که بی علاقه به درگیر کردن ما 
به این مسائل نباشند. فراکسیون های مختلفی شکل خواهد گرفت. 
فراکسیون امید علاوه بر کاندیداهای لیست امید در بر گیرنده همه 
کسانی است که اساسنامه ما را قبول دارد. وی در ارتباط با ریاست 
مجلس نیز گفت: مردم در رای میلیونی خود به نفر اول تهران نشان 
دادند که مدیریت چه کسی را می پسندند. البته این مساله نفی لیاقت 
آقای لاریجانی نیست. ایشان هم زحمت های زیادی کشیدند اما آقای 
عارف آنقدر زحمت کشیده و اقبال عمومی دارد که می تواند به عنوان 
نفر اول این تکلیف بزرگ، یعنی ریاست مجلس را بر عهده بگیرند. 
وی در پایان گفت: اساسنامه ای داریم که تمام منتخبین لیست امید 
به عنوان مجمع عمومی این لیست بند بند این اساسنامه را امضاء 
خواهند کرد و به تصویب می رسد. ما تمام وقت و انرژی خودمان را 

درراستای فراکسیون امید و اهدافش خواهیم گذاشت.

محمد رضا تابش: 
1۶7 نفر عضو فراكسیون امید مجلس دهم شدند

نماینده منتخب مردم اردکان در مجلس دهم نیز در این هم 
اندیشی گفت:۱۶۷ نفر از منتخبین مجلس دهم عضو فراکسیون 
امید شدند که به جز تعدادی از آنها، مابقی میثاق نامه را امضا کردند. 
محمدرضا تابش اظهارداشت: رای اعضای فراکسیون امید در مورد 
رییس و هیات رئیسه مجلس دهم تعیین کننده خواهد بود. وی با بیان 
اینکه حضور مردم در انتخابات آشکار کرد که به دنبال تغییر و اصلاح 
امور هستند ادامه داد: نمایندگان مجلس دهم نیز نباید از این مسیر 
فاصله بگیرند. تابش تصریح کرد: به مجلسی مستقل که نقش نظارتی 
و قانونگذاری خویش را که در آن دغدغه های مردم را با اقتدار پیگیری 
می کند نیازمندیم و برنامه های دولت را با خواسته های خود مغایر 
نمی بینیم. عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات تصریح کرد: بر 
این نکته اذعان داریم که برجام انجام شده و برای تحقق خواسته های 
رهبری و برنامه های رئیس جمهوری باید گام های جدیدی را برداریم.

حاشیه های نشست هم اندیشی فراکسیون امید
نخستین نشست هم اندیشی فراکسیون امید که در مسجد 
سلمان فارسی نهاد ریاست جمهوری با حضور منتخبان مجلس دهم 
برگزار شد با حاشیه هایی ازجمله حضور تمامی ۱۸ منتخب زن 
همراه شد. مینو خالقی منتخب مردم اصفهان در مجلس شورای 
اسلامی که آرای وی ابطال شده یکی از شرکت کنندگان در این 
نشست بود. وی در این نشست هم اندیشی با بسیاری از منتخبان 
زن دهمین دوره مجلس شورای اسلامی به گفت و گو پرداخت.  
شهربانو امانی، الهه کولایی از نمایندگان ادوار ششم و آذرمنصوری 

فعال سیاسی اصلاح طلب نیز در این نشست حضور داشتند. 
محمد رضا عارف، غلامرضا تاجگردون، علی مطهری، مصطفی 
کواکبیان، الیاس حضرتی و علیرضا محجوب از چهره های شاخص 
در این نشست بودند. در این مراسم محمدرضا عارف درمورد پیام 
ها و پیامدهای انتخابات مجلس دهم، الیاس حضرتی درباره طرح 
تاسیس فراکسیون امید صحبت کردند و پس از آن از پیش نویس 

این اساسنامه رونمایی شد.

در نشست هم اندیشی »فراکسیون امید« چه گذشت؟

فراكسیون امید اكثریت شد

محمدرضا عارف:
رای مردم در خرداد 92 نشان داد مردم در پی تغییر، اعتدال
عقلانیت و رهایی از تندروی و قانون گریزی و اتلاف منابع و 

سرمایه های کشور هستند و تغییر را در داخل نظام و در چارچوب 
ارزش ها و قانون اساسی دنبال می کنند. رای مردم در اسفند 94 و 

اردیبهشت 95 نیز مهر تاییدی بر همان خواست و اراده مردم بود

او می خواهد قواعد بازی را بر هم بزند

مقتدای دیروز، صدر امروز
سیروس برنا

تحولات روی داده در عرصه سیاسی عراق به خصوص تصرف پارلمان این کشور از 
سوی نیروهای وفادار به طیف صدر، به کم و کیف مواضع سید مقتدی صدر، پیرامون 
فرآیند دولت – ملت سازی در عراق نوین پس از سرنگونی صدام حسین باز می گردد. 
شرایط و فضا به سمت و سویی هدایت یافته که یکی از خروجی های آن، تلاش و 
تقلاهای مقتدی صدر است. دلایل اینگونه رفتارها از سوی او را می توان بدین صورت 

دسته بندی کرد:
۱. از فردای سقوط صدام ایشان به سرعت با برخی از گرایش ها و نحله های فکری 
دیگر اقدام به شکل دهی و ساماندهی جریان هایی تحت عنوان هسته مقاومت داخل 
عراق کرد که به صورت مشخص هدف آنها مبارزه و تقابل با مدیریت دولت ایالات متحده 
آمریکاست. درعین حال هدف غایی تسریع در خروج نیروهای آمریکایی بود که البته این 
تسریع در خروج نیروهای آمریکایی گرچه در ادامه به طور کامل اتفاق نیافتاد و با روند 

کندی همراه بود، اما به هر صورت تعدادی خارج شدند.
۲. از منظر پیشینه زمانی به یک دهه قبل از سقوط صدام در مارس ۲۰۰۳ باز می 
گردیم. سید مقتدی صدر، فرزند سید محمدصادق صدر، برپا کننده نخستین نماز جمعه 
در دوران حاکمیت صدام بود. در عین حال فضایی فراهم شد که ایشان را تخطئه و 
تخریب می کردند. از آن زمان او از منظر وجاهت، وزن، شان و جایگاهی که پدرش در 
میان مسلمانان و شیعیان داشت، تلاش کرد، رویکرد نسبتا مستقلانه ای را دنبال کند. 
از این رو اقدام کنونی او می تواند دلیلی بر فعالیت ها یا توافق نانوشته ای باشد مبنی بر 

تحدید عملکرد، فعالیت و مبارزات جهانی و دیپلماتیک صدر و طرفدارانش.
۳. سیدمقتدی صدر هم از منظر ساختار روانشناسی و همچنین به لحاظ مکتب 
و حوزه ای که در آن درس خوانده، منش و مشی مستقلانه ای داشته، دارد و خواهد 
داشت. دیگر آنکه او به جد معتقد به تقابل و مبارزه است. آمادگی این را دارد که اگر چانه 
زنی، رایزنی و فعالیت های سیاسی جوابگو نبود، به سرعت به سمت رویکرد زیرزمینی، 
خشن و تشنج زا برود. بخشی از این خصیصه به دلیل فرماندهی نیروهای جیش المهدی 

است که بر عهده دارد.
در این زمینه دلایل دیگری را می توان بیان کرد. با این وجود، او متاثر از الزامات 
ساختار سیاسی – امنیتی عراق و مسایل منطقه ای و همچنین منافع کنشگران 
فرامنطقه ای در عراق و همچنین رویکردهای به وجود آمده از فضای کنونی، به این 
سمت سوق یافته است. از این رو می توان دو برش یا مقطعی که مقتدی صدر طی 

کرده را مطرح کرد:
۱.  از فردای سقوط صدام فرایند دولت – ملت سازی با مدیریت آمریکا را بر نتابید.

۲. مجبور شد با وجود میل باطنی و دیرتر از همه به این فرایند ملحق شود؛ یعنی در 
چارچوب قواعد و الزمات ناشی از فرایندهای دموکراسی قرار گیرد و بپذیرد. البته نتیجه 
آن شد که در انتخابات گذشته مجلس هم تعداد خوبی از کرسی ها را به دست آورد. 

برخی چنین پیش بینی ای از سهم مقتدی صدر نمی کردند.
با این حال او به دو دلیل نمی تواند وضعیت فعلی را بر بتابد:

نخست آنکه، او معتقد است در شرایط فعلی، وضعیت فساد و لایحه های سطحی، 
خصیصه سیاسی داشته و آقای حیدرالعبادی صرفا جنبه اصلاحات سیاسی را بر آن نام 
نهاده است. در حالی که در عراق امروز، اصلاحات اجتماعی پایه و مبنا است. توده های 
عراقی خسته از وضعیت خشن، اقتدارگرا بوده و بیش از یک دهه این وضعیت را تحمل 
کرده اند. آنها منتظر بودند در قلمرو جغرافیایی عراق، خصوصا بعد از ورود نیروهای 

تروریستی _ داعش _ امنیت مستقر شود، اما اتفاق نیفتاد.
دوم آنکه، حداقل های فرایند توسعه اقتصادی که نتیجه آن در سفره های مردم 
ملموس باشد نیز مشاهده نشده است؛ بنابراین زمینه های اجتماعی برای یک مطالبه 
جدی ملی به وجود آمد. البته آقای مقتدی صدر به دنبال موج سواری نبود. او به عنوان 
فردی که بخشی از دیدگاه های اصولگرای اش، یا به تعبیر مفاهیم عرصه سیاست داخلی 
ایران، به عنوان نیروی ارزشی قلمداد می شود، دست به حرکت هایی می زند که قواعد 
بازی را با وجود نداشتن میل باطنی سایر احزاب و گروه ها، مانند کردها، مجلس اعلای 
اسلامی عراق، حزب الدعوه، یا سازمان عمل اسلامی بر هم بزند و دیگران نیز او را به 
عنوان مانعی قلمداد کردند که چندان بدشان نمی آید که او را از عرصه سیاسی کنار 

بگذارند، یا او فاصله بگیرد.
سوم آنکه، چه بخواهیم و چه نخواهیم، مردم عراق به دلیل ویژگی های ساختاری 
و روانشناسی اجتماعی، بیشتر از جوامع کمتر توسعه یافته خاورمیانه، تاکنون بحران 
های متراکم مانند هویت، توسعه، مشارکت و... را پشت سر نگذاشته اند. عراق در مساله 
مشارکت، به جد دچار بحران است. آنها همچنین در مساله جابه جایی و اثرگذاری 
طیف جمعیتی شیعه و سنی و دولت رفاه، با مشکل مواجه اند؛ اما اقدام مقتدی صدر 
مانند تحصن، آبستراکسیون یا برگزاری برخی تجمعات در منطقه الخضرا با تفکرات 
ناسیونالیستی، منجر به این می شود که دیگران اعم از کردها، شیعیان، اهل تسنن، 

تکنوکرات ها یا ناسیونال لیبرال ها آن را بر نتابند.
باید گفت مشکلات عراق با یک دسته و گروه حل نمی شود. برای حل مشکلات 
نیاز به اراده جدی ملی تمام عیار نیاز است. همه می دانند که نمی توان شخص رییس 
جمهور را در مسایلی مانند فساد مقصر دانست. در عین حال طرح های موسوم به 
اصلاحات سیاسی حیدر العبادی  به مثابه یک تاکتیک تعیین کننده و قابل توجه، اثری 

در بر نخواهد داشت. فقط در حدی است که می تواند آغازگر یک حرکت باشد.
مقتدی صدر اقداماتی را دنبال می کند که در راستای تقابل با عدم شفافیت در 
فرایندهای اعتباری – مالی، برخورد با ویژه خواری و رانت خواری، برخورد با تعهدات نابه 
جای برخی دولتمردان قبلی مانند دوران آقای سید حسین شهرستانی و سپس ابواسرا 
المالکی معروف به مالکی و همچنین برخی زد و بندها در برگزاری مناقصه ها و مزایده ها 
و قراردادهای بین المللی با شرکت های چند ملیتی به خصوص در حوزه سوخت های 
فسیلی است. اینها واقعیت هایی است که وجود دارد؛ اما این مشکلات یک شبه ایجاد 
نشده که بتوان یک شبه حل کرد. باید اراده ملی برای حل آن به وجود آید. باید در میان 
مدت تغییراتی معطوف به کارآمدی که رابطه مستقیم با کم و کیف استقلال – امنیت 

در جامعه عراق دارد، صورت گیرد.
با چنین نگاهی است که یک کنشگر، بازیگر یا ذی نفوذ مانند مقتدی صدر، یا هر 
فرد دیگری که آنچه قانون اساسی تعریف کرده یا حتی برخی توافق های نانوشته فراتر از 
قانون اساسی، در راستای الزامات ناشی از مملکت داری را بر هم می زند، سعی در کاهش 

اثرگذاری و حضورش در عرصه سیاسی خواهند داشت.
به گزارش دیپلماسی ایرانی، از طرفی ویژگی ساختار روانشناسی – شخصیتی مردم 
عراق به خصوص مسلمانان به گونه ای است که جنگ قدرت در جامعه شیعی از متغیر 
کم اهمیت یا کم وزنی برخوردار نیست. قلمروی که مقتدی صدر در آن بازی می کند، 
اساسا مبتنی بر فضای اسلام و شیعه و سپس مصالح ملی و منافع ملی در راستای تقابل 
با آمریکاست. مجموعه این عوامل باعث شده که این گمانه مطرح شود، اقدام مقتدی 
صدر در مقابله با قرارداد نانوشته ای برای نیروهای منطقه ای و فرامنطقه ای در عراق به 
منظور کنار گذاشتنش از صحنه سیاسی باشد. البته چند ملاحظه دیگر را می توان برای 

اقدام مقتدی صدر بیان کرد:
۱. حرکت به سمت ردای پدر معنوی برخی از گروه هایی که میل به حرکت های 
برخوردی، خشونت بار و بعضا جهانی دارند. به نحوی که او در آینده خود را به عنوان یکی 

از مراجع تقلید معرفی کند. زمینه آن هم در جامعه عراق وجود دارد.
۲. حرکت هایی که ممکن است در آینده دوباره قواعد بازی را بر هم بزند. فعالیت 
هایی که طی چند سال اخیر او به آنها تن داده است. او به اندازه خود از وزن و شان 

اجتماعی برخوردار است.
* تحلیلگر مسایل عراق

سردار دهقان: 

هیچ محدودیتی در برگزاری
 رزمایش ها نداریم 

وزیر دفاع وپشتیبانی نیروهای مسلح با بیان اینکه برخی کشورها با انتخاب مسیر 
غلط، میهمانان ناخوانده ای را به منطقه دعوت کردند، گفت: برای برگزاری رزمایش ها در 

مناطق تحت نفوذ، هیچ محدودیتی نداریم. 
به گزارش ایرنا از وزارت دفاع، سردار سرتیپ پاسدار حسین دهقان با اشاره به 
فرمایشات مقام معظم رهبری مبنی بر حق حاکمیت جمهوری اسلامی ایران بر آب های 
خلیج فارس و بخشی از دریای عمان افزود: جمهوری اسلامی ایران در هیچ زمینه  ای 
فراتر از حقوق بین الملل تعریف شده در  آب های ساحلی، منطقه ای و آزاد دنیا ادعایی 
ندارد.وی گفت: فرمایشات رهبر انقلاب تاکید بر همین حق است که به ما در زمینه دفاع 
از سرزمینمان در عرصه های هوا، فضا، زمین و دریا این اجازه را می دهد تا از خود دفاع 
کنیم و بر این اساس به هیچکس اجازه تعرض نخواهیم داد.سردار دهقان افزود: آنچه که 
امروز آمریکایی ها و به تبع آن عربستان و کشورهایی که با پول عربستان حکومت می 

کنند ادعا دارند، هیچ منفعتی برای آنان نخواهد داشت.
وی تصریح کرد: امروز آمریکا و عربستان تلاش می کنند با ناامن سازی منطقه، زمینه 
حضور آمریکا و نیروهای فرامنطقه ای را فراهم کنند تا ناامنی که خود ایجاد کردند به 

پای جمهوری اسلامی ایران بگذارند.
 ایران عامل ثبات و امنیت منطقه است

وزیر دفاع افزود: این درحالیست که جمهوری اسلامی ایران عامل ثبات، استقلال و 
امنیت پایدار منطقه است. 

سردار دهقان گفت: برخی کشورها با انتخاب مسیر غلط، میهمانان ناخوانده ای را به 
منطقه دعوت کردند.

وی افزود: هیچ محدودیتی در برگزاری برنامه های نظامی نداریم و آنهایی که از 
هزاران کیلومتر آن طرف تر آمدند و مدعی برقراری امنیت در منطقه هستند باید بدانند 

حضور آنها عامل ناامنی است.
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 زمانى بر مردم مى  آید كه امام و پیشواى آنان غیبت 
مى  كند، پس خوشا به حال كسانى كه در آن زمان 

بر فرمان ما استوار و ثابت قدم باشند. 

یکشنبه - نوزدهم اردیبهشت ماه 1395 - سال نوزدهم - شماره  3995

زیربنایی  امور  و  شهرسازی  معاون 
شهرداری قم از آغاز عملیات احداث تقاطع 
غیرهمسطح بلوار جمهوری با بلوار شهیدان 
محمود نژاد در هفته جاری خبر داد و گفت: 
یکی از رمپ و لو پ های پل ۹ دی و فاز 
اول بلوار مرجعیت، این هفته به بهره برداری 

می رسد.
دکتر علیرضا قاری قرآن با اشاره به روند 
از جمله  اجرای پروژه های شهری در قم 
رمپ و لوپ های پل ۹ دی اظهار کرد: این 
پل در حقیقت متصل کننده مناطق چهار 
و دو است که احداث این پل نقش اساسی 
و  بلوار جمهوری  ترافیکی  بار  در کاهش 
بلوار محمد امین دارد. وی خاطرنشان کرد: 

این پل دارای چهار رمپ و لوپ است که مجموعه محور 
جمهوری را به بلوار امام رضا )ع( و زائر متصل می کند و 
در حقیقت محور مواصلاتی این دو بلوار محسوب می شود.

معاون شهرسازی و امور زیربنایی شهرداری قم با بیان 
اینکه این رمپ و لوپ ها معارضات و مشکلات قراردادی 
داشت که این موارد حل شد، گفت: دو رمپ و لوپ  این 
پل تکمیل شده است، رمپ جنوب شرقی به طور کامل 
تکمیل شده و هفته جاری به بهره برداری می رسد و رمپ 
شمال شرقی تا دو ماه آینده تکمیل خواهد شد. وی 
خاطرنشان کرد: دو رمپ و لوپ شمال غربی و جنوب 
غربی نیاز به آزادسازی و برطرف کردن معارض دارد و 
البته از برنامه های سال ۹۵ است که این دو رمپ و لوپ 
تکمیل شود. قاری قرآن از آغاز عملیات احداث تقاطع 
غیرهمسطح بلوار جمهوری با تقاطع شهیدان محمود نژاد 

از هفته جاری خبر داد و افزود: این تقاطع از اولویت های 
ترافیکی بوده و نقطه مهمی از نظر تبادل ترافیکی است و 
به عنوان یك پروژه سه سطحه انجام می شود.  وی با بیان 
اینکه محور جمهوری در این پروژه به صورت روگذر و بلوار 
محمودنژاد به صورت زیرگذر اجرا می شود، گفت: سعی 
داریم درکمترین مدت پروژه را تکمیل کرده تا بتوانیم هر 

چه سریع تر مشکل عبور و مرور این پروژه را حل کنیم.
قم  شهرداری  زیربنایی  امور  و  شهرسازی  معاون 
خاطرنشان کرد: تقاطع بلوار جمهوری با شهیدان محمود 
نژاد به طور معمول دارای ترافیك سنگین در ساعت های 
پیك می شود و برای برطرف کردن گره ترافیکی و افزایش 

ایمنی عبور و مرور این تقاطع احداث خواهد شد.
بلوار مرجعیت دارای طول ۹.۵  اینکه  بیان  با   وی 
کیلومتر است، گفت: فاز اول این پروژه در حقیقت در 
محدوده انسجام تا میدان شهید کریمی بوده که در هفته 

این  به  و  می رسد  بهره برداری  به  جاری 
وسیله به طور کامل بلوار انسجام به بلوار 
شهید کریمی متصل می  شود تا بخشی 
از بار ترافیکی این محدوده شهر را بتواند 

پوشش دهد.
قاری قرآن خاطرنشان کرد: فاز دوم در 
واقع مکمل این بخش به طول ۱.۵ کیلومتر 
قدس  شهرك  تا  کریمی  شهید  بلوار  از 
بوده که تا پایان سال جاری آن را تکمیل 
می کنیم، فاز اول یك کیلومتر با مشخصات 
باند رفت و برگشت به صورت ویژه بوده و 
باند حمل و نقل عمومی به صورت BRT یا 
ویژه در وسط مسیر پیش بینی شده است.

وی عنوان کرد: فاز دوم در بخش هایی 
دارای مشکل برطرف کردن معارض بوده که شهرداری 
منطقه در حال پیگیری است و در صورت رفع معارض، فاز 
دوم نیز از نظر حجم عملیاتی به طور عمده انجام می شود.

معاون شهرسازی و امور زیربنایی شهرداری قم کاهش 
بار ترافیکی را از مزیت های این پروژه ذکر کرد و افزود: 
مکمل این بخش باید ادامه بلوار شهید کریمی به سمت 
تقاطع غیرهمسطح کریمی با بلوار پیامبر اعظم و سپس 

به شهید کبیری و بزرگراه امام علی )ع( را تکمیل کنیم.
وی با اشاره به اهمیت بلوار مرجعیت گفت: با تکمیل 
این پروژه، شهروندانی که از سمت شهرك قدس به سمت 
شمال شهر در حرکت باشند، وارد مرکز شهر نمی شوند 
بلکه به طور مستقیم به این محور می آیند. فاز سه پروژه 
بلوار مرجعیت کمك زیادی به بلوار غدیر در زمینه کاهش 

بار و حجم ترافیکی آن می کند.

معاون شهرسازی و امور زیربنایی شهرداری قم خبرداد:

آغاز عملیات احداث تقاطع سه سحطه شهیدان محمود نژاد

اخبــار
معاون شهردار قم خبرداد:

اختصاص 470 میلیارد ریال 
برای هوشمندسازی شهر قم

معاون شهردار قم با بیان اینکه طی دو سال گذشته برنامه ریزی ها و 
اقدامات خوب زیرساختی در حوزه it در شهرداری قم به انجام رسیده است 
گفت: دیتاسنتر مرکزی در سال جاری تکمیل می شود و در قسمت های 
مختلف از جمله حمل و نقل هوشمند برنامه های مشخصی را در دستور کار 

خود قرار داده ایم.
محسن رنجبر، با تاکید بر اینکه شورای اسلامی شهر و شهرداری قم 
سال های گذشته نسبت به هوشمندسازی شهری نگاه ویژه داشته اند، اظهار 
کرد: شهرداری ۷۵ کیلومتر فیبر نوری را در قم به عنوان یکی از زیرساخت های 
اساسی برای هوشمندسازی در بعد سخت افزار به انجام رسانده و در سال ۹۵ 
نیز بیش از ۴۷۰ میلیارد ریال اعتبار برای گسترش هوشمندسازی در شهر و 

شهرداری قم پیش بینی شده است.
معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم خاطرنشان کرد: رسیدن 
ایجاد سازمان  نیازمند  به تمرکز بیشتر در حوزه هوشمندسازی شهری 
تخصصی فناوری اطلاعات و ارتباطات در بدنه شهرداری قم است که این اقدام 

سبب چابك سازی و فعالیت بیشتر نیروهای متخصص در این عرصه می شود.
وی به امضای تفاهم نامه های مختلف توسط استانداری، شرکت مخابرات 
و معاونت فناوری ریاست جمهوری برای تقویت بسترهای فناوری اطلاعات 
در قم اشاره کرد و افزود: شهر قم باید برای تحقق اهداف مورد نظر در حوزه 
فناوری اطلاعات نیز به استانداردهای لازم برسد. رنجبر، سازمان فناوری 
اطلاعات و ارتباطات را بخش کلیدی شهرداری کلان شهرها خواند و تصریح 
کرد: برای هوشمندسازی شهر قم در سال جاری نزدیك به ۴۷۰ میلیارد ریال 

اعتبار اختصاص داده شده است. 
معاون شهردار قم در بخش دیگری از سخنان خود گفت: ۳۵ پروژه برای 
جمع آوری و دفع آب های سطحی با ۴۵ میلیارد ریال در سال جاری انجام 
می شود. رنجبراز ساخت شش هزار و ۵۰۰ چاه جذبی و  سطحی در شهر قم 
خبر داد و بیان داشت: نزدیك به ۳۰ هزار مترمربع در راستای بهبود وضعیت 
مقابله با دفع آبها به شبکه انتقال آبهای سطحی قم اضافه می شود. وی با 
بیان اینکه میانگین بارندگی ماهانه شهر قم ۱۴۰ میلی متر در سال است، 
اظهار کرد: بارندگی با حجم ۱۵ میلی متر در مدت زمان کم تر از یك ساعت از 
حوادث غیرمترقبه شهر قم است که ساز و کار مقابله با آن در مدیریت بحران 

تعریف می شود.
اهمیت  به  قم  انسانی شهرداری  منابع  توسعه  و  ریزی  برنامه  معاون 
آمادگی امکانات شهری برای کاهش خطرات حوادث غیرمترقبه تاکید کرد 
و گفت: علاوه بر توجه مسئولان به زیرساخت های شهری مردم نیز باید در 
ساخت وسازهای خود نسبت به مسائل ایمنی توجه بیشتری داشته باشند تا در 

هنگام حوادث کم ترین هزینه به شهر و شهروندان تحمیل شود.

شهردار منطقه هشت قم اعلام کرد:

اختصاص بودجه 120 میلیاردی 
جهت پروژه های عمرانی

شهردار منطقه هشت قم از تخصیص بودجه ۱۲۰ میلیارد ریالی جهت 
عمران شهری این منطقه در سال ۹۵ خبرداد.

سیدعبدالله سلیمانی با بیان اینکه ۸۰ میلیارد ریال از این اعتبار به بخش 
زیربنایی اختصاص یافته است ابراز داشت: روکش آسفالت معابر، پیاده رو 
سازی، نصب و توسعه تابلوهای هدایت مسیر، اصلاح هندسی تقاطع ها و 
میادین، احداث، تکمیل و رفع نواقص انهار آب های سطحی و توسعه بوستانهای 

بزرگ و محله ای از اولویت های این منطقه در زمینه امور زیربنایی می باشد.
وی در ادامه ضمن تفکیك وظایف شهرداری و مسکن و شهرسازی در 
زمینه تکمیل و نگهداری آسفالت معابر در منطقه هشت خاطر نشان کرد: 
مسئولیت ایجاد زیرساخت های مناسب در معابر خاکی با مسکن و شهرسازی 
است، اما نگهداری و مناسب سازی این معابر بر عهده شهرداری قم می 
باشد که در این زمینه ۱۰ میلیارد ریال از منابع داخلی و استانی به این مهم 
اختصاص یافته است. سلیمانی در ادامه مرتفع کردن نواقص ترافیکی در سطح 
منطقه را از دیگر اولویت های شهرداری عنوان کرد و افزود: با توجه به نواقصی 
که در طرح های اجرا شده قبلی وجود دارد اکثر طرح های اجرا شده نیاز به 
اصلاح دارد که در سنوات گذشته، تقاطع های پر حادثه مانند تقاطع بلوارهای 
شهروند و دانشگاه، آزادی و سلمان، امام علی و آزادی و ... با تمهیدات مختلفی 
مانند احداث میدان یا چراغ راهنمایی اصلاح شده است. وی همچنین اصلاح 
هندسی مسیر خیابان های اردیبهشت و امام علی، میادین تیراژه، پردیس و 

جانبازان را از دیگر طرح های شهرداری در سال ۹۵ عنوان کرد.
دیگر  از  را  محله ای  و  بزرگ  بوستان های  تکمیل  و  توسعه  سلیمانی 
اولویت های شهرداری منطقه در سال جاری دانست و خاطر نشان کرد: تکمیل 
بوستان های شهری سطح منطقه از جمله ۲۲ بهمن، نسیم و محله ۴، توسعه 
و تجهیز بوستان غدیر و احداث کمپینگ ۱۶ هکتاری زائر در این بوستان از 

دیگر برنامه های شهرداری منطقه در سال جاری می باشد.

مدیرعامل سازمان میادین شهرداری قم خبرداد:

مکان یابی 30 نقطه 
جهت فروش یخ بهداشتی

مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار شهرداری قم گفت: ۳۰ نقطه 
از شهر قم برای استقرار دکه های فروش یخ تعیین شده است که شهروندان 

می توانند با دریافت مجوزهای لازم فعالیت خود را در این نقاط آغاز کنند.
علیرضا مظفری، با بیان اینکه با رسیدن به فصل گرما دکه های فروش یخ 
در سطح شهر برای واگذاری به متقاضیان آماده سازی شده است، اظهار کرد: 
۳۰ نقطه از شهر قم برای استقرار این دکه ها تعیین شده است که شهروندان 

می توانند با دریافت مجوزهای لازم فعالیت خود را در این نقاط آغاز کنند.
وی اضافه کرد: امسال احداث فروشگاه بزرگی به منظور ارائه محصولات 
متنوع مورد نیاز شهروندان در مساحتی به وسعت چهار هزار متر توسط بخش 

خصوصی در بلوار محتشم کاشانی منطقه یك درحال انجام است.
مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهری 
جایگاه های  فروشگاه ها،  شهری،  دکه های  غرفه ها،  اجاره  قم  شهرداری 
سی ان جی و سورتمه ریلی را از منابع درآمدی این سازمان برشمرد و گفت: 
نظافت مراتع عمومی و نگه داری فضای سبز میدان شهید رجایی نیز یکی 
دیگر از اقدامات سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهری 

شهرداری قم است.
وی با اشاره به اینکه در سال گذشته اقداماتی برای ساماندهی دست فروشان 
و وانت بارها انجام شده است، تصریح کرد: رفع این مشکل به صورت کامل، 
نیازمند مشارکت دستگاه های مختلف اجرایی استان قم است چراکه شهرداری 

به تنهایی نمی تواند در این راستا به نتایج مورد نظر برسد.
مظفری با تاکید بر اینکه تحقق اهداف شهرداری بدون مشارکت شهروندان 
تحقق پذیر نیست، عنوان کرد: اکنون شهرداری رسالت های بسیاری را بر عهده 
دارد و در امور مختلف نقش مشخصی را ایفا می کند به همین علت مسئولان 
و مردم باید در راستای اجرایی شدن مدیریت واحد شهری در قم تلاش کنند.

مدیر حوزه های علمیه گفت: نباید دقت کار 
را فدای سرعت کرد؛ بلکه باید پروژه ها محکم، 
خوب و با استحکام قوی صورت گیرد تا آینده 

گان هم از آنها استفاده کنند.
به گزارش خبرگزاری »حوزه«،  آیت الله 
مدیران  دیدار  در  دیروز  بوشهری   حسینی 
پروژه متروی  قم که در دفتر مدیر حوزه های 
علمیه برگزار شد گفت: حقیقتا باید به خاطر 
تلاشی که برای عمران و آبادی شهر می کنید، 
خدا قوت بگویم و از این همه تلاش و خدمت 

گزاری تشکر و قدردانی کنم.
مدیر حوزه های علمیه اظهار داشت: در 
آموزه های دینی ما  نامه حضرت علی )ع( به 
مالک اشتر است که به عنوان عهد نامه مالک 

و دستور العمل مدیریتی مطرح  است، حضرت در این  نامه 
چند دستور العمل کلیدی فرمودند و یکی از آنها این است،  
ای مالک، مالیات هایی که مردم باید بدهند را  دریافت کن، 

زیرا  مردم باید در آبادنی شهر نقش داشته باشند.
امام جمعه قم بیان داشت: کمک های مردم،  می تواند 
نقش کلیدی در آبادنی و زیبایی شهر داشته باشد و مردم 
آبادانی شهر  برای  این گونه کارها که  هم لازم است در 
است شرکت کنند. عضو خبرگان رهبری با بیان این که هر 
کشوری ممکن  است دشمنانی داشته باشد افزود: یکی دیگر 
از دستور العمل ها به مالک، این بوده که ممکن است دشمن 
به کشور مصر طمع کند، وظیفه شما این است بنیه دفاع را  
به حدی بالا ببری که دشمن قصدطمع نکند و امروز کشور 
دارای ساختار دفاعی خوبی است و  توانسته در مسائل دفاع 

قدم های خوب و مثبتی بردارد این  پیشرفت قطعا دشمن را 
هم مأیوس خواهد کرد و ان شاء الله هم این گونه خواهد بود.

جامعه نیاز به انقلاب فرهنگی دارد
آیت الله حسینی بوشهری خاطر نشان ساخت: دستور 
العمل سوم  مدیریتی حضرت این بود که هر جامعه نیاز به 
انقلاب فرهنگی دارد و باید ارزش های اسلامی رشد کند و 

مردم با فرهنگ دینی آشنا شوند.
وی گفت: حضرت می فرماید، مالیات جمع آوری کن 
کار فرهنگی انجام بده و بنیه دفاعی را محکم کن  و مردم 
در امور فرهنگی و آبادنی شهر شرکت کنند تا جامعه از هر 
لحاظ سالم باشد و  مسئولین  هم نباید تک بعُدی حرکت 
کنند، باید در همه ابعاد عمرانی شهر خذمات رفاهی و آبادنی 

و عمرانی  مردم تلاش کنند.
امام جمعه قم ابراز داشت: کار مترو کار بزرگی است این 

کار را با پشتوانه الهی شروع شد و در حال 
حاضر فاز اول آن تا ماه های دیگر به پایان 
خواهد رسید و قرار گاه خاتم )ص( هم این 
پروژه را عهده دار است در گذشته کارهای 
خوبی در زمینه های مختلف انجام داده است.

پروژه های ناتمام شهر به پایان برسد
عضو خبرگان رهبری بیان داشت: به همه 
مسئولین می گویم باید سعی کرد کارهای 
ناتمام شهر و پروژ های ناتمام را  را به پایان 
رسانید؛ قبل از اینکه پروژه دیگری شروع شود 
این کار چند چند خاصیت دارد یکی از آن این 
است که ظاهر شهر زیبا می شود  و فائده دوم 
این است که هر چه قدر پروژه های ناتمام در 
جلوی چشم مردم نباشد، بهتر است، پروژه  به 

اتمام رسیده مردم را امیداوار می کند.
آیت الله حسینی بوشهری اظهار داشت: نباید دقت کار 
را فدای سرعت کرد، بلکه باید پروژه محکم، خوب و با 
استحکام قوی صورت گیرد تا آینده گان هم از این پروژهها 

استفاده کنند.
رابطه با حرم اهل بیت )ع( قوی تر شود

وی با بیان این که قم حرم اهل بیت )ع( است گفت:  
ممکن  است پروژه را در جای دیگر برنامه ریزی کنید، 
ولی کار در شهرکریمه لطف دیگری دارد، سعی کنید 
با اهل بیت )ع(  و به خصوص حضرت  را  رابطه خود 
فاطمه معصومه )س( محکم و قوی کنید در این مدتی 
که در قم هستید و نیروی معنوی خود را از این بانوا به 

عظمت بگیرد.

آیت الله حسینی بوشهری  در دیدار مدیران پروژه متروی  قم:

دقت را فدای سرعت در پروژه نكنید

نامحــرمانه

احداث  طرح  به  اشاره  با  قم  استاندار 
شهرک فناوری اطلاعات در قم گفت: وجود 
این شهرک قم فرصتی مناسب برای سرمایه 

گذاری در حوزه فناوری است.
اعضای  سید مهدی صادقی در دیدار 
نظام صنفی رایانه ای استان قم طی سخنانی 
نقش فناوری اطلاعات در راستای توسعه 

متوازن را مورد تاکید قرارداد.
توسعه  به سطح  اشاره  با  قم  استاندار 
زیرساخت های فناوری اطلاعات در کشور 
ما نسبت به سایر کشورهای پیشرفته افزود: 
بسیاری از این عقب ماندگی های موجود 
در این عرصه، به دلیل نوع نگرش ها به این 

حوزه و کارکردهای آن است.
دولت  ذاتی  وظیفه  یادآوری  با  وی 
تعیین  و  گذاری  سیاست  زمینه  در 
اطلاعات،  فناوری  توسعه  استراتژی های 
استفاده از ظرفیت های دانش آموختگان و 
متخصصین این حوزه را مورد تاکید قرار داد 
و گفت: این حوزه نیازمند حضور و مشارکت 

جدی بخش خصوصی است.
صادقی همچنین با اشاره به ظرفیت های 
استان قم در حوزه فناوری اطلاعات، طرح 

را  قم  اطلاعات  فناوری  شهرک  احداث 
فرصتی مناسب برای حضور سرمایه گذاران 
حوزه آی تی عنوان و تصریح کرد: با ایجاد 
زیرساخت های لازم، این شهرک باید هر چه 

سریع تر راه اندازی شود.
استاندار قم با تاکید بر ضرورت مشارکت 
و اهتمام جدی دستگاه ها برای کمک به 
فناوری  شهرک  از  بهره برداری  و  احداث 
اطلاعات خاطرنشان کرد: استانداری قم به 
عنوان نهاد حمایتی آماده کمک و همفکری 
در زمینه رفع موانع و مشکلات راه اندازی 

این شهرک است.
 اوقات فراغت جوانان 

با برنامه های آموزشی پر شود
استاندار قم همچنین در بازدید از مرکز 
هلال احمر و مرکز جوانان جمعیت هلال 
ریزی  برنامه  باید  گفت:  قم  استان  احمر 
لازم برای پر کردن اوقات فراغت جوانان با 
برنامه های آموزشی به صورت جدی مورد 
توجه قرار بگیرد. سید مهدی صادقی در این 
بازدید در سخنانی، ارائه آموزش های لازم به 
جوانان در کنار برنامه های تفریحی را مورد 
تاکید قرار داد. وی حضور جوانان داوطلب در 

سازمان هلال احمر را فرصتی بسیار خوب 
برای خدمت به مردم عنوان کرد. استاندار 
قم با اشاره به نقش هلال احمر در زمینه 
کمك های امدادی به مردم به خصوص در 
مواقع بحران، بر ضرورت آمادگی مسئولان 
سازمان  افزود:  و  کرد  تاکید  سازمان  این 
هلال احمر باید آمادگی لازم از نظر نیروی 
انسانی و تجهیزات برای مواجهه با مسائل 
بحرانی از قبیل سیل و زلزله را داشته باشد. 
صادقی همچنین ضمن دریافت گزارش ها 
و مشکلات جمعیت هلال احمر استان قم، 
دستورهای مقتضی در راستای حل آنها را 

صادر کرد.
قم در اجرای طرح تحول سلامت 

جزو موفق ترین استان هاست
مراسم  در  همچنین  قم  استاندار 
گرامیداشت روز جهانی ماما گفت: استان قم 
در طرح تحول سلامت توانسته جزو موفق 
ترین استان های کشور باشد که باید این 

روند همچنان ادامه یابد.
سید مهدی صادقی طی سخنانی اجرای 
طرح تحول سلامت در حوزه های مختلف 
را موجب کاهش دغدغه های مردم در این 

مسئله مهم عنوان کرد. استاندار قم با بیان 
اینکه این تحول در راستای ارتقاء سطح 
بهداشت و سلامت مردم نقش مهمی ایفا 
کرده است افزود: در این طرح ضمن تلاش 
برای کاهش هزینه های درمان، در زمینه 
خوبی  بسیار  های  برنامه  نیز  پیشگیری 

صورت گرفته است.
صورت  اقدامات  به  اشاره  با  صادقی 
قم  پزشکی  علوم  دانشگاه  توسط  گرفته 
در این زمینه افزود: خوشبختانه اقدامات 
بسیار خوبی در قم انجام شده که در زمینه 
طرح تحول سلامت در استان با اقداماتی 
که صورت گرفته از نظر مراکز بهداشتی و 
پایگاه های سلامت توانسته ایم پوشش های 
صد در صدی داشته باشیم که جای تقدیر 
کرد: طی سال  تصریح  قم  استاندار  دارد. 
گذشته حتی یک مادر باردار نیز در قم از 
دنیا نرفته که این آمار بعد از ۱۵ سال محقق 
شده است. وی با تاکید بر موضوع آموزش 
در زمینه بهداشت فردی و اجتماعی افزود: 
آموزش های لازم و اطلاع رسانی های مورد 
نیاز در راستای توسعه شاخص های سلامت 

در جامعه امری ضروری است.

 طی مراسمی با حضور مشاور وزیر آموزش و پرورش از ۱۸۰ فرهنگی نمونه در قم تجلیل 
و قدردانی شدند.

سی و دومین یادواره بزرگداشت مقام معلم و استاد شهید مطهری با حضور مشاور وزیر 
آموزش و پرورش، مدیر و معاونان اداره کل آموزش و پرورش نواحی و استان قم ظهر شنبه در 
مرکز آموزشی رفاهی فرهنگیان استان قم برگزار شد.در این مراسم ۱۸۰ معلم، مدیر و کارکنان 
نمونه آموزش و پرورش با اهدای لوح تجلیل و قدردانی شد.معاون پژوهشی، برنامه ریزی و 
منابع انسانی اداره کل آموزش و پرورش استان قم طی سخنانی در این مراسم اظهار کرد: هر 
اندازه معلمان و فرهنگیان را تکریم کنیم به   همان میزان می توانیم علم و آموزش خود را ارتقا 

بخشیم که در نتیجه این اتفاق پیشرفت دانش آموزان را شاهد می شویم.حسین محمودی 
ابراز داشت: در استان قم ۱۵ هزار معلم شاغل وجود دارد که طی شاخص هایی ۱۸۰ معلم و 
مدیر فرهنگی نمونه انتخاب شدند.وی ادامه داد: فرهنگیان منتخب نمونه شامل ۳۶ مدیر، ۳۰ 
معاون، ۴۷ معلم ابتدایی، ۵۵ دبیر، پنج هنر آموز داوطلب، سه نفر نیروهای خدماتی و ۲ نفر 
متصدیان پست سرپرستی و مراقب و مشاور می باشند.در بخش دیگری از این مراسم از تمبر 
یادبود فرهنگیان با حضور مدیرکل پست استان قم رونمایی شد تا از این پس مکاتبات آموزش 
و پرورش استان قم با استفاده از تمبر یادبود سی و دومین یادواره بزرگداشت مقام معلم و 

استاد شهید مطهری صورت گیرد.

استاندار قم:

شهرک فناوری اطلاعات هر چه سریع تر راه اندازی شود

با حضور مشاور وزیر آموزش و پرورش؛

180 فرهنگی در قم تجلیل شدند

منبع درز »اسناد پاناما« به سخن آمد
گفته می شود: منبع درز »اسناد پاناما« که ناشناخته مانده، برای نخستین بار سکوتش را شکسته است 
و گفته که اگر به او مصونیت قضایی داده شود، حاضر است با نهادهای قضایی همکاری کند تا متخلفان 
پی گرد شوند. این فرد با نام مستعار »جان دو« با انتشار بیانیه ای گفت که هیچ گاه برای دستگاه های 
جاسوسی یا دیگر نهادهای دولتی کار نکرده است. این افشاگر در آغاز بیانیه اش نوشته است که »نابرابری 
در درآمد« از انگیزه های او برای این افشاگری بوده است. »اسناد پاناما« شامل تعداد زیادی سند محرمانه 
بوده است که یک ماه پیش منتشر شد و نشان می دهد که قدرتمندان و ثروتمندان چگونه با استفاده از 
گریزگاه های مالیاتی، ثروت خود را مخفی کرده اند. این اسناد از یکی از پنهان کارترین شرکت های دنیا درز 
کرده است؛ بنگاهی حقوقی در پاناما به نام موساک فونسکا. این بنگاه حقوقی می گوید هیچ کار نبایسته ای 

نکرده است و می گوید این اسناد هم با هک شدن رایانه هایش فاش شده اند.

موضع جبهه پایداری در خصوص ریاست مجلس
گفته می شود: امیرحسین قاضی زاده هاشمی عضو جبهه پایداری گفته است: زمانی که دو یا سه 
گزینه مطرح وجود دارد، باید دید کدام گزینه به لحاظ فکری، آرمانی و عملکردی بهتر است؛ اما این به 
معنی تأیید کامل نیست و مفهوم نسبی دارد و هیچ  گاه نگاه ما مطلق نخواهد بود. ما هر که با معیارهایمان 
برای انتخاب رئیس نزدیک تر باشد،   همان را انتخاب خواهیم کرد. به نظر ما، فعلًا بین عارف و لاریجانی 
دوستان ما تمایل بیشتری به لاریجانی دارند. این نماینده مجلس در پاسخ به اینکه آیا فرد دیگری غیر 
از دو نفر مطرح مدنظر فراکسیون است، گفت: تاکنون فردی مطرح نشده است. البته حاجی بابایی که از 
سوی رسانه ها مطرح  شده، خود ابراز تمایل نکرده است؛ اما به  هر حال فرد توانمندی است و سال ها در مقام 
هیأت رئیسه و وزیر انجام  وظیفه کرده و به  خوبی می تواند، مجلس را اداره کند. وی ارتباط تشکیلاتی با 
پایداری ندارد و عضو جبهه یکتاست. اگر هم بنا به مطرح  شدن باشد، باید از طرف جبهه یکتا معرفی شود.

ارجاع پرونده مینو خالقی به هیئت اختلاف قوا
گفته می شود: نماینده منتخب مردم تهران در مجلس دهم گفت: پرونده مینو خالقی به هیئت 
اختلاف قوا ارجاع داده شد. علی مطهری عضو هیئت عالی حل اختلاف قوا و عضو فراکسیون امید در 
جمع خبرنگاران در پاسخ به سوال خبرنگاری مبنی براینکه آیا پرونده مینو خالقی به هیئت عالی حل 
اختلاف قوا ارجاع داده شده است یا خیر، گفت: بله. وی همچنین در پاسخ به این سوال که آیا رهبری این 
موضوع را به این شورا ارجاع داده است، پاسخ داد: بله، ارجاع داده شده است. نماینده منتخب مردم تهران 
در مجلس دهم همچنین در پاسخ به سوالی که آیا قرار است پرونده مینو خالقی پیش از افتتاح مجلس 
دهم اعلام شود، اظهار داشت: باید منتظر بمانیم تا ببینیم  چه زمانی نتیجه به سرانجام می رسد.البته نظر 

هیئت مشورتی است و حکم قطعی نخواهد بود.

ادعای شاهزاده سعودی علیه ایران!
گفته می شود: »سی ان ان« اظهارات یک شاهزاده ارشد عربستان سعودی را بازتاب داده که ادعاهایی 
را علیه ایران مطرح کرده است. بر اساس این گزارش، ترکی الفیصل، شاهزاده سعودی و رئیس اسبق دستگاه 
اطلاعاتی عربستان و یاکوف آدمیرور معاون امنیتی سابق بنیامین نتانیاهو، نخست وزیر رژیم اسرائیل، پنجشنبه 
شب در نشستی در واشنگتن به ابراز دیدگاه های ضد ایرانی پرداختند. فیصل در ابتدای این نشست مدعی شد، 
حضور این دو در یک نشست، به معنای این نیست که روابط ریاض و تل آویو به حالت عادی درآمده است. 
در عین حال، در این نشست، هر دو مقام اسبق مدعی شدند که نقض برجام برای ایران تبعاتی در پی خواهد 
داشت. ترکی الفیصل گفت: »در صورت حرکت ایران به سمت بمب، تمامی گزینه ها از جمله دست یابی به 
سلاح های اتمی، جهت مقابله با هر گونه رخداد از طرف ایران، روی میز خواهد بود«. آدمیرور هم مدعی شد 

ایران در سال های پایانی برجام، به سمت ساخت سلاح حرکت خواهد کرد. 

درخواست اردوغان برای تغییر قانون اساسی
گفته می شود: روزنامه »رای الیوم« به درخواست رئیس جمهور ترکیه برای برگزاری همه پرسی تغییر 
قانون اساسی، تنها یک روز پس از استعفای نخست وزیر این کشور پرداخته است. یک روز پس از استعفای 
احمد داود اوغلو، نخست وزیر ترکیه، رجب طیب اردوغان، رئیس جمهور این کشور، خواستار برگزاری هر 
چه سریع تر همه پرسی اصلاح قانون اساسی شد. وی خواستار اصلاح قانون اساسی و دادن اختیارات و 
قدرت بیشتر به رئیس جمهور ترکیه است. احمد داود اوغلو، نخست زیر ترکیه، روز قبل به دلیل اختلاف 
با رجب طیب اردوغان بر سر اصلاح قانون اساسی و دادن قدرت بیشتر به رئیس جمهور از سمت خود 
استعفا کرده بود. اردوغان در سخنانی در استانبول ضمن درخواست لایحه جدید همه پرسی در اسرع 
وقت، گفت: قانون اساسی و نظام ریاست جمهوری جدید دو نیاز فوری و ضروری اند. اردوغان پس از کناره 

گیری نخست وزیر، ورود رئیس جمهور در سیاست داخلی را امری طبیعی می داند.

دعوت از عارف برای ریاست مجلس دهم
گفته می شود: پویش مردمی امتداد امید در بیانیه ای تاکید کرد: بی شک همگان بر این مهم یقین 
دارند که محمدرضا عارف نقش بسزایی در به ثمر رسیدن دولت تدبیر و امید و لیست امید داشته است 
و اگر ایشان نبود شاید امروز تاریخ به گونه دیگری در سال ۹۲ و انتخابات مجلس شورای اسلامی دهم 
رقم می خورد. از این رو پویش مردمی امتداد امید، در امتداد پیروزی لیست امید در کشور این بار از این 
چهره فرزانه و دانشمند درخواست می کند برای ریاست مجلس شورای اسلامی دهم وارد میدان شود و 

به درخواست مردمی که دل در گرو بهبود و اصلاح کشورشان دارند لبیک گوید.

ماجرای دعوت نامه های »امیرآبادی« ؟!
گفته می شود: در نشست »فرآیند قانونگذاری، الزامات و راهکارها« که صبح روز گذشته در محل 
مجلس قدیم برگزار شد، احمد امیرآبادی فراهانی و احمد سالک منتخبان مردم قم و اصفهان دعوت نامه 
هایی را بین منتخبان برای حضور در جلسه فراکسیون فراگیر اصولگرایان توزیع می کردند. در همین حال 

برخی مشاوران لاریجانی نیز در جلسه در حال لابی با منتخبان بودند.

مدیر عامل اسبق پرسپولیس محاکمه شد
گفته می شود: مدیر عامل اسبق باشگاه پرسپولیس به دلیل برخی مسائل مالی در دادگاه کارکنان 
دولت محاکمه شد.  دادگاه رسیدگی به اتهامات مدیر عامل باشگاه پرسپولیس، روز چهارشنبه هفته 
گذشته ۱۵ اردیبهشت در شعبه ۱۰۵۷ دادگاه کارکنان دولت به ریاست قاضی حیدری برگزار شد. بر 
اساس این گزارش، در این پرونده، یکی از اسپانسرهای پیشین باشگاه پرسپولیس از مدیرعامل اسبق این 
باشگاه به اتهام »انتقال منابع مال غیر« شکایت کرده است.  این فرد که پیشتر با صدور قرار بازداشت موقت 

راهی زندان شده بود، هم اکنون با وثیقه آزاد است.

هزینه جراحی اسیدپاشی رایگان شد
گفته می شود: رئیس انجمن جراحان پلاستیک و ترمیم از فوق تخصصی جراحان پلاستیک ایران 
از نگرفتن هزینه جراحی عمل اسیدپاشی خبر داد. سیدابوالحسن امامی در نشست خبری برگزاری کنگره 
سالیانه انجمن جراحان پلاستیک و ترمیمی )۲۰ تا ۲۴ اردیبهشت( درباره یک تصمیم مهم این انجمن 
اظهار داشت: در جلسه ای که با همکاران فوق تخصص جراحی پلاستیک داشتیم به این توافق رسیدیم تا 

هزینه جراحی قربانیان اسیدپاشی گرفته نشود و آنها به صورت رایگان جراحی شوند.

تایید شهادت 13 رزمنده سپاه مازندران در سوریه
گفته می شود: مسؤول روابط عمومی سپاه کربلای مازندران گفت: ۱۳ رزمنده سپاه کربلای مازندران 
در دفاع از حرم اهل بیت)ع( به شهادت رسیدند و ۲۱ نفر دیگر نیز به درجه جانبازی نائل آمدند. حسینعلی 
رضایی در گفت وگو با فارس اظهار کرد: ۱۳ نفر از مستشاران سپاه کربلای مازندران در دفاع از حرم اهل 

بیت)ع( به شهادت رسیدند و ۲۱ نفر دیگر به درجه جانبازی نائل آمدند.

ارجاع پرونده مرتضوی به شعبه تجدید نظر
گفته می شود: به رغم آنکه بسیاری تصور می کنند پرونده شکایت خانواده های جان باختگان 
بازداشتگاه کهریزک از سعید مرتضوی، دادستان وقت تهران مورد رسیدگی کامل قرار گرفته و با صدور 
رأی و قطعیت یافتن آن به پایان رسیده، هنوز رسیدگی به این پرونده ادامه دارد و ظاهرا قرار نیست به 
این زودی ها شاهد بسته شدن آن باشیم. پرونده شکایت خانواده مرحوم محسن روح الامینی از مرتضوی 
 ـکه به صدور حکم رسیده و با اعتراض شاکیان پرونده به دیوان عالی کشور ارجاع  درباره جنایت کهریزک 

 ـبا رأی دیوان به شعبه تجدید نظر ارجاع شد. شده بود 

اکبر عبدی ممنوع الملاقات است
گفته می شود: اکبر عبدی فعلًا در قرنطینه به سر می برد ، ممنوع الملاقات است و در قرنطینه به 
سر می برد. این بازیگر روز سه شنبه در بیمارستان هاشمی نژاد تحت عمل جراحی قرار گرفت و کلیه 
اش پیوند خورد. طبق شنیده من وضعیت عمومی این بازیگر خوب است اما زمان مرخص شدن وی از 

بیمارستان مشخص نیست و فعلًا ممنوع الملاقات است. 

دخالت خانواده هاشمی در انتخابات فدراسیون فوتبال دروغ است
گفته می شود: فاطمه هاشمی دختر آیت الله هاشمی رفسنجانی به اظهارات مصطفی آجرلو در 
مجمع فدراسیون فوتبال واکنش نشان داد. مصطفی آجرلو نامزد ریاست فدراسیون فوتبال ظهر دیروز بعد 
از شکست در مجمع فدراسیون در اظهاراتی برنده شده مهدی تاج را بی ارتباط با حمایت های معاون اول 
رییس جمهور و یاسر هاشمی فرزند هاشمی رفسنجانی ندانست. فاطمه هاشمی در همین خصوص به 
خبرنگار ایسنا گفت: واقعا دلیل چنین صحبت هایی را نمی دانم اما با قاطعیت عنوان می کنم که دخالت 
خانواده هاشمی در انتخابات فدراسیون دروغ است. وی با اشاره به این که ورزش را دنبال نمی کند بیان کرد: 

دوباره می گویم اظهارات مصطفی آجرلو دروغ است دقیقا مثل سایر دروغ های دیگر.


